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 مفهوم اقتصاد
براي مردم عادي

ضربه گير تورم سال 1402 
كدام است؟

وقت��ي كارشناس��ان حوزه 
اقتص��اد از رش��د نقدينگي 
و ش��اخص هاي ب��ورس و 
تورم نقطه به نقطه صحبت 
مي كنن��د، خيل��ي از مردم 
ع��ادي نمي دانن��د اي��ن 
اصطلاح��ات در قالب اخبار 
كه هر روز از رس��انه ها اعلام 
مي شود چه نقش��ي در زندگي آنها دارد، بسياري از 
اين افراد فقط يك چي��ز را درك مي كنند »گراني« 
اتفاقي كه طي دو سال اخير به قدري افسارگسيخته 
و روزان��ه ب��وده ك��ه خيلي ه��ا را از حداقل هاي يك 
زندگي هم محروم كرده اس��ت. پيرم��رد ديابتي كه 
حتي با داش��تن بيمه هم ديگر توان خريد انسولين و 
قرص هاي ديابتش را ندارد، نمي داند فرانشيز چيست 
و به چه كارش مي آيد اما خوب مي داند كه اگر قرص 
و داروهايش را به موقع اس��تفاده نكند ممكن اس��ت 
براي هميش��ه معلول ش��ود، ممكن اس��ت به سربار 
خانواده اش كه آنها هم حال و روز خوشي براي تامين 
معاش ندارند، تبديل شود. او نمي داند، اين وعده هايي 
كه دولتمردان مي دهند براي طرح دارويار و ... تا كجا 
مي تواند به او در تامين داروهاي مورد نيازش كمك 
كند اما خ��وب مي داند هر روز ك��ه مي گذرد قدرت 
خريدش كم و كمتر مي ش��ود. اين پيرمرد خودروي 
ش��خصي ندارد اما وقتي قرار است س��وال تاكسي و 
اتوبوس ش��ود و با افزايش ناگهان��ي كرايه ها مواجه 
مي ش��ود تازه مي فهمد گراني ها مي توانند حداقل ها 
را ه��م از او بگيرن��د.  حالا مجبور اس��ت براي اينكه به 
خيابان هاي شلوغ برسد و بساط جوراب هايش را در ميان 
رهگذران بگرداند، مسير بيشتري را بايد پياده طي كند تا 
از پولي كه آخر شب به خانه مي برد مبلغ زيادي براي كرايه 
تاكسي و اتوبوس نپردازد. او نمي داند وعده ساخت سالانه 
يك ميليون مسكن را چه كسي داد و چه كسي تكذيب 
كرد اما اين را خوب مي داند كه اگر صاحبخانه يك بار ديگر 
بخواهد مبلغ وديعه را زياد كند او ديگر توانايي پرداختش 
ادامه در صفحه 8 را  ندارد و...  

در انتهاي اولين ماه از س��ال 
1402 قرار داريم و بسياري 
از اف��راد در تكاپوی چيدمان 
بهترين سبد سرمايه گذاري 
هستند تا عملا از تورم موجود 
عقب نمانند.هرچند در قدم 
اول و در وضعي��ت موج��ود 
نگهداري ري��ال در پس انداز 
افراد عملا كار نادرس��تي به حس��اب مي آيد ولي در 
پله بعدي جابه جايي نادرس��ت يا چيدمان غلط سبد 
سرمايه گذاري افراد مي تواند باز هم به همان ميزان يا 

حتي بيشتر آسيب زننده باشد.
در حال حاضر مي ت��وان انواع بازاره��ا را در وضعيت 
ميزان ريس��ك و جاماندگي دسته بندي نمود و عملا 
پورتفوي س��رمايه گذاري را طراحي نمود كه ش��ايد 

معقول ترين باشد.
در سال گذشته با نمايش بي رقيب بازارهايي همچون 
ارز، طلا و... مواجه بوديم كه عملا جزو پيشتازان رشد 
قيمتي بودند. در مقابل در سال گذشته با روند هرچند 
رو ب��ه بالا اما كم ت��وان بازارهايي همچون مس��كن و 

خصوصا بازار سرمايه همراه بوديم. 
حال اگر بخواهيم به روند علت و معلولي اقتصاد نگاهي 
داشته باشيم و آن را با رفتارهاي بازار ها در سال هاي 
مختلف در نظر بگيريم كه صد البته در اكثر اين سال ها 
با تورم هرچند با درصد ه��اي مختلف مواجه بوديم 
ناگزير به صورت تك ت��ك در بازارها تورم نقش خود 
را نمايان مي كرد و در هر بازاري با يك جهش قيمتي 
رو به رو مي شديم.  حال در وضعيت كنوني با توجه به 
ورود نقدينگي ب��ه بازارها و با توجه به نحوه معاملات 
مي توان ب��ه خوبي دريافت كه نگاه ه��ا پس از مدتي 
معطوف به بازارهايي همچون مسكن و بازار سرمايه 
شده است زيرا در هر دو بازار نگاهي به تقابل خريدار 
و فروشنده داشته باشيم در اين دو بازار تقاضاكننده 
نسبت به اكثر بازارها در وضعيت مطلوب تري قرار دارد 
و در اصلاح هاي قيمتي هرچند كوچك به خوبي در 
ادامه در صفحه 7 بازار وجود دارد.  

علي فراقيمريم شاهسمندي
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نرخ ها دستوري كنترل مي شوند، اما در نهايت واقعي بالا مي روند»تعادل« گزارش مي دهد 

 از كرايه تاكسي گرفته تا دريافت پول هاي كلان
 براي ثبت نام دانش آموزان

صفحه 8    صفحه 3    

 ماجراي كارت سوخت 
در اين روزها!

 »تعادل« آخرين تحركات اصولگرايان با طرفداران اقتصاد بازار آزاد 
در عرصه اقتصاد را بررسي مي كند

 نزاع ))     پوپوليست ها   ((
با طرفداران ))  بازار آزاد ((

زهرا سليماني|
در ش��رايطي كه اقتصاد ايران، پس از تشكيل دولت 
س��يزدهم با نزول مستمر ش��اخص هاي اقتصادي و 
كاهش ارزش پول ملي مواجه است، مجلس به دنبال 
استيضاح وزير اقتصاد است و مهره هاي اصلي اقتصادي 
دولت مانند رييس سازمان برنامه و بودجه و رييس كل 
بانك مركزي بركنار شده اند، رويارويي عجيبي ميان 
برخي چهره هاي سياسي و مشاوران نزديك به دولت 
از يك طرف و اقتصاددان ها و اساتيد دانشگاه از سوي 
ديگر در فضاي رسانه اي و شبكه هاي اجتماعي شكل 
گرفته كه تبلور آن را در جنگ هشتگ هاي اقتصادي 
#نه_نئوليبراليسم و #نه_به_ پوپوليست ها به عينه 

مي توان مشاهده كرد. 
موضوع اين رويارويي هم اتخاذ راهبرد مناسب براي 
»مهار تورم« و دس��تيابي به »رشد توليد« به عنوان 
مهم ترين دو گانه پيش روي اقتصاد ايران در س��ال 
1402 اس��ت. زمي��ن مواجهه اين تنازع هم بر س��ر 
موضوعاتي چون حذف ارز ترجيحي، افزايش قيمت 

سوخت، احيا يا عدم احياي برجام و... است.
از يك طرف طيف هاي نزديك به جناح راست با گرم 
كردن هش��تگ »نه به نئوليبراليزم« و با ارايه قرائت 
خاص خود از اقتص��اد، تلاش مي كنن��د، مجموعه 
مش��كلات اقتصادي كشور را ناش��ي از تلاش برخي 
طيف ها براي حل مشكل تحريم ها، پيوستن به fatf و 
تلاش براي تحقق ملزومات بازار آزاد و... معرفي كنند. 
از س��وي ديگر هم گروهي از اقتصاددان ها، اس��اتيد 
دانش��گاهي و تحليلگران اقتصادي قرار دارند كه در 
قالب هشتگ »نه به پوپوليسم«به دنبال آن هستند با 
بازخواني مصائب كشور از پوپوليسم، افكار عمومي را 
متوجه اين واقعيت كنند كه ايران هم براي دستيابي 
به امر توسعه چاره اي ندارد، جز اينكه به ملزومات علم 

اقتصاد و توسعه مناسبات ارتباطي با جهان تن دهد.
 اين دس��ت از تحليلگران با اش��اره ب��ه اينكه چگونه 
ممكن اس��ت، اقتصادي كه در رتب��ه 159 از منظر 
آزادي هاي اقتصادي قرار دارد را در زمره اقتصادهاي 

نئوليبراليستي قرار داد. 

  طرفداران اقتصاد دولتي 
و سركوب قيمت ها

س��يد ياس��ر جبرئيلي از چهره هاي اصولگرا، يكي از 
تدوين كنن��دگان برنامه اقتصادي ابراهيم رييس��ي 
و ريي��س مرك��ز ارزيابي و نظارت راهب��ردي اجراي 
سياست هاي كلي نظام از جمله چهره هايي است كه 
در قالب هش��تگ نه به نئوليبراليسم تلاش مي كند، 
محت��واي مورد نظر خ��ود را توليد كن��د. او در زمره 
مخالفان سرس��خت برجام، FATF  و مخالف توسعه 
اقتص��ادي مناطق آزاد اس��ت و ت��لاش مي كند نوع 
خاصي از اقتصاد تمركز گراي دولتي را به عنوان راهكار 
حل مشكلات اقتصادي ايران ارايه دهد. در واقع او و 
همفكرانش در جبهه پاي��داري و نواصولگرايان از هر 
گزاره اي كه زيربناي توسعه محسوب مي شود و اقتصاد 
ايران را به سمت بازار آزاد سوق مي دهد، تبري جسته و 
آن را نقد مي كنند. او همچنين مخالف استقلال بانك 
مركزي است و معتقد است توزيع غافلگير كننده پول 
كه جهت رفع ناسازگاري هاي اقتصادي توسط بانك 
مركزي انجام مي شود، نه تنها كمكي به مهار بيكاري و 
رشد اقتصادي نمي كند، بلكه باعث رشد تورم و از ميان 
رفتن ثبات در اقتصاد مي شود. مبتني بر اين رويكرد 
كلي است كه جبرييلي و همفكرانش به نمايندگان 
اصولگراي مجلس يازدهم توصي��ه كردند كه طرح 
موس��وم به بانكداري جمهوری اسلامي را با هدف از 
ميان بردن استقلال بانك مركزي پيش برده و به آن 

راي دهند. جبرئيلي اين روزها، اما پروژه تازه اي را در 
دستور كار قرار داده اس��ت. او با ترويج ايده سركوب 
نرخ ارز توسط دولت، تلاش مي كند اين گزاره را طرح 
كند كه يگانه راهكار حل مشكلات در اقتصاد ايران، 
گسترش چتر اختيارات دولت در تعيين نرخ ارز است. 
او با نقد طرح حذف ارز ترجيحي در دولت رييس��ي 
و مجلس اصولگ��راي يازدهم، اين تصميم را درحكم 

پوس��ت خربزه اي مي داند كه زير پاي دولت رييسي 
گذاشته شده اس��ت. جبرييلي در مباحثه توييتري 
كه با مجيدرضا حريري رييس ات��اق بازرگاني ايران 
و چين دارد موفقيت سياس��ت سركوب نرخ ارز را در 
گروي آن مي داند كه مجموعه ارز حاصل از صادرات با 
پيمان سپاري صد درصدي با نرخ ارز 2۸500توماني 

در سامانه نيما ثبت شود. 

  همه راه ها به حذف 
ارز ترجيحي ختم مي شود

يك��ي از موضوعات مهمي ك��ه چهره هاي اقتصادي 

نواصولگرا طي هفته ه��اي اخير مانور فراواني بر روي 
آن مي دهن��د، مرتبط با تبعات ح��ذف ارز ترجيحي 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه جناح راست )شامل 
اعضاي جبهه پايداري، نواصولگراي��ان و...( در زمان 
تصميم گي��ري در خصوص حذف ارز ترجيحي همه 
يك ص��دا اين تصمي��م را باعث بهب��ود در وضعيت 
معيش��تي مردم ارزيابي كردند. اما با گذشت بيش از 

20 ماه از اين تصميم، دامنه وسيعي از اقلام مصرفي 
مردم با تورم ه��اي بالاي 60 ت��ا 70درصدي مواجه 
شده اند. بدون اينكه تئوريس��ين هاي اقتصادي اين 
جناح توضيح دهند كه اين تصمي��م چه تاثيري در 
بهتر شدن وضعيت معيشتي داشته است. جبرئيلي 
در رش��ته توييتي با موضوع ح��ذف ارز ترجيحي در 
دولت رييس��ي نوع خاصي فرار رو به جلو در دستور 
كار قرار داده و مي نويسد: »با آغاز به كار دولت جديد، 
به جاي اينكه سياس��ت غلط گذش��ته )در خصوص 
ارز4200توماني( اصلاح شود و تمام صادركنندگان 
مكلف شوند ارز خود را به نرخ 4200 -كه نرخ رسمي 

كش��ور بود- در اختيار دولت قرار دهن��د و دولت به 
اولويت هاي كشور تخصيصش دهد، نئوليبرال هاي 
مرتبط با ذينفعان گراني ارز جنج��ال كردند كه ارز 
4200 محل رانت و فساد است و بايد حذف شود. در 
واقع، ارز 4200 براي اين حذف ش��د كه مبادا دولت 
تصميم بگيرد همه صادركنن��دگان را ملزم كند ارز 
خود را به 4200 بفروشند و اين ارز معيار قيمت گذاري 
براي محصولات فولادي و پتروشيمي و... قرار گيرد. 
به عبارت روشن تر، نفع فولادي ها و پتروشيمي ها در 

حذف ارز 4200 بود.«
جبرئيلي در ادامه مي نويسد: »دولت )رييسي( را دوره 
كردند و فرياد رانت و فساد و قاچاق سردادند و گفتند 
روحاني ش��جاعت حذف 4200 ب��راي اقلام غذايي 
را نداش��ت و آقاي رييسي بايد با شجاعت از آبرويش 
بگ��ذرد و اين جراحي لازم براي اقتصاد را انجام دهد. 
لذا ارز 4200 براي غذا هم حذف ش��د و دولت نهايتا 
پذيرف��ت از نرخ پتروش��يمي ها و فولادي ها تبعيت 
كند و ارز نفتي خود را كه قبلا 4200 مي فروخت، به 
قيمت نيما بفروشد. اين بود كه تورم مواد غذايي سر 

به فلك كشيد...«

  تكليف برنامه 7هزار صفحه اي 
اقتصادي چه شد؟

جبرئيلي در ش��رايطي به نقد راهبردهاي اقتصادي 
رييس��ي در خصوص حذف ارز ترجيحي نشس��ته 
و از سياس��ت س��ركوب نرخ ارز و باز گذاشتن دست 
دول��ت در اقتصاد دفاع مي كند كه ب��ه عنوان يكي از 
تدوين كنندگان برنامه اقتصادي رييسي، هرگز به اين 
پرسش كليدي نمايندگان و اقتصاددانان پاسخ نداده 
كه سرنوشت 7هزار صفحه برنامه اقتصادي ابراهيم 
رييسي چه ش��ده است؟اساسا آيا وضعيت اقتصادي 
امروز كش��ور برآمده از اجراي برنامه اي نيس��ت كه 
جبرئيلي و دوس��تانش آن را تدوين كرده و قرار بود 
اقتصاد ايران را به سمت رشد مستمر و پايدار اقتصادي 
هدايت كنند اما باعث افزايش مش��كلات اقتصادي، 
نوسانات ارزي و مشكلات معيشتي فزاينده اقتصادي 

شده است؟
آش برنام��ه 7هزار صفح��ه اي اقتص��ادي دولت به 
اندازه اي شور شد كه حتي صداي اصولگرايان سنتي 
را نيز درآورد. غلامرضا مصباحي مقدم، عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام و سخنگوي جامعه روحانيت 
مبارز در پاسخ به پرسشي در خصوص برنامه اقتصادي 
7هزار صفحه اي رييس��ي اعلام كرد: »آقاي رييسي 
قبل از انتخابات برنامه اقتصادي مدوني نداش��تند و 
از برنامه هفت هزار صفحه اي ايشان هم بنده چيزي 
نديدم؛ حتي از ايشان حضوري هم مطالبه كرده ام، اما 
چيزي به من ارايه نكرد.« مبتني بر اين اسناد و مدارك 
متقن است كه بسياري از تحليلگران، اظهارنظرهاي 

جبرئيلي را نوعي فرار رو به جلو ارزيابي مي كنند.
اما آيا راهبردهايي كه جبرييلي و دوستانش در جبهه 
پايداري و منته��ي عليه راس��ت نواصولگرايي ارايه 
مي كنند، حرف هاي تازه اي است؟ يا اينكه ردپايي از 
اين نوع ديدگاه ها در اقتصاد ايران را مي توان رديابي 
كرد؟ قبلا هم سابقه يك چنين راهبردهاي نيم بندي 
در اقتصاد ايران وجود داشته است. هنوز افكارعمومي 
ايران از ياد نبرده اند ك��ه در زمان دولت احمدي نژاد 
همين وعده ه��ا و اظهارنظرها با رنگ و لعاب ديگري 
ارايه مي ش��د. رويكردهايي كه تحليلگ��ران آن را در 
قالب ديدگاه هاي پوپوليس��تي ارزيابي مي كنند كه 
آسيب هاي فراواني را بر بدنه اقتصادي كشور و قدرت 
خريد مردم وارد س��اخت. مش��كلاتي چون تزريق 
ادامه در صفحه 7 يارانه هاي نقدي به...  

پاسخ هاي خاندوزي، خطر استيضاح را كم كرد؟

 عملكرد اقتصادي دولت 
زير تيغ مجلس

با آغاز س��ال جديد، به نظر مي رسد رويه اي كه در 20 
ماه گذش��ته در دولت رييس��ي دنبال مي شد، ديگر 
امكان ت��داوم ندارد و در كنار افزاي��ش انتقاداتي كه از 
عملكرد اقتصادي دولت در ميان مردم و كارشناسان 
وجود دارد، حالا مجلس نيز به صف منتقدان پيوسته 
است. از آغاز سال 1402، وزير آموزش و پرورش و وزير 
جهاد كشاورزي با دولت خداحافظي كرده اند و بحث از 
استيضاح وزير صمت نيز هنوز به پايان نرسيده است. 

در كنار آن دولت، رييس سازمان برنامه و بودجه را نيز 
تغيير داده و به نظر مي رسد، تغييرات ديگري نيز در راه 
خواهد بود. سوال اصلي فعلا اين است كه وضع اقتصاد 
كشور چه زماني بهبود خواهد يافت و آيا تيم فعلي توان 
تغيير در فضا را دارد يا خير؟ پاسخ دولت تاكنون تغيير 
در بين برخي مديران بوده اما با توجه به اينكه انتخابات 
مجلس نيز در پيش اس��ت، نماين��دگان به دنبال آن 
صفحه 2 را بخوانيد هستند كه بيشتر از...   

 دو قطبي خطرناك ليبرال- پوپوليست
دو قطبي هاي ساختگي كه 
در برخي مقاطع در اقتصاد 
ايران و ذيل عناويني چون 
پوپوليست ها و نئوليبرال ها 
نمايان مي ش��وند و افكار 
عموم��ي را ب��ه خ��ود 
مشغول مي كنند، بيشتر 
پوشش هاي خودساخته اي 
اس��ت براي نديدن اصل واقعيت در اقتصاد ايران. 
آن دس��ته از افراد و جرياناتي ك��ه اعلام مي كنند 
اقتصاد ايران نئوليبرالي است، يا معناي ليبراليسم را 
نمي دانند يا اينكه دركي از نئوليبرال و اساسا اقتصاد 
نوين ندارند. اقتصادي مانند ايران كه رتبه آزادي 
اقتصادي اش در رنكينگ جهاني حدود 159 است 
)و تنها 6كشور را پايين خود مي بيند(، چه نسبتي 
مي تواند با مفاهيم و گزاره های نئوليبرالي داشته 
باشد. بهتر اس��ت، به مفاهيم و گزاره هاي معنايي 
احترام بگذاريم و يك چنين استفاده هاي مبتذلي 
از آنها نكني��م. اقتصادهايي مي توانن��د بگويند با 
نئوليبراليسم نسبت دارند كه دولت در آنها كوچك 
باش��د، بخش خصوصي قلمروي گس��ترده اي از 
اقتصاد را در اختيار بگيرد. بازار رقابتي در آنها موج 
بزنند و فضا براي ايده پردازي هاي اقتصادي فراهم 
باشد. كشوري كه در آن حدود 90 درصد اقتصاد در 
اختيار بخش دولتي است، بخشنامه هاي دستوري 
ه��ر از گاه��ي در آن ص��ادر مي ش��ود، ۸0درصد 
درآمدهاي ارزي به حساب دولت مي رود و...نمي 
تواند خ��ود را ليبرالي و نئوليبرالي بداند. اساس��ا 
اقتصادي كه تحريم است نمي تواند ليبرال باشد. 
از سوي ديگر برخي افراد هم كه طرف مقابل را به 
پوپوليسم و... متهم مي كنند بايد بدانند كه برخي 
نقدها را مي توان شنيد و درباره  آن فكر كرد. مثلا 
در ايران سال هاست كه اعلام مي شود مشكل تورم 
كسري بودجه دولت است. اما كسي اعلام نمي كند 
كه ريشه بروز كسري بودجه چه عواملي است. يعني 
اگر كسري بودجه مهار شود آيا همه مشكلات ايران 
حل مي شود؟ اگر حل مي شود چرا در آن سال ها كه 
درآمدهاي نفتي بالايي داشتيم و تحريمي در كار 
نبوده، سايه تورم در اقتصاد ايران رخت برنبسته بود. 

مشكل اصلي اقتصاد ايران عدم رشد اقتصادي و عدم 
اولويت بودن اقتصاد است. در اين وضعيت اقتصاد 
رشد نمي كند و اقتصادي ذينفعانه شكل مي گيرد. 
دوستان اقتصاددان هم مدام ايده پردازي هايي از 
اين دست مي كنند كه براي حل مشكلات بايد نرخ 
بنزين بالا برود. تو گويي كه همه مشكلات اقتصادي 
ايران با گران كردن بنزين از ميان مي رود. اين هم 
)گران كردن بنزين( مش��كل اصلي اقتصاد ايران 
نيست. رشد قيمت بنزين و نوسانات ارزي، معنايي 
فراتر از يك نوسان معمولي را دارد و طول و عرض 
اقتصاد و معيشت خانواده هاي ايراني را در مي نوردد. 
بنابراين ديدگاه هاي موج��ود درباره افزايش نرخ 
بنزين و آزاد س��ازي نرخ ارز هم درس��ت نيستند. 
مص��رف بنزي��ن در ايران بالاس��ت، چون صنعت 
خودروسازي خودروي بهينه توليد نمي كند. اين 
خودروهاي غير بهينه هم سلامتي مردم را تهديد 
مي كنند و هم معيش��ت آن��ان را. هرگونه افزايش 
قيمت بنزين در شرايطي كه واردات خودرو وجود 
نداشته باشد، تكنولوژي روز به كشور وارد نشود و 
ضرورت هاي بازار رقابت��ي مورد توجه قرار نگيرد، 
باز هم فايده اي نخواهد داشت. همين فردا هم اگر 
نرخ بنزين بالا برود تغييري در مشكلات بنيادين 
ما حاصل نمي شود. ما بايد مصرف را بهينه كنيم، 
صنعت خودروسازي را به عنوان يك مزيت درآوريم 
و در اختيار بخش خصوصی قرار دهيم و نهايتا به 
ملزومات اقتصادي و نظام مبتني بر بازار آزاد عمل 
كنيم. گران كردن بنزين به تنهايي فايده اي ندارد. 
به طور كلي اين تقابل ها به دليل ايجاد مي شوند تا 
اصل موضوع پنهان ش��ود. اصل مشكل آن است 
كه اقتصاد ايران با رتب��ه آزادي 159 به ورطه يك 
اقتصاد ذينفعانه افتاده است كه در واردات خودرو، 
لوازم خانگي و... انحصار ايجاد مي كند و فش��ار آن 
به مصرف كننده نهايي و مردم وارد مي ش��ود. اين 
روند ب��دون انجام اصلاحات اقتصادي و ايجاد يك 
اقتصاد رقابتي بهبود پيدا نمي كند. مهم نيس��ت 
اين اصلاح را تفكرات ليبراليستي ايجاد مي كند، 
تفكرات سوسياليستي ايجاد مي كند يا ديدگاه هاي 
كومونيستي، مهم اين است كه اصل اصلاح مورد 

توجه قرار بگيرد.

پيمان مولوي

يادداشت-1



با آغاز سال جديد، به نظر مي رسد كه رويه اي كه در 20 ماه 
گذشته در دولت رييسي دنبال مي شد، ديگر امكان تداوم 
ندارد و در كنار افزايش انتقاداتي كه از عملكرد اقتصادي 
دولت در ميان مردم و كارشناس��ان وج��ود دارد، حالا 
مجلس نيز به صف منتقدان پيوسته است. از آغاز سال 
1402، وزير آموزش و پرورش و وزير جهاد كشاورزي با 
دولت خداحافظي كرده اند و بحث از استيضاح وزير صمت 
نيز هنوز به پايان نرسيده است. در كنار آن دولت، رييس 
سازمان برنامه و بودجه را نيز تغيير داده و به نظر مي رسد، 

تغييرات ديگري نيز در راه خواهد بود.
سوال اصلي فعلا اين است كه وضع اقتصاد كشور چه زماني 
بهبود خواهد يافت و آيا تيم فعلي توان تغيير در فضا را دارد 
يا خير؟ پاس��خ دولت تاكنون تغيير در بين برخي مديران 
بوده اما با توجه به اينكه انتخابات مجلس نيز در پيش است، 
نمايندگان به دنبال آن هستند كه بيشتر از قبل نسبت به 
واقعيت هاي اقتصادي حساس باشند و اين موضوع احتمالا 
كار را ب��راي اعضاي كابينه دش��وار خواهد كرد. در چنين 
فضايي روز گذشته وزير اقتصاد مهمان مجلس بود تا به سوال 
نمايندگان پاسخ دهد، هرچند نماينده اي كه سوال را مطرح 
كرده بود قانع شد اما هنوز بحث درباره احتمال استيضاح 
خاندوزي نيز همچنان داغ است.  زهره الهيان در جلسه علني 
مجلس شوراي اسلامي اين س��وال را از احسان خاندوزي 
وزير اقتصاد پرسيد كه دلايل عدم توجه به آماده سازي زير 
ساخت ها قبل از حذف ارز ترجيحي و آشفتگي مديريت و 
نظارت بر كنترل قيمت كالاها و خدمات چيست؟ وي در 
توضيح س��والش اظهار كرد: حذف ارز ترجيحي در دولت 
آقاي رييسي براساس قول هاي داده شده به مجلس شوراي 
اس��لامي كليد خورد البته ما از تلاش هاي دولت و وزارت 
اقتصاد تشكر مي كنيم و اين سوال نافي زحمات شبانه روزي 
آنها نيست اما ما در مقابل استيفاي حقوق ملت بايد به وظايف 
خود در مجلس شوراي اسلامي عمل كنيم. نماينده تهران 
ادامه داد: دولت به قول هاي خود براي حذف ارز ترجيحي 
عمل نكرد و ش��اهد ش��وك در فضاي تورمي به مردم به 
خصوص دهك هاي پايين جامعه بوديم آن زمان تورم مواد 
خوراك��ي ۷0 درصد بود و آق��اي ميركاظمي رييس وقت 
سازمان برنامه و بودجه اعلام كرد كه اثر حذف ارز ترجيحي 
در تورم ۷.۶ درصد اس��ت. وي يادآور شد: مجلس شوراي 
اسلامي شرط كرد كه اجراي اين طرح منوط به اين است 
كه قيمت كالاهاي اساسي از شهريورماه 1400 بالاتر نرود. 
قرار بود مابه التفاوت ارز نيمايي و 4200 توماني هم به مردم 
داده شده و باز توزيع شود اما اينها اجرايي نشد. الهيان ادامه 
داد: قرار بود كالابرگ الكترونيك داده شود اما زيرساخت 
آن فراهم نشد و هنوز هم برنامه دولت براي اعطاي كالابرگ 
الكترونيكي مشخص نيست؛ ارديبهشت ماه سال گذشته 
كميسيون اقتصادي جلسه اي با دستگاه هاي مربوطه برگزار 
کرد كه خروجي آن اين بود كه ۶0 درصد دستگاه ها به سامانه 
متصل نبوده و 40 درصد يا به صورت آفلاين متصل بودند يا 
اينكه اطلاعات صحيحي نداشتند بعد از آن معلوم نشد كه 
چه طور بدون زيرساخت يارانه پنج ميليون نفر حذف شد 
كه نتيجه همه آنها بي اعتمادي در جامعه بود. اين نماينده 
مجلس شوراي اس��لامي با يادآوري وظايف وزير اقتصاد 
مبني بر مهار تورم و تنظيم بازارهاي مالي و پولي اظهار كرد: 
قطعا وزارت اقتصاد نقش كليدي را ايفا مي كند پس بسته 
پيش��نهادي وزير اقتصاد براي مهار تورم و آشفتگي بازار و 
افزايش قيمت كالا و خدمات چيست؟ نقاط گسسته اي در 
ارايه اطلاعات در سامانه به يكديگر ديده مي شود كه انتظار 
مي رفت اين مشكلات حل ش��ود چون بخشي از سامانه 
اطلاعاتي زيرنظر وزير است. الهيان همچنين يادآور شد: 
بعد از حذف ارز ترجيحي شاهد افزايش قيمت ها و شوك 
ارزي بوديم كه باعث افزايش 120 درصدي قيمت كالاهاي 
اساسي و افزايش 400 درصدي قيمت كالاهاي غيراساسي 
شد. آيا اين امكان وجود نداشت اين طرح با عنوان جراحي 
اقتصادي ب��ه نحو بهتري اجرا مي ش��د؟ وي با بيان اينكه 
وزير اقتصاد تدابير لازم براي اين جراحي بزرگ اقتصادي 
انجام نداد، افزود: با اين اتفاق واحدهاي توليدي با مشكل 
جدي مواجه ش��دند؛ قيمت هاي مواد اوليه، دامداري ها و 
مرغداري ها بالا بود و نياز به سرمايه در گردش داشتند پس 
دولت و وزير اقتصاد مي توانستند برنامه ريزي مناسبي براي 
اعطاي اعتبارات و تسهيلات به واحدهاي توليدي زيان ده 
داشته باشند. نماينده تهران در مجلس افزود: وزارت اقتصاد 
مي توانس��ت مدل كوپن نان را به ساير كالاهاي اساسي و 
كالابرگ الكترونيكي تسري دهد؛ كالابرگ با امتيازات ويژه 
همچنان مطالبه جدي مجلس اس��ت و اميدواريم دولت 
اين موضوع را ب��ه صورت جدي در دس��توركار قرار دهد. 
وي با تاكيد بر اينكه وزير اقتصاد بس��ته مهار تورم را ارايه 
كند، گفت: نبود نظام مالياتي و خلأهاي موجود در بحث 
پايه هاي مالياتي باعث افزايش گراني ها مي ش��ود و نياز به 
خانه تكاني اساس��ي دارد. وزارت اقتصاد بگويد برنامه اش 
براي بازگشت ارزش پول ملي چيست؟ البته وزير گفته كه 
طي 20 روز بسته پيشنهادي را ارايه مي كند كه جاي تشكر 
دارد. نايب رييس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
با بيان اينكه در جنگ تمام عيار اقتصادي و تحريم ها قرار 
داريم، گفت: دش��من هر روز در تلاش براي كاهش ارزش 
پول ملي است بنابراين مي توان از مدل هاي موفق همچون 
مدل بانك مركزي روسيه و ونزوئلا استفاده كرد و همچنين 
ريل گذاري درستي را براي اجراي سياست هاي اقتصادي 
طراحي كرد. الهيان افزود: اقتصاد مقاومتي نياز به سربازان 
اقتصاد مقاومتي دارد كه نياز است در وزارتخانه اقتصاد اين 
مهم مورد توجه قرار گيرد. بايد مديريت سنتي و بسته اي 
كه اجازه ورود افراد متخصص و جوانان را نمي دهد تغيير 
داد تا مطالبات رهبري و شعار سال محقق شود كه با جنگ 
اقتصادي بتوان مقابله كرد. بحث سپرده گذاري ارزي بايد 
يكي از برنامه ريزي ها باشد تا دلارهايي كه در دست مردم 

است وارد بازار شده و باعث ثبات در بازار ارز شود.
به دنبال مطرح كردن اين سوال، نوبت به وزير اقتصاد رسيد 
تا پاسخ هاي خود را مطرح كند. خاندوزي گفت كه تغييرات 

در دولت به دنبال شنيدن صداي انتقادات بوده است. سيد 
احسان خاندوزي در جريان جلسه علني مجلس شوراي 
اسلامي و در پاسخ به سوال زهره الهيان درباره دلايل عدم 
توجه به آماده سازي زيرساخت ها قبل از حذف ارز ترجيحي 
و آشفتگي مديريتي بيان كرد: در ابتدا بابت راي روز گذشته 
مجلس شوراي اسلامي به لايحه تنظيم مقررات مالي دولت 
۳ تشكر ويژه مي كنم اميدوارم امروز و فردا نيز طرح ماليات بر 
سوداگري كه از نقاط مشترك همكاري بين وزارت اقتصاد 
و مجلس است نهايي شده و يك اتفاق مبارك رقم بخورد. 
جا دارد در اينجا اشاره بكنم بنده در پشت همين تريبون در 
پاسخ به س��وال آقاي ايزدخواه پيرامون فروش اموال مازاد 
بانك ها وعده اي دادم و گفت��م كه تلاش خواهيم كرد كه 
در اين دوره كوتاه بيش از تمام چهار س��ال گذشته دولت 
قبل اموال مازاد بانك ها را واگذار كنيم. وي در ادامه اظهار 
كرد: اكنون سربلند از پشت اين تريبون اعلام مي كنم كه 
۵۸ هزار ميليارد تومان واگذاري اموال مازاد بانك ها تا پايان 
اسفندماه سال 1401 رقم خورده است. اين رقم در چهار 
سال دولت گذشته تنها ۵4 هزار ميليارد تومان بوده است 
اما ما در طول يكسال و نيم گذشته ۵۸ هزار ميليارد تومان 
اموال مازاد بانك ها را واگذار كرده ايم. هدف گذاري ما براي 
سال 1402 نيز اين است كه بانك ها را از بنگاهداري مازاد 
و اموال مازاد دور كرده و اين رقم بيش از سال گذشته باشد. 
وزير اقتصاد در ادامه بيان كرد: اما در پاس��خ به سوال خانم 
الهيان كه به افزايش قيمت ها بعد از اجراي طرح حذف ارز 
4200 توماني باز مي گردد كه اين طرح ابعاد بسيار بزرگي 
داشت و تكليفي بود كه چندين سال بر روي زمين مانده بود. 
دولت تلاش كرد از طريق سازوكارهايي مانند اعطاي يارانه 
فشار را بر مردم كاهش دهد و طرح را بدون تنش اجتماعي 
به نتيجه برسانند. شخص رييس جمهور در تلويزيون حاضر 
شد و با مردم گفت وگو كرد و تلاش كرديم اقدامات اقناعي در 
جامعه صورت گيرد. خاندوزي خاطرنشان كرد: برداشت آوار 
چند ساله و كاهش قدرت خريد مردم و تورم هايي كه از سال 
1۳۹۷ تا به امروز رو به رشد بوده و مردم را با مشكل مواجه 
كرده است و همچنين جبران چند سال بي عملي انباشت 
شده در اين حوزه كار سختي است و نيازمند اهتمام ويژه 
دارد. در حوزه تدابير و سياست هايي كه لازم بود براي حذف 
ارز 4200 توماني صورت گيرد مسووليت اين كار به جهت 
طراحي كل بسته به س��ازمان برنامه و بودجه واگذار شد. 
سازمان برنامه طرحي را در ابتداي سال گذشته ارايه كرد 
كه منطبق بر قانون بودجه، ترتيبات حذف ارز 4200 توماني 
رقم خورد. از سوي ديگر اجراي اين ترتيبات پيش بيني شده 
به ستاد تنظيم بازار سپرده شد. در روزهاي ابتدايي اين ستاد 
به رياست معاون اول رييس جمهور يك روز در ميان جلسه 
برگزار مي كرد تا نظارت بر بازار صورت بگيرد. وي اضافه كرد: 
در ذيل ستاد تنظيم بازار بخشي كه پيشنهاد قيمت گذاري 
كالاها در بخش هاي مختلف را ارايه مي كرد سازمان حمايت 
از توليد كنندگان و مصرف كنندگان بود. از سوي ديگر وزارت 
جهاد كشاورزي نيز در كل زنجيره يعني از توليد تا تجارت 
محصولات كشاورزي نيز مسووليت برعهده دارد و لذا وزارت 
جهاد كشاورزي در مورد كالاهايي كه به اين وزارتخانه باز 
مي گشت مسووليت را برعهده مي گرفت در حوزه يارانه ها 
نيز مسووليت با وزارت رفاه بود. ما نيز در وزارت اقتصاد تلاش 
كرديم تا اجراي طرح حذف ارز 4200 توماني همراه باشد 
با تدابير كالابرگ كه از مصوبات مجلس شوراي اسلامي بود 
و حتي سال گذش��ته نامه اي محرمانه  را به رييس جمهور 
ارس��ال و بر اين موضوع تاكيد كرديم. از طرف ديگر از آنجا 

كه آخرين سنگر معيشت مردم نان است و نبايد با اجراي 
اين طرح دچار خللي مي شد پيشنهاد داديم تا مسووليت 
در حوزه نان با اينكه برعهده وزارت جهاد كشاورزي بود ما 
برعهده بگيريم رييس جمهور با اين پيشنهاد موافقت كردند 
و از مجموعه حذف ارز ترحيجي آرد و نان به وزارت اقتصاد 
واگذار شد و موفق شديم در كمتر از 100 روز براي ۳1 استان 
۸0 هزار واحد صنفي آرد تامين كنيم و رصد پذيري زنجيره 
آرد كشور را رقم بزنيم. وي در ادامه خاطرنشان كرد: در حوزه 
آرد نه تنها شاهد افزايش مصرف نبوديم بلكه آخرين سنگر 
معيشتي مردم يعني مساله نان خدشه دار نشد و به خوبي 
بازار مديريت شد. اما نسبت به وضعيت امروز و آينده بايد 
بگويم كه صداي نارضايتي ناشي از افزايش قيمت برخي 
از كالاها و ضعف نظارتي در بازار به سرعت به گوش دولت 
رسيده و بخشي از تغييرات كابينه در اين جهت مي باشد. 
ان شاءالله بتوانيم در سال جاري نظارت بهتر و دقيق تري بر 
بازار داشته و كنترل بهتري حاصل شود. بانك مركزي در 
حوزه كنترل ارز نيز گام هاي مهمي برداش��ته و اميدواريم 
در اين مساله موفق شود. از سويي ديگر هدف گذاري براي 
مهار تورم كه از سوي مقام معظم رهبري به شعار سال اضافه 
شده نيازمند همكاري بين دولت و مجلس شوراي اسلامي 
اس��ت. وزير اقتصاد در ادامه بيان كرد: ما پيشنهاداتي را در 
وزارت اقتصاد آماده كرديم و به سازمان برنامه و بودجه ارسال 
كرديم كه ظرف هفته هاي آينده اين پيش��نهاد اصلاحي 
به دست مجلس ش��وراي اسلامي مي رسد تا بودجه سال 
1402 با هدف مهار تورم دنبال شود. ما در تلاش هستيم با 
اصلاحاتي مساله كنترل كسري بودجه دولت را به طور جدي 
دنبال كنيم خوشبختانه درآمدهاي مالياتي و پايدار كشور 
نيز در دو سال گذش��ته رو به افزايش بوده است. در مساله 
كنترل نقدينگي نيز بايد بگويم كه به جاي ۳۹ درصد رشد 
نقدينگي به ۳0 درصد كاهش رسيده ايم. خاندوزي ادامه 
داد: كنترل نقدينگي در بازارهايي مانند مسكن، ارز و طلا 
با مصوبه مجلس در حوزه ماليات بر سوداگري رقم خواهد 
خورد. وزارت اقتصاد نيز بستر لازم را فراهم كرده تا بلافاصله 
بعد از مصوبه مجلس شوراي اسلامي و نهايي شدن طرح 
ماليات بر سوداگري اين قانون اجرايي شود. هدف اصلي ما 
كاهش فشار بر مردم در بازارهايي مانند مسكن بوده كه با 
كنترل سوداگري محقق خواهد ش��د و ان شاءالله در سال 
1402 آرام آرام ش��اهد بهبود شرايط خواهيم بود. پس از 
مطرح شدن اين پاسخ ها، الهيان از صحبت هاي خاندوزي 
قانع ش��د هرچند به نظر مي رس��د همچنان بحث درباره 
استيضاح وزير داغ است. سخنگوي كميسيون اقتصادي 
مجلس از بررسي تقاضاي استيضاح جمعي از نمايندگان 
درباره استيضاح احسان خاندوزي وزير اقتصاد در جلسه 
امروز اين كميسيون خبر داد. مهدي طغياني اظهار كرد: 
امروز كميسيون اقتصادي در جلسه اي به بررسي تقاضاي 
جمعي از نمايندگان براي استيضاح وزير اقتصاد پرداخت. 
وي افزود: استيضاح كنندگان مطالب خود را بيان كردند و 
پاسخ هاي وزير اقتصاد هم شنيده شد. كميسيون اقتصادي 
گزارش خود را درباره محورهاي اس��تيضاح و صحبت ها و 

پاسخ هاي وزير به هيات رييسه مجلس ارسال مي كند.
وي درباره اينكه آيا استيضاح كنندگان از پاسخ هاي وزير قانع 
شدند يا خير؟ گفت: اينكه استيضاح كنندگان از پاسخ هاي 
وزير قانع شده باشند يا خير؟ موضوعي است كه كميسيون 
در گزارش خود به آن نمي پردازد. چون در جلسه، راي گيري 
صورت نگرفت كه ما بر اس��اس آن اعلام كنيم نمايندگان 
متقاضي استيضاح قانع شدند يا خير؟ ما تنها مطالب مطرح 

ش��ده را در قالب گزارشي به هيات رييسه اعلام مي كنيم. 
طغياني درباره اينكه آيا استيضاح از نصاب افتاده يا اينكه 
اعلام وصول مي شود، گفت: اينكه استيضاح امضاي كافي 
براي اعلام وصول دارد يا خير؟ يا اينكه داراي نصاب است 
موضوعي اس��ت كه بايد هيات رييسه به آن بپردازد. چون 
پس گرفتن امضای يا اضافه شدن متقاضيان به استيضاح 
به كميسيون اقتصادي ارتباط ندارد. وي در پايان گفت: در 
نهايت اين هيات رييسه مجلس است كه درباره داراي نصاب 
بودن يا نبودن استيضاح وزير اقتصاد تصميم گيري مي كند 
و بر اس��اس آن استيضاح اعلام وصول مي شود يا خير؟ در 
همين باره باقرزاده از نمايندگان متقاضي استيضاح وزير 
اقتصاد نيز در گفت وگو با ايسنا، گفت كه ما متقاضيان اصرار 
به استيضاح وزير اقتصاد داريم و محكم ايستاده ايم اما برخي 
مي خواهند درباره نداشتن نصاب امضاها براي استيضاح 
تشكيك ايجاد كنند كه ما زير بار نمي رويم. وي گفت كه 
وضعيت تورم و كنترل ارز و مشكلات اقتصادي موضوعي 
است كه ما به خاطر آن طرح استيضاح وزير اقتصاد را مطرح 
كنيم. معتقديم كه بايد تغييراتي در تيم اقتصادي كابينه 
صورت گيرد تا مشكلات مردم كاهش پيدا كند. متاسفانه 
به قول ها هم عمل نشده است و لازم است كه وزير اقتصاد 
استيضاح شود. در كنار اظهارات درباره وضعيت عملكرد 
اعضاي كابينه، نمايندگان نظرات خ��ود درباره وضعيت 
اقتصاد را نيز مطرح مي كنند و دلار زدايي يكي از اصلي ترين 
بحث هاي مطرح ش��ده در اين حوزه است. حجت الاسلام 
مرتضي آقاتهراني در نطق ميان دستور خود در جلسه علني 
مجلس شوراي اسلامي ضمن سپاسگزاري از سه قوه مقننه، 
مجريه و قضاييه كه با هم همراهي مي كنند، گفت: درك 
مشكلات و گرفتاري هاي مردم توسط نمايندگان مردم و 
دولت نكته مثبتي است كه بايد به آن توجه كرد. وي خطاب 
به سياست گذاران كشور عنوان كرد: ما سياست گذاران بايد 
به اين موضوع توجه داش��ته باشيم كه »سياست ما عين 
ديانت ما و ديانت ما عين سياس��ت ماست« كه برخي اين 
را قبول ندارند و جداانگاري دين از سياست كه تحت عنوان 
سكولاريسم از آن ياد مي شود متأسفانه يكي از خطرات امروز 
است كه در بين مسوولان كم و بيش ديده مي شود. نماينده 
مردم تهران در مجلس شوراي اس��لامي در ادامه تصريح 
كرد: اگر ما دين اسلام را به درستي نشناسيم بالاخره به اين 
بيماري مبتلا خواهيم شد.  برخي چون به گذشته و به دوران 
روشنگري كه در اروپا رخ داد نگاه مي كنند كه كليسا و اربابان 
آن به دليل خرابكاري هايي كه داشتند محكوم شدند، اما 
بايد توجه داشت كه نه اسلام مسيحيت است، نه روحانيت 
ما ارباب كليسا، نه مساجد ما كليسا است و مردم ما هم مردم 
اروپا نيستند. آقاتهراني ضمن اش��اره به آيات قرآن درباره 
كساني كه بي توجهي كرده و بخشي از دين را مي پذيرند، 
عنوان كرد: نمايندگان، مسوولان و وزرا بايد توجه داشته 
باشيم كه جزو مقتسمين نباشيم كه برخي از دين را قبول 
كنيم، چراكه اگر جزءگرا ش��ويم بنا ب��ر نص صريح قرآن 
مسلمان نيستيم. وي با تأكيد بر اينكه در مسائل مستحدثه 
و روز بايد به مقام ولايت فقيه مراجعه كنيم، گفت: بايد ديد 
آقا چه مي خواهند. مجلس محل تحقق خواست مقام ولايت 
اس��ت، چراكه عناوين اوليه، ثانويه و مسائل مرسله بايد از 
جانب آقا بيايد و در كميسيون هاي متفاوت مجلس بايد مورد 
توجه قرار گيرد. اي كاش همه ما مرّ قانون و سوگندهايي كه 
ياد كرديم را عملياتي كنيم و ولايت بر فقيه نمي كرديم، بلكه 
اجازه مي داديم او بر ما ولايت كند. هر بار كه خدمت مقام 
معظم رهبري مي رويم صحبت هاي ايشان راهگشا است 
اما نمي بينم كه در مجلس به دس��ت ما برسد. اين ايراد ما 
نمايندگان و كميسيون فرهنگي است. رييس كميسيون 
فرهنگي مجلس شوراي اسلامي در عين حال خاطرنشان 
كرد:  اي كاش باور داشتيم كه نمره ترك فعل و كم كاري صفر 
است،  اي كاش مسوولان و ما نمايندگان بيشتر قانونمند و به 
روز بوديم و دستاوردهاي انقلاب را حفظ مي كرديم. بايد به 
دنبال دولت كريمه بود. آقاتهراني در پايان گفت: در موضوع 
اقتصاد بيشتر بايد توجه كرد و بايد اقتصادمان را از دست دلار 
نجات دهيم و چشم انداز گام دوم مقام معظم رهبري بايد 
مورد توجه بيشتري قرار يگيرد. شايد اگر مجلس گروهي 
داشته باشد كه بهتر بتوانند ما را مديريت كنند بجا است. در 
چنين شرايطي بايد ديد كه در نهايت رابطه مجلس و دولت به 
چه شكل تعريف مي شود و تغييرات به ظاهر داوطلبانه دولت 
آيا مي تواند شتاب انتقادات را كاهش دهد يا در هفته هاي 

آينده، استيضاح هايي جديد در راه خواهد بود. 
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نقد به هيچ وجه اشكال ندارد
رييس قوه قضاييه گفت: نقد كردن به هيچ وجه عيب و 
اش��كال ندارد بلكه امري پسنديده است اما خلاف واقع 
گفتن به ويژه در قبال موضوعي كه سبب ايجاد التهاب 
براي مردم مي شود از جمله مس��ائلي است كه در سال 
جاري در راس��تاي احياي حقوق عامه بايد بيش��تر به 
آنها توجه كنيم. حجت الاس��لام والمسلمين محسني 
اژه اي دوش��نبه )2۸ فروردين( طي سخناني در جلسه 
شوراي عالي قوه قضاييه، پيشاپيش عيد سعيد فطر را 
تبريك گفت و ضمن گراميداشت روز ارتش، اظهار كرد: 
از مجاهدت ه��اي ارتش و همه نيروهاي مس��لح كه در 
سال هاي جنگ و پس از جنگ، خدمات شاياني به مردم و 
كشور و نظام عرضه كردند، تقدير و تشكر دارم و ياد شهداي 

ارتش و نيروهاي مسلح را گرامي مي داريم.
رييس قوه قضاييه در ادامه با اش��اره به برگزاري باشكوه 
روز قدس در ايران اس��لامي و بس��ياري از كش��ورهاي 
جهان اعم از كشورهاي اسلامي و غيراسلامي، تصريح 
كرد: امسال شاهد روز قدس متفاوتي بوديم و جمعيت 
شركت كننده در اين راهپيمايي در نقاط مختلف جهان، 
بيشتر از سال هاي گذشته بود كه اين امر بيانگر آن است 
كه ظلم ها و جنايت هاي صهيونيست ها بيش از پيش براي 
مردم جهان آشكار شده است. رييس دستگاه قضا در ادامه 
ضمن تبيين و تشريح الزامات تحقق شعار سال )مهار تورم 
و رش��د توليد(، اظهار داشت: مهار تورم و رشد توليد، دو 
مقوله اي است كه درهم تنيدگي دارند و براي تحقق آنها 
بايد با برنامه، عمل شود؛ در همين راستا رييس جمهور 
تاكن��ون دو بار به بخش هاي مربوطه در دولت دس��تور 
تهيه و اعلام برنامه براي تحقق شعار سال را داده است؛ 
بر همين اساس ما در قوه قضاييه نيز بايد مترصد باشيم تا 
به محض اعلام برنامه هاي دولت براي مهار تورم و رشد 
توليد، همكاري هاي مقتضي را انجام دهيم و سواي آن نيز، 
در انجام اقداماتي كه در حوزه تحقق شعار سال، مستقيماً 
به وظايف ما در قوه قضاييه مرتبط مي شود، كوشا باشيم.  
وي در ادامه به همه بخش ها و مراجع قضايي دستور داد 
تا مقوله احياي حقوق عامه را همچون سال هاي گذشته 
پيگيري كنند و حتي تلاش هاي بيشتر و متمركزتري را 
در راستاي تحقق كامل اين مقوله به كار ببندند؛ وي يادآور 
ش��د كه احياي حقوق عامه، امري مقطعي نيست بلكه 
مستمراً بايد مورد پيگيري قرار گيرد. رييس قوه قضاييه 
در ادامه به تبيين و تشريح برخي از مصاديق اولويت دار و 
اهم در مبحث حقوق عامه پرداخت و مشخصاً به موضوع 
امنيت رواني مردم اش��اره كرد و در همين راستا گفت: 
امنيت رواني مردم از مصاديق حقوق عامه است كه بايد 
در سال جاري، تمركز بيشتري بر روي آن معطوف كنيم؛ 
بعضاً برخي افراد غافل با عوامل دشمن و عناصر بيگانه 
همصدا مي شوند و در جهت ايجاد التهاب براي مردم و 
جامعه گام برمي دارند و از طرق مختلف، مطالب خلاف 
واقع را پخش مي كنند. وي افزود: البته بار ديگر بايد تاكيد 
كنيم كه نقد كردن به هيچ وجه عيب و اشكال ندارد بلكه 
امري پسنديده است؛ اما خلاف واقع گفتن به ويژه در قبال 
موضوعي كه سبب ايجاد التهاب براي مردم مي شود، از 
جمله مسائلي است كه در سال جاري در راستاي احياي 
حقوق عامه بايد بيشتر به آنها توجه كنيم.  وي در ادامه به 
مقولاتي اشاره كرد كه در ميان مردم جامعه مطرح است و 
چنانچه به آنها بي توجهي شود زمينه سوء استفاده دشمن 
و سرگرداني مردم را فراهم مي آورد؛ يكي از اين مقولات 
كه مورد اش��اره رييس قوه قضاييه قرار گرفت، موضوع 
قيمت خودرو اس��ت؛ محس��ني اژه اي در همين رابطه 
گفت: موضوع خ��ودرو و قيمت آن، از جمله موضوعاتي 
است كه سواي مس��ائل مزمني كه مرتبط با آن است، 
چندان پيچيده و غامض نيست، اما براي مردم به لحاظ 
ذهني، مسائلي را ايجاد كرده است؛ در هر محفلي، مردم 
از قيمت خودرو مي گويند و براي مثال، به رسيدن قيمت 
فلان خوردو به بالاي يك ميليارد تومان اشاره مي كنند؛ 
اين موضوع، ذهن هاي مردم را مش��غول كرده و اعتبار و 

حيثيت بعضي كارها را پايين آورده است.

 اجراي توافقات با عربستان 
به خوبي پيش مي رود

سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران 
گفت: رييس جمهور ايران از پادشاه عربستان براي سفر 
به تهران دعوت به عمل آورده اس��ت.  وي در ارتباط با 
زمان سفر وزيران امور خارجه دو كشور ايران و عربستان 
به تهران و رياض نيز گفت: همانطور كه مي دانيد وزيران 
امور خارجه دو كشور ايران و عربستان به صورت متقابل 
از يكديگر براي س��فر به تهران و رياض دعوت به عمل 
آورده اند. كنعاني در اين زمينه افزود: چندي پيش نيز 
شاهد دعوت پادش��اه عربستان از آقاي رييس جمهور 
براي سفر به اين كشور بوديم كه آقاي رييس جمهور به 
صورت مكتوب پاسخ اين دعوت را دادند و آقاي رييسي 
نيز از پادشاه عربستان براي سفر به تهران دعوت به عمل 
آوردند. سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران، همچنين با بيان اينكه ما در مسير اجرايي كردن دو 
موافقتنامه جامع بين دو كشور كه در سال هاي قبل بين 
تهران و رياض به امضا رسيده است، هستيم، گفت: اين 
توافقنامه ها شامل همكاري هاي دو كشور در حوزه هاي 
اقتصادي، تجاري، ورزش��ي و امنيتي است و ان شاءالله 
با تكميل گام ه��اي اجرايي، ب��راي اجرايي كردن اين 
موافقتنامه ها، شاهد تبادل هيات هاي مشترك بين دو 
كشور خواهيم بود. كنعاني گفت: گسترش همكاري هاي 
اقتصادي و تجاري بين دو كشور با توجه به ظرفيت هاي 
موجود بين ايران و عربس��تان در اولويت توجه ما قرار 
دارد. سخنگوي وزارت امور خارجه در ادامه گفت وگوي 
خود با خبرنگاران در پاسخ به اين سوال كه با توجه به از 
سرگيري روابط ايران و عربستان آيا ايران برنامه اي براي 
از س��رگيري روابط خود با برخي از كشورهاي شمال 
آفريقا كه روابط شان را با ايران قطع كرده اند دارد،گفت: 
 ما اقدام كننده در قط��ع رابطه نبوده ايم و قطع رابطه را 
غير س��ازنده مي دانيم. وي ادامه داد: دولت سيزدهم 
نسبت به برقراري روابط سازنده توام با احترام متقابل 
با تمام كشورهاي عربي، اسلامي و منطقه اي اهتمام 
دارد و در اين مسير هر كشوري گام مثبتي بردارد ما 
از گام مثبت آن كشور استقبال كرده و با حسن نيت 

دو چندان به آن پاسخ متقابل مي دهيم.

فرآيند تخصيص آرد به نانوايان 
تغيير كرد

مشاور وزير اقتصاد در تش��ريح فاز دوم طرح مديريت 
هوش��مندانه يارانه آرد و نان توضيح داد كه در فاز دوم 
ضمن آنكه فرآيند تخصيص آرد به نانوايان تغيير كرده 
است، امكان اظهارنظر مردم در مورد كيفيت نان نانوايان 
در يك برنامه فراهم مي شود. محمد جلال با اشاره به آغاز 
طرح مديريت هوشمندانه يارانه آرد و نان از ارديبهشت 
سال قبل، اظهار كرد: از زمان آغاز طرح تاكنون در سمت 
مردم تغيير ويژه اي صورت نگرفت. به عبارت ديگر در 
سال قبل نه آزادس��ازي قيمت نان در دستور كار قرار 
گرفت و نه محدوديتي در خريد نان براي مردم ايجاد شد. 
فاز دوم طرح نيز از بهمن سال قبل آغاز شد. البته مرحله 
آزمايشي فاز دوم از انتهاي آذرماه در استان قزوين آغاز و 
در انتهاي بهمن به تدريج در همه استان ها پياده سازي 
شد. در فاز دوم نيز مانند فاز اول، عدم آزادسازي قيمت 
ن��ان و عدم ايج��اد محدوديت خريد نان ب��راي مردم 
مهم تري��ن پيش فرض ه��اي كار بودن��د. وي درمورد 
تغييراتي كه در مرحله دوم طرح در مقايسه با مرحله اول 
طرح صورت گرفت، توضيح داد: در آغاز اجراي فاز دوم، 
ميزان كمك هزينه جبران اجاره و دستمزد نانوايان از 1۵ 
به ۳0 درصد افزايش يافت. در قدم بعدي، تخصيص آرد به 
نانوايان وارد الگوي جديد شد و محدوديتي كه در گذشته 
در قالب سهميه براي بسياري از نانوايان وجود داشت كه 
توليد نان با حجم بيشتر در روز امكان پذير نبود، برداشته 
شد؛ يعني در فاز دوم طرح، نانوايان مي توانند هر ميزان 
نان از طريق كارتخوان هاي هوش��مند به مردم عرضه 
كنند. همچنين درصدي بيشتر، مي توانند آرد يارانه اي 
دريافت كنند. مشاور وزير اقتصاد ادامه داد: يعني براي 
نانوا معادل عملكرد صحيحي كه در فروش نان به مردم 
انجام مي دهد و تراكنش ها از طريق س��امانه پذيرفته 
مي شود، امكان خريد آرد يارانه اي فراهم مي شود و اين 
ميزان خريد در هر دوره دريافت آرد، مي تواند تا 10 درصد 
افزايش پيدا كند. از طرف ديگر نانوايي هايي هس��تند 
كه ما به ازاي عدم ثبت فروش ن��ان در كارتخوان هاي 
هوشمند يا كاهش س��اعت كاري در روزهاي مختلف 
ميزان فروش نان شان كاهش يافته است و اثر كاهش 
فروش و عدم عرضه نان به مشتري اين است كه در دوره 
آتي ميزان تخصيص آرد يارانه اي براي نانوايي كه رفتار 
متعهدانه ندارد كاهش پيدا مي كند. به گفته وي، دوره 
تخصيص آرد به نانوايان در بسياري از استان ها هر 10 
روز يك بار و در برخي استان ها يا نانوايي هاي مستقر در 
روستاهاي كشور كه ممكن است مشكلاتي در زمينه 
تردد و حمل ونقل آرد وجود داشته باشد، دوره هاي 1۵ 
روزه يا يك ماهه هم به صورت موردي انجام مي ش��ود. 
البته كمك هزينه ها به صورت روزانه پرداخت مي شود. 
جلال در ادامه با اشاره به مراحل تكميلي فاز دوم طرح 
اظهار كرد: در ادامه يك ورود جدي تري به حوزه كيفيت 
و رضايت م��ردم در حوزه نان خواهيم داش��ت. در اين 
راستا برنامكي پيش بيني شده است كه تا قبل از پايان 
ارديبهشت به صورت رسمي به مردم معرفي مي شود 
و مردم به راحتي مي توانند سوابق تراكنش هاي خريد 
نان خود را روي اين برنامك )اپليكيشن( مشاهده كنند 
و مبتني بر تجربه خريدهاي خود نس��بت به كيفيت، 
قيمت، مقدار نان، رفتار نانوا و... نظرات خود را ثبت كنند. 
وي با بيان اينكه روزانه بين 10 تا 11 ميليون تراكنش 
خريد نان روي كارتخوانهاي هوشمند ثبت مي شود، 
گفت: يكي از اهداف طرح، كاهش هدررفت آرد يارانه اي 
بود كه در سال 1401 فاصله قيمتي آرد يارانه اي )آرد 
خبازي كه براي توليد نان مردم استفاده مي شود( با آرد 
و گندمي كه براي س��اير مصارف استفاده مي شود به 
دليل هدفمندسازي ارز ترجيحي 1۶ برابر شد درحالي 
كه اين فاصله قيمتي در سال 1400 چهار برابر شد. اين 
موضوع انگيزه افراد سودجو براي سوءاستفاده از 
آرد يارانه اي را تشديد كرد. با آغاز مرحله جديد 
ط��رح، مبتني بر ش��اخص هاي آم��اري جريان 
جلوگيري از هدررفت آرد قابل مش��اهده است. 
قيمت آرد خارج از ش��بكه دچار افزايش قيمت 
شده است و اثربخشي طرح را مشاهده مي كنيم.

چين برنده اقتصاد جهان است؟
صندوق بين المللي پول اعلام كرد كه چين در سيستم 
مالي جهاني مقاوم است. به گزارش بيزنس، صندوق 
بين المللي پول )IMF( در آخرين چشم انداز اقتصاد 
جهاني خود هش��دار داد كه اقتصاد جهاني به سمت 
ضعيف ترين رشد ميان مدت خود در بيش از ۳0 سال 
گذشته پيش مي رود. صندوق بين المللي پول انتظار 
دارد كه رشد جهاني در سال 202۸ حدود سه درصد 
باشد كه پايين ترين پيش بيني ميان مدت در گزارش 
چشم انداز اقتصاد جهاني صندوق بين المللي پول از 
سال 1۹۹0 اس��ت. در اين گزارش ذكر شده است كه 
در سال هاي اخير به دليل افزايش نرخ بهره و درگيري 
روسيه و اوكراين رش��د اقتصاد جهاني كاهش يافته 
اس��ت. در همين حال، تورم بالا و فشارهاي بانكي در 
ايالات متحده و اروپا در ح��ال افزايش عدم اطمينان 
به يك اقتصاد پيچيده است. صندوق بين المللي پول 
اظهار كرد: »تا زماني كه بخش مالي ناآرام باقي بماند، 
عدم اطمينان زياد و موازنه ريسك ها به شدت به سمت 
نزولي تغيير خواهد كرد«. توبياس آدريان، مشاور مالي و 
مدير بخش بازارهاي پولي و سرمايه صندوق بين المللي 
پول گفت كه اقتصادهاي بزرگ بازارهاي نوظهور، از 
جمله چين، انعطاف پذير باقي مانده اند. آدريان افزود: 
»بنابراين، وقت��ي به مجموع جريان ها ب��ه بازارهاي 
نوظهور نگاه مي كنيد، چين بزرگ ترين دريافت كننده 
سرمايه جهاني است كه اين مورد براي اقتصاد چين 
خوب خواهد بود«. با وجود كاهش رشد جهاني در سال 
202۳، صندوق بين المللي پول در مورد چش��م انداز 
رش��د چين مثبت اس��ت. توماس هلبلينگ، معاون 
بخش آسيا و اقيانوسيه صندوق بين المللي پول گفت 
كه صندوق بين المللي پ��ول پيش بيني مي كند كه 
اقتصاد چين در سال 202۳ رشد قوي را تجربه خواهد 
كرد و هدف رشد حدود پنج درصدي دولت نزديك به 

پيش بيني هاي صندوق بين المللي پول است.

پاسخهايخاندوزي،خطراستيضاحراكمكرد؟

عملكرد اقتصادي دولت زير تيغ مجلس



موضوع جمع آوري كارت هاي سوخت از پمپ بنزين ها 
در اين روزها شاه بيت اخبار انرژي شده است و بعضا 
درگير ش��ايعاتي نيز مي ش��ود، آنطور كه اعلام شده 
كارت هاي س��وخت جاي��گاه داران به ط��ور كامل از 
جايگاه ها حذف نشده و نمي شود و به تعداد مناسب 

كارت سوخت در اختيار جايگاه داران وجود دارد.
به گزارش خبرنگار »تع��ادل«، خبري مبني بر عدم 
وجود كارت سوخت در برخي جايگاه ها در رسانه ها و 
فضاي مجازي دست به دست مي شود، اما در صورت 
بروز چنين مش��كلي چه بايد كرد؟ اسدالله قلي زاده 
رييس اتحاديه جايگاه داران س��وخت در اين زمينه 
به مهر مي گوي��د: از بابت اينكه فردي به جايگاه هاي 
سوخت مراجعه كند و متقاضي كارت آزاد در جايگاه 
س��وخت باش��د مش��كلي وجود ن��دارد و در تمامي 

جايگاه هاي سوخت موجود است.
وي ادامه داد: براي مديريت مصرف سوخت تصميم 
بر تعديل كارت در جايگاه هاي سوخت به صورت گام 
به گام شد و مردم از كارت هاي سوخت خود استفاده 
كنند و مديريت مص��رف در مناطق مورد توجه قرار 
گيرد و بنابر آن براي توزيع سوخت تصميم گيري شود.

به گفته رييس جايگاه داران سوخت هيچ جايگاهي 
بدون كارت س��وخت وجود ن��دارد و تاكنون بر روي 
هر ناظري يك كارت س��وخت وجود دارد و اپراتورها 
كارت س��وخت دارند و متقاضي��ان مي توانند از آن 

استفاده كنند.
وي افزود: اطلاع رس��اني هايي در رابطه با استفاده از 
كارت سوخت شخصي صورت گرفته است و و فردي 
كه كارت س��وخت به همراه ندارد، كارت سوخت از 

طريق اپراتور در اختيار آن فرد قرار مي دهد.
رييس جايگاه داران س��وخت اضافه كرد: در صورتي 
كه فردي به سكويي مراجعه كرد و كارت سوخت در 
آن سكو موجود نبود با ش��ماره تماس ۷۷۵۲۲۶۷۸ 
ارتباط داشته باش��ند و راهنمايي بگيرند و ما مطلع 
شويم كه كدام يك از جايگاه هاي سوخت از ارايه كارت 

خودداري مي كنند.

    هيچ جايگاهي بدون كارت سوخت
 آزاد نيست

همچنين مدير سامانه هوشمند سوخت در اين باره 
مي گويد: طرح ساماندهي كارت هاي آزاد جايگاه داران 
به هيچ وجه به معناي جم��ع آوري كامل كارت هاي 
سوخت آزاد نيست، بلكه اين طرح به منظور ساماندهي 

و مديريت بهتر عرضه بنزين در كشور است.
محمد صادقي، مدير س��امانه هوش��مند سوخت در 
گفت وگو با تسنيم، اظهار داشت: اين طرحي كه اجرا 
شده، نه جمع آوري كارت هاي آزاد سوخت است و نه 
كاهش آنها، بلكه در واقع طرح ساماندهي كارت هاي 

سوخت آزاد جايگاه ها است.
وي اف��زود: اين را كه عنوان ش��ده اس��ت ۷0 درصد 
كارت هاي آزاد جايگاه ها قرار است جمع آوري شود، 
تأييد نمي كنم، ملاك ساماندهي چيز ديگري است؛ 
با اجراي اين طرح، به ازاي هر س��كو، ۲ كارت آزاد در 

اختيار جايگاه دار خواهد بود.
صادق��ي با بيان اينكه »جايگاه هاي عرضه س��وخت 
به جايگاه هاي كم فروش، متوسط فروش و پُرفروش 
تقس��يم بندي مي ش��وند«، گفت: تا پيش از اين، به 
تمامي جايگاه ها ف��ارغ از ميزان فروش و بدون توجه 
به اينكه جايگاه در نقاط پرتردد و پرتقاضا قرار گرفته 
يا خير، به مقدار يكسان كارت آزاد تعلق مي گرفت و 
جايگاه هايي داشتيم كه با وجود فعال بودن تنها يك 
سكو، مثلًا 1۲ كارت آزاد با سهميه هر كدام ۸000 ليتر 

بنزين 3000توماني دراختيار داشتند.
وي ادامه داد: ما در طرح س��اماندهي كارت هاي آزاد 
س��وخت جايگاه داران، ب��ه ازاي هر س��كو، دو كارت 
آزاد در اختيار جايگاه دار خواهيم گذاش��ت و بيش از 
آن را جمع آوري مي كنيم؛ به اين صورت بس��ياري از 
كارت هاي آزادي كه مورد استفاده در جايگاه ها قرار 
نمي گرفتند و وجود يا عدم وجود اين كارت ها، هيچ 
تأثيري در س��وخت گيري مردم نداشت، جمع آوري 

مي شوند.
مدير سامانه هوشمند سوخت خاطرنشان كرد: تمامي 
جايگاه هاي عرضه سوخت در تهران و در تمامي كشور، 
حتي در دورترين نقاط، كارت آزاد در اختيار دارند و 
هيچ جايگاهي در كشور نيست كه بتواند مدعي شود 
كارت آزاد س��وخت گيري ندارد؛ پ��س اگر مردم در 
مراجعه به جايگاهي با عدم ارايه كارت سوخت آزاد از 
سوي اپراتورهاي جايگاه مواجه شدند، نيازي نيست 
جايگاه را به قصد رسيدن به جايگاهي ديگر ترك كنند، 

بلكه در تمامي جايگاه هاي عرضه، شماره هاي نواحي 
ش��ركت پخش درج شده است، بلافاصله با شماره ها 
تماس حاصل كنند تا بازرسان شركت ملي پخش در 

جايگاه مربوطه حاضر شوند.
وي اضاف��ه كرد: طرح س��اماندهي كارت ه��اي آزاد 
جايگاه داران به هيچ وجه به معناي جمع آوري كامل 
كارت هاي سوخت آزاد نيست، بلكه اين طرح به منظور 
ساماندهي و مديريت بهتر عرضه بنزين در كشور است؛ 
همچنين اين طرح هيچ ارتباط��ي با موضوع قيمت 
بنزين ندارد و مردم ش��ايعه هايي در م��ورد افزايش 
قيمت بنزين در ادامه اجراي اين طرح را باور نكنند، 
چرا كه هيچ تصميمي براي تغيير نرخ بنزين يا تغيير 

سهميه بندي بنزين در زمان حاضر وجود ندارد.

    جمع آوري كارت جايگاه دار 
قاچاق سوخت را كم مي كند

همچنين به گفته مديرعامل اسبق شركت پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي به نظر مي رسد كارتي كه 
براي هر خودرو صادر شده و دو سهميه سوخت آزاد 
و سهميه اي براي توزيع بنزين كفايت مي كند، ما در 
س��ال ۸۶ اعلام كرده بوديم كه كارت براي ش��رايط 
اضطراري در جايگاه باش��د اكنون به نحوي شده كه 
م��ردم حتي ترجي��ح مي دهن��د از كارت جايگاه دار 
اس��تفاده كنند. عباس كاظمي در گفت وگو با ايلنا، 
در ارزيابي جمع آوري كارت سوخت جايگاه ها اظهار 
داش��ت: به نظر مي رس��د كارتي كه براي هر خودرو 
صادر شده و دو سهميه سوخت آزاد و سهميه اي براي 
توزيع بنزين كفايت مي كند، ما در سال ۸۶ اعلام كرده 
بوديم كه كارت براي شرايط اضطراري در جايگاه باشد 
اكنون به نحوي شده كه مردم حتي ترجيح مي دهند 

از كارت جايگاه دار استفاده كنند.
وي با اشاره به اينكه اكنون در مناطق مرزي كارت ها 
جمع آوري ش��د، افزود: ش��ايد با جم��ع آوري كارت 
تاحدي مصرف كنترل و از قاچاق جلوگيري ش��ده و 
كنترل توزيع و خروج سوخت خارج از شبكه قوي تر 
شود؛ زيرا قاچاق با همين كارت هاي غير شخصي اتفاق 
مي ا فتد. هر خودرويي كارت دارد و لزومي ندارد كه در 

جايگاه ها هم كارت وجود داشته باشد.
مديرعامل اسبق شركت پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي با اش��اره به رش��د مصرف تصريح كرد: طبيعي 
است كه رشد مصرف داشته باشيم، اكنون باتوجه به 
اينكه قيمت سوخت ثابت و تورم بالا رفته استفاده از 
خودروي شخصي به وسايل نقليه عمومي ترجيح داده 
مي شود بنابراين رشد مصرف اتفاق افتاده است، ضمن 
اينكه كرونا هم تمام شده و چندين ميليون خودرو نيز 

اضافه شده است.
وي گفت: سالي حدود 1.۷ ميليون خودرو به شبكه 
حمل و نقل كشور اضافه مي شود، علاوه بر آن از سال 
9۸ تاكنون قيمت ثابت مانده و براي مردم قابل قبول 
است كه از خودروي شخصي استفاده كنند بنابراين 
طبيعي است كه فعلا افزايش مصرف تداوم پيدا كند.

كاظمي درب��اره حذف كارت س��وخت و تاثير آن بر 

كنترل قاچاق بيان داشت: قاچاق بيشتر روي نفت گاز 
است چون هم ارزان تر و هم اينكه حمل آن به لحاظ 
ايمني آسان تر است، هرچند تفاوت قيمت بنزين ايران 
و منطقه نيز بسيار بالا است، به همين دليل افزايش 

تقاضا را داريم.
وي درباره واردات خاطرنشان كرد: اكنون وقتي بالانس 
سوخت منفي است حتما بايد وارد شود. قبل از ستاره 
خليج فارس هم ما واردكننده بوديم، زماني كه ستاره 
خليج فارس وارد سرويس شد و كرونا شيوع پيدا كرد؛ 
مصرف كم شد، واردات متوقف و ما صادركننده شديم، 
اكنون پالايشگاه ستاره هم جواب نمي دهد و چاره اي 

جز واردات نيست.
مديرعامل اسبق شركت پالايش و پخش فراورده هاي 
نفتي درباره واردات بنزين و تغيير كيفيت بنزين گفت: 
ما در گذشته بنزين را از هند و سوييس وارد مي كرديم 
اكنون اطلاعي ندارم كه از كدام كشور قرار است وارد 
شود. وي ادامه داد: آن زمان كيفيت بنزين وارداتي با 
اكتان 9۵ تا 9۸ بود كه در اختلاط با بنزين توليد داخل 
با اكتان ۸۷ و استاندارد ايران وارد بازار مي شد و درواقع 
هم به عنوان بنزين و هم اكتان افزا وارد كشور مي شد.

كاظمي درباره افت كيفيت بنزين به دليل رشد مصرف 
تاكيد كرد: اگر اس��تاندارد رعايت شود قاعدتا نبايد 
منجر به افت كيفيت شود استاندارد ايران ۸۷، 91 و 
9۵ است اگر رعايت شود كيفيت تغييري نمي كند، ما 
حتي در زمان جنگ و كمبود بنزين استاندارد كيفيت 
بنزين را رعايت مي كرديم، اميدواريم كه اكنون هم 
رعايت شود. وي درباره احتمال افزايش قيمت بنزين 
نيز يادآور شد: امسال در دولت و مجلس هيچ برنامه اي 
براي افزاي��ش قيمت فرآورده نيس��ت و اميدوار هم 
هستيم كه نباشد چون افزايش قيمت هزينه جاري 

منجر به تورم مي شود.

    استفاده از كارت سوخت شخصي
 ۲ برابر شد

همچنين س��خنگوي صنف جايگاه داران در اين باره 
مي گويد آمارها نشان مي دهد طي چند روز گذشته 
همزمان با كاه��ش كارت ه��اي آزاد در جايگاه هاي 
س��وخت، اس��تفاده مردم از كارت سوخت شخصي 
هنگام س��وختگيري به ن��رخ آزاد دوبرابر ش��ده كه 
نش��ان دهنده همكاري خ��وب مردم اس��ت و تداوم 

همراهي ايشان را خواستاريم.
رضا نواز، س��خنگوي صنف جايگاه داران كش��ور در 
گفت وگو با تسنيم، اظهار داشت: جلسات و بررسي هاي 
فني بسياري در خصوص اجراي طرح كاهش تعداد 
كارت هاي آزاد جايگاه ها داشتيم كه مقرر شد گامهاي 
اجراي اين طرح، افزايش يابد و اولويت اول اين است 

كه مردم بدون مشكل بتوانند سوختگيري كنند.
نواز ب��ا بيان اينكه »افزايش درصد اس��تفاده مردم از 
كارت هاي سوخت شخصي اميدواري را براي پيشرفت 
طرح افزايش داده است«، گفت: آمارها نشان مي دهد 
طي چند روز گذشته همزمان با كاهش كارت هاي آزاد 
در جايگاه هاي سوخت، استفاده مردم از كارت سوخت 

شخصي هنگام سوختگيري به نرخ آزاد دوبرابر شده 
كه نش��ان دهنده همكاري خوب مردم است و تداوم 

همراهي ايشان را خواستاريم.
وي افزود: براي هر س��كو در پمپ بنزين ها به نسبت 
ف��روش و موقعيت جغرافيايي جاي��گاه حداقل يك 
كارت آزاد اختصاص مي ياب��د و با توجه به همكاري 
خوبي كه مردم داشته اند اميدواريم در روزهاي آينده 
با اطلاع رساني هاي لازم ش��رايط هرروز بهتر شود و 
يادآور مي شويم كه استفاده از كارت سوخت شخصي 
ضمن ياري پرسنل جايگاه ها هر نوع معطلي و انتظار 

را در زمان سوختگيري از بين مي برد.
نواز با اشاره به اينكه جايگاه ها و پرسنل ايشان صرفاً 
مجري هستند گفت: مالكان و پرسنل جايگاه ها مانند 
هميش��ه نهايت تلاش خود را براي كاهش معطلي 
مردم انج��ام مي دهند و در مقاب��ل از مردم عزيزمان 
انتظار داريم كارت س��وخت همراه داش��ته باشند و 

استفاده كنند.
سخنگوي صنف جايگاهداران كشور اضافه كرد: دليل 
اجراي اين طرح مصوبه مجلس ش��وراي اس��لامي و 
تكليفي است كه مجلس تعيين كرده است و مهم ترين 
فايده آن جمع آوري ديتا و اطلاعات صحيح مصرف 
خودروها به تفكيك مناطق و استان هاست تا مسوولان 
بتوانند مديريت توزيع بنزين را خصوصاً در روزهاي 
پرمصرف دقيق تر انجام دهن��د تا هيچ خودرويي در 

اقصي نقاط كشور بدون سوخت نماند.
نواز خاطرنشان كرد: همچنين پيگيري هاي ما نشان 
مي دهد بي��ش از 3 ميليون كارت س��وخت صادر و 
به مردم تحويل ش��ده اس��ت يا در مرحله توزيع قرار 
 دارد ك��ه م��ردم مي توانند با مراجعه به س��ايت هاي

 epolice.ir و س��ايت شركت پس��ت با استفاده از 
كد رهگيري آخرين وضعيت كارت س��وخت خود را 

مشاهده كنند.

    فرآيند دريافت كارت سوخت
 براي خودروهاي شخصي 

فرآين��د دريافت كارت س��وخت ب��راي خودروهاي 
شخصي نيز سوال مهم مخاطبان است. طبق آخرين 
آمار در س��ال گذش��ته حدوداً 3 ميليون و 900 هزار 
كارت س��وخت در كش��ور تحويل داده شد و نزديك 
به ۶0 هزار كارت براي پاكت گذاري در اختيار پست 
گذاشته شده است. ۲۷0 هزار كارت نيز در نوبت قرار 
دارند كه به صورت ماهانه تحويل داده مي ش��وند. در 
كل درخواست هاي توليد كارت دو دسته بوده، دسته 
اول پس از توليد خودرو در كارخانه است كه اصطلاحاً 
كارت هاي نوشماره ناميده مي شود، اطلاعات وسائط 
نقليه نوشماره از طريق پليس راهور فراجا مستقيماً 
براي صدور كارت هوشمند سوخت ارسال مي شود. 
پس از توليد خودرو، پلاك گذاري و صدور برگ سبز، 
به صورت هفتگي اطلاعات و مشخصات خودروهاي 
نوش��ماره به كارخانه صدور كارت هوشمند سوخت 
ارايه و توليد كارت س��وخت انجام و سپس به سايت 

پاكت گذاري ارسال مي شود.

تحليل

خبر
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پرداختواموديعهمسكن۱۰۰ميليون
تومانيتمديدشد

گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه يك��ي از خبرگزاري هاي داخلي خبر 
داده، پرداخت وام وديعه مس��كن 100ميليون 
توماني در س��ال 140۲ به مس��تأجران تهراني 
پرداخت مي شود. به اين ترتيب، به نظر مي رسد، 
در س��ال جاري، سياس��ت حمايت��ي دولت از 
مس��تاجران تنها به اعطاي وام وديعه منحصر و 
محدود ش��ود، نه از اين باب كه در سال جاري، 
همچون دوران كرونا، دولت تاكنون س��قفي را 
براي مي��زان افزايش اجاربها در تهران و س��اير 
شهرها تعيين و اعلام نكرده بلكه از اين جهت كه 
دولت برنامه منسجمي براي كاهش فشار ناشي 
از تنگناه��اي مالي مردم و به ويژه مس��تاجران 

ندارد. 
ناگفت��ه نماند كه رويك��رد س��ركوب اجاربها از 
طريق اعلام س��قف مجاز طي س��ال هاي 99 تا 
1401 منتج به نتيجه مطلوب نش��د و آمارهاي 
منتشره از سوي مركز آمار حاكي از اين بود كه در 
قراردادهاي تمديد شده اجاره، سقف اعلامي از 
سوي دولت رعايت نشده است كه به معني عدول 
همزمان موجر و مس��تاجر از فرامين دولتي بود. 
پيش از اجراي چنين سياس��تي نيز كارشناسان 
اقتصادي و فعالان بازار مسكن پيش بيني كرده 
بودند كه اين سياس��ت به ثمر نمي نش��يند، چه 
آنكه از س��ويي دولت بر اس��اس قوانين موجود 
اختيار مداخله در قيمت يا اجاره املاك اشخاص 
را ندارد و از سوي ديگر، منطق اقتصاد كه مبتني 
بر مبادله اس��ت، چنين حكمي را برنمي تابد. در 
عين حال، بررسي آمارهاي پرداخت وام وديعه و 
مقايسه آن با تعداد متقاضيان بالقوه و متقاضيان 
بالفعل حاكي از دس��تيابي درصد بس��يار اندك 
متقاضيان بالفعل درياف��ت وام وديعه به اين وام 
بوده اس��ت. به گونه اي كه خبرگزاري فارس در 
نخستين روزهاي مردادماه سال گذشته به نقل 
از يك منبع آگاه در وزارت راه و شهرسازي اعلام 
كرد، وام وديعه مسكن تنها به 4 درصد متقاضيان 

واجد شرايط پرداخت شده است.

   تمديد پرداخت وام وديعه
ديروز اما خبرگزاري تسنيم، به نقل از كارشناس 
مركز پژوهش هاي مجلس از تمديد پرداخت وام 
وديعه به مس��تاجران خبرداد. رييس جمهور در 
جلس��ه هيات دولت، با اشاره به تصميمات اخير 
شوراي عالي مسكن و نزديكي فصل جابه جايي ها 
به مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرس��ازي دستور 
داد ب��ا هماهنگي دس��تگاه هاي ذي ربط، تدابير 
لازم براي تسهيل شرايط تأمين مسكن مورد نياز 
مس��تأجران در نظر گرفته شود. در همين رابطه 
كارش��ناس مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي 
اسلامي با اشاره به اينكه بازار اجاره مسكن يكي از 
بخش هاي بسيار مهم به شمار مي رود كه رها شده 
است به خبرنگار تسنيم گفت: كمترين حمايت ها 
از مس��تأجران صورت گرفته است. علي فرنام با 
بيان اينكه اين قش��ر نيازمند حمايت و مجموعه 
اقداماتي است، افزود: يكي از راهكارها، وام وديعه 
مسكن است، البته اين راهكار در حد يك مسكن 

است و نه بيشتر.
وي از تمديد پرداخت وام وديعه مسكن در سال 
140۲ خبر داد و با بيان اينكه عدد وام يعني 100 
ميليون تومان )براي تهران( با ش��رايط امس��ال 
همخوان��ي چنداني ندارد، گف��ت: اين اقدام آبي 
روي آتش اس��ت و تورم يك سال اخير در بخش 
مس��كن را براي اجاره نش��ين ها پوشش خواهد 
داد. طي س��ال هاي اخير بين ۲00 تا 300 هزار 
مستأجر از اين وام استفاده كرده و حداقل ديگر 

جابه جا نشده اند.
وي با اش��اره به برنام��ه پرداخ��ت وام ۷0 و 40 
ميليون توماني در كلان ش��هرها و ساير شهرها 
تأكيد ك��رد: مس��تأجري كه ق��راردادش تمام 
شده است با اس��تفاده از وام وديعه توانست يك 
سال ديگر در واحد مس��كوني اجاره اي سكونت 

داشته باشد.

   ابلاغ بخشنامه وام كمك وديعه مسكن
به گزارش تس��نيم، اوايل تيرماه س��ال گذشته 
بانك مركزي طي بخش��نامه اي به شبكه بانكي، 
سقف تسهيلات كمك وديعه مسكن را ابلاغ كرد. 
بر اساس ماده ۲ اين بخشنامه، سقف تسهيلات 
اعطايي مش��مولان موضوع اين دس��تورالعمل، 
حس��ب درخواس��ت متقاضي و ضوابط اعطاي 
تس��هيلات بانكي در مناطق ش��هري كشور در 
تهران، كلان ش��هرها و س��اير ش��هرها به ترتيب 
100 ميليون توم��ان،  ۷0 ميليون و 40 ميليون 

تومان است.
ماده3 اين بخش��نامه نيز حاكي از آن اس��ت كه 
بانك / موسس��ه اعتباري غيربانكي موظف است 
قبل از پرداخت تسهيلات نسبت به اخذ استعلام 
از س��امانه س��مات بانك مركزي بابت عدم دارا 
بودن تس��هيلات جاري در بخش مسكن شامل 
تسهيلات ساخت، خريد، جعاله و وديعه مسكن 
براي متقاضي و همس��ر ايشان اقدام و درصورت 
مثبت بودن اين استعلام نسبت به رد درخواست 
متقاضي در س��امانه ب��ا ذكر دليل اق��دام كند. 
همچنين بر اس��اس اين بخش��نامه، تسهيلات 
موضوع اين دس��تورالعمل در قالب عقد مرابحه 
خري��د كالا و خدمات توس��ط بانك / موسس��ه 
اعتباري غيربانكي به مستأجر پرداخت مي شود. 
تس��هيلات مزبور با نرخ س��ود مصوب ش��وراي 
پول و اعتبار و بازپرداخت حداكثر ۵ س��ال قابل 

پرداخت است.

»تعادل«گزارشميدهد

ماجراي كارت سوخت در اين روزها!

استحكام همكاري تهران-كاراكاس
يك كارشناس انرژي گفت: ما در سال هايي كه ونزوئلا 
تحت تحريم امريكا بود با اين كش��ور روابط نزديكي 
داشتيم، در شرايطي كه ونزوئلا به دليل كمبود سوخت 
و فرآورده هاي نفتي دچار سوپرتورم بود اين كشور را از 

بحران نجات داديم.
محمود خاقاني در گفت وگو با ايلنا، درباره مراوردات 
نفتي ايران و ونزوئلا اظهار داشت: مذاكرات دو كشور 
در ش��رايطي انجام مي ش��ود كه دولت بايدن شرايط 
تحريم را براي ونزوئلا آس��ان كرده اس��ت، به طوري 
شركت امريكايي نفت شورون در اين كشور نفت توليد 
و به امريكا صادر مي كند و حال مراودات نفتي ايران و 
ونزوئلا در ش��رايط جديد منطقه اي و بعد از وساطت 
چين در توافق ايران با عربستان حاكي از اين است كه 
قرار است يك تحولات جديد ديگري هم انجام شود، 

زيرا چين و روسيه هر دو با ونزوئلا روابط خوبي دارند 
و صادرات نفت ونزوئلا به چين قابل توجه اس��ت.  وي 
افزود: ما در سال هايي كه ونزوئلا تحت تحريم امريكا 
بود با اين كش��ور روابط نزديكي داشتيم، در شرايطي 
كه ونزوئلا به دليل كمبود سوخت و فرآورده هاي نفتي 
دچار سوپرتورم بود اين كشور را از بحران نجات داديم 
و اكنون ايران به دليل مشكلاتي كه در تامين امنيت 
عرض��ه بنزين و ف��روآرده در بازار داخلي دارد ش��ايد 
بخواهد نفت خام ايران در اين كشور را تصفيه و تبديل 

به بنزين كرده و وارد كشور كند.
اين كارشناس حوزه انرژي تصريح كرد: بايد اين موضوع 
را هم در نظر بگيريم ونزوئلا در شرايطي با ايران مذاكره 
مي كند كه روابطش با امريكا بهتر از گذشته است، هم 
از نظر ديپلماسي با اين كش��ور مذاكره مي كند و هم 

اينكه قطعات و تجهيزات را از شركت هاي امريكايي 
وارد مي كند و در نظر دارد تعميرات اساسي و مهمي 
زيرس��اختي انجام دهد، شركت ش��ورون از قديم با 
ونزوئلا مراوده داش��ته كه تمامي اينه��ا در مذاكرات 

تهران-كاراكاس تاثيرگذار است.
وي همچنين به موضوع اوپك اش��اره و خاطرنش��ان 
كرد: در ارتباط با اوپك بايد اين نكته را مورد توجه قرار 
دهيم كه اكنون نقش اصلي در اين سازمان متعلق به 
عربستان است، بنابراين اگر ايران بتواند با كشورهايي 
مثل ونزوئلا تفاهماتي داشته باشد شايد در جلسات 
اوپك نظرات ايران و همراهان ب��ا ايران بتواند قدرت 

مطلق عربستان را كاهش دهند.
جواد اوجي، وزير نفت هفته گذش��ته در جريان سفر 
به كاراكاس با هدف تقوي��ت همكاري هاي دوجانبه 

ايران و ونزوئلا در بخش هاي بالادست و پايين دست 
صنع��ت نفت، در حضور دلس��ي رودريگ��رز، معاون 
اول رييس جمهوري ونزوئلا اس��ناد و تفاهم نامه هاي 

پرشماري با همتاي ونزوئلايي خود امضا كرد.
توس��عه ميدان هاي نفت و گاز، بازس��ازي و نوسازي 
پالايش��گاه هاي نف��ت ونزوئ��لا با هدف ب��ه حداكثر 
رس��اندن ظرفيت اين مجتمع ها از موارد مطرح شده 
تفاهم نامه هاي امضاش��ده بين اوج��ي و پدرو رافائل 

تله چيا، وزير نفت ونزوئلا به شمار مي آيند.
در اين اسناد درباره بازسازي و نوسازي مجتمع هاي 
پتروش��يمي ونزوئلا ب��ا خدمات فني، مهندس��ي و 
تجهيزات ايراني، بازسازي و نوسازي اسكله بارگيري، 
پايانه نفتي، تجارت و صادرات نفت، ميعانات گازي و 

فرآورده هاي نفتي توافق هايي انجام شد.

آهنگ افزايش قيمت نفت 
ملايم شد

قيمت نفت تحت تاثير تصميم اوپك پلاس براي كاهش 
بيشتر توليد و انتظار س��رمايه گذاران جهت انتشار آمار 
اقتصادي جديد در چين و در راستاي ارزيابي نشانه هاي 
بهبود تقاضا در اين كشور، در معاملات روز دوشنبه اندكي 
افزايش پيدا كرد. به گزارش ايسنا، بهاي معاملات نفت برنت 
با شش سنت افزايش، به ۸۶ دلار و 3۷ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات تگزاس اينترمديت امريكا با 40 سنت 
افزايش، به ۸۲ دلار و ۵۶ سنت در هر بشكه رسيد.  هر دو 
شاخص هفته گذشته، چهارمين رشد هفتگي متوالي را به 
ثبت رساندند كه طولاني ترين روند افزايشي قيمت هاي 
نفت از اواسط سال ۲0۲۲ به شمار مي رود، قيمت ها پس از 
انتشار گزارش ماهانه آژانس بين المللي انرژي كه پيش بيني 
كرد تقاضا براي نفت در سال ۲0۲3، به ميزان دو ميليون 
بشكه در روز رشد كرده و به ركورد 101.9 ميليون بشكه 
در روز مي رسد، حمايت شد. با اين حال، آژانس بين المللي 
انرژي در جديدترين گزارش ماهانه خود هشدار داد كاهش 
توليد اعلام ش��ده از س��وي توليدكنندگان اوپك پلاس، 
ممكن اس��ت كمبود عرضه نفت كه براي نيمه دوم سال 
پيش بيني مي شود را تشديد كرده و به مصرف كنندگان 
و احياي اقتصاد جهاني لطمه بزند. افزايش قيمت صادرات 
نفت خاورميانه كه بيش از نيمي از تقاضاي آسيا را تامين 
مي كند، حاشيه سود پالايشگاه ها را كوچك كرده و آنها را 
واداشته است به دنبال تامين خوراك از مناطق ديگر باشند. 
پالايشگاه ها همچنين توليد بنزين را در آستانه اوج گيري 
تقاضا براي اين سوخت در تابستان، افزايش دادند اما توليد 
ديزل را در بحبوحه ضعيف شدن حاشيه سود آن، كاهش 
دادند. تحليل گران شركت مالي آي ان جي در يادداشتي 
نوشتند: هرچند قيمت ها تحت تاثير انتظارات براي محدود 
شدن عرضه، تقويت شده اما نگراني ها نسبت به چشم انداز 
تقاضا، به شكل واضحي به قوت خود باقي مانده است. در 
اين بين، صادرات نفت از شمال عراق به بندر جيهان تركيه 
همچنان پس از گذشت سه هفته از صدور راي يك دادگاه 
تجاري بين المللي كه آنكارا به دليل صادرات غيرمجاز، به 
پرداخت خسارت به بغداد محكوم كرد، در بن بست مانده 
است. تينا تِنگ، تحليلگر شركت »سي ام سي ماركتس« 
گفت: سرمايه گذاران همچنين منتظر آمار توليد ناخالص 
داخلي سه ماهه نخست چين هستند كه هفته جاري منتشر 
مي شود و انتظار مي رود براي قيمت كالا، مثبت باشد. درآمد 
ش��ركت هاي امريكايي هم مي تواند نشانه هايي از مسير 
سياس��ت فدرال رزرو و روند دلار را فراهم كند. بر اس��اس 
گزارش رويترز، دلار به موازات افزايش نرخ بهره در امريكا، 
قوي تر ش��ده و معاملات نفت كه به اين ارز قيمت گذاري 
مي شود را براي دارندگان ارزهاي ديگر گران تر كرده است.

ادامه بحران انرژي در اروپا
گروهي از دانش��مندان در نامه اي ب��ه صدراعظم آلمان 
نوشته اند: در سايه تهديد تغييرات آب و هوايي عليه زندگي 
در كره زمين و بحران انرژي در آلمان و اروپا به خاطر عدم 
واردات گاز كافي از روسيه، از دولت برلين مي خواهيم تا 
تداوم فعاليت نيروگاه هاي هسته اي باقي مانده در آلمان را 
حفظ كند. به گزارش فارس به نقل از ريپلنت، گروهي از 
دانشمندان حوزه آب و هوايي و برندگان نوبل فيزيك طي 
نامه اي سرگش��اده به اولاف شولتز، صدراعظم آلمان، به 
تصميم دولت اين كشور براي تعطيل كردن نيروگاه هاي 
هس��ته اي اعتراض كرده و خواس��تار تداوم فعاليت اين 
تأسيسات در آلمان ش��دند. در سال هاي گذشته آلمان 
روند تعطيلي تمام نيروگاه هاي هسته اي خود را در پيش 
گرفت و قرار است سه نيروگاه هسته اي فعال باقيمانده در 
اين كشور طي چند روز آينده تعطيل شوند و به طور كلي 
پرونده توليد برق از انرژي هسته اي در اين كشور بسته شود. 
دانشمندان مذكور كه در ميان آنها برندگان نوبل فيزيك، 
محققين و دانشمندان حوزه آب و هوايي از دانشگاه هاي 
مختلف جهان از كلمبيا گرفته تا دانشگاه ورشو و آدالايد 
استراليا به چشم مي خورد در نامه خود گفته اند كه در سايه 
تهديد تغييرات آب و هوايي عليه زندگي در كره زمين و 
بحران انرژي موجود در آلمان و اروپا به خاطر عدم واردات 
گاز كافي از روسيه ما از دولت برلين مي خواهيم تا تداوم 
فعاليت نيروگاه هاي هسته اي باقي مانده در آلمان را حفظ 
كند. آنها در نامه خود آورده اند كه ما از اقدامات دولت آلمان 
براي كاهش توليد گازهاي گلخانه اي استقبال مي كنيم. 
با اين حال افزايش استفاده از زغال سنگ در توليد نيرو با 
هدف كاهش مصرف گاز باعث شده تا در سال ۲0۲۲ بيش 
از 40 ميليون تن دي  اكسيد كربن در اين كشور توليد شود 
و اين رقم براي سال جاري 3۸ ميليون تن برآورد مي شود.

دانش��مندان نويس��نده اين نامه مي گويند سه نيروگاه 
هسته اي باقي مانده در آلمان در سال ۲0۲۲ مجموعاً 3۲.۷ 
ميليارد كيلووات ساعت برق با آلايندگي كم توليد كرده اند. 
خانوارهاي آلماني هم مصرف برقي معادل 3190 كيلووات 
ساعت در سال دارند. اين بدان معنا است كه سه نيروگاه 
هسته اي مذكور برقي معادل نياز 10 ميليون خانوار يا يك 
چهارم كل خانوارهاي آلمان را توليد مي كنند. در صورتي 
كه به استفاده از آنها به جاي نيروگاه هاي زغال سنگ سوز 
ادامه داده شوند از توليد 30 ميليون تن دي اكسيد كربن 
جلوگيري خواهد شد. دانشمندان مي گويند در گذشته 
هم ديگر كشورهاي اروپايي اقداماتي را با هدف كاهش 
ظرفيت توليد برق از نيروگاه هاي هسته اي در دستور كار 
قرار دادند. با اين حال اما اخيراً بسياري از كشورها رويكرد 
متفاوتي را در پي��ش گرفته اند و دليل آن هم افزايش 
هزينه هاي توليد نيرو به خاطر بدتر شدن اوضاع تأمين 
گاز در اروپا به خاطر كاهش واردات از روسيه بوده است. 

مُسكني كم اثر براي مستاجران



گروه بازار سرمايه|
 س��هام عدالت يكي از بزرگ ترين پروژه هاي عمومي 
كشور كه براي اولين بار توسط دولت نهم و اواسط دهه 
80 مطرح شد و پس از آن به اقشار مختلف مردم واگذار 
شد. اما در چند ماه اخير به سياسي ترين ابزار دولت ها 
تبديل شده است. در اصل سهام عدالت سبدي از سهام 
است كه از ش��ركت هاي دولتي تشكيل شده و براي 
كم كردن س��هم دولت در بنگاه هاي بزرگ اقتصادي 
و توزيع ثروت بين اقش��ار كم برخوردار جامعه ايجاد 
ش��د. همانطور كه گفته شد س��هام عدالت سبدي از 
سهام دولتي است كه به نوعي يارانه براي تامين عدالت 
اجتماعي و فقر زدايي و همچنين كاهش سهام دولت در 
شركت هاي بزرگ اقتصادي محسوب مي شود.در حال 
حاضر سهام عدالت درگير مشكلاتي همچون فروش و 
برگزار نشدن مجامع شركت هاي سهام عدالت استاني 
اس��ت. س��ال 99 و روزهاي اوج بورس بود كه دولت 
دوازدهم تصميم گرفت براي اولين بار سهام عدالت را 
در بازار سرمايه آزادسازي كند و اين آزادسازي نيز به دو 
روش مستقيم و غيرمستقيم انجام شد؛ اما سهام عدالت 
در بورس متوقف است و قابليت معامله آن وجود ندارد.

بررسي ها نش��ان مي دهد كه علت اصلي توقف سهام 
ترس از فروش و سقوط بازار سهام است؛ چراكه سهام 
عدالت متشكل از حدود 50 شركت سرمايه پذير بزرگ 
كشور است كه فروش آن مي تواند روند بازار را تغيير 
دهد. به همين دليل در سه سال گذشته هيچ تدبيري 
براي سهام عدالت توسط مسوولان انجام نشده است و 
حدود 50 ميليون سهامدار نيز معطل بهبود شرايط و 
فروش سهام عدالت براي گذران زندگي خود هستند.

نكته اساسي اينجاست كه در سه سال گذشته ارزش 
سهام عدالت نزولي بوده و تنها در چند هفته اخير ارزش 
سهام عدلت توانسته كمي رشد كند و اين روزها ارزش 
سهام عدالت يك ميليوني براي چهار ميانگين به 95 
تا 100 ميليون تومان رسيده است؛ اما همچنان امكان 
فروش آن وجود ندارد. اين موضوع در حالي است كه 
اغلب دارندگان سهام عدلت يك ميليوني افراد تحت 
پوشش كميته امداد و بهزيستي هستند و فروش سهام 
عدالت آنها در شرايطي كه تورم بيش از 50 درصد است 
مي تواند شرايط اقتصادي و معيشتي افراد را تغيير دهد.

  آزادسازي سهام عدالت در بورس
در اصل آزادس��ازي سهام عدالت يعني اينكه سهامداران 
امكان نقل و انتقال سهام خود را در بورس پيدا مي كنند و 
به نوعي مديريت سهام خود را در دست مي گيرند. در روش 
غيرمستقيم نيز مديريت س��هام عدالت هر فرد به عهده 
شركت سرمايه گذاري استاني واگذار شد. در همان زمان از 
حدود 49 ميليون نفر دارنده سهام عدالت، 19ميليون نفر 
روش مستقيم و مابقي روش غيرمستقيم را انتخاب كردند 

تا سهام خود را در بازار سرمايه آزاد كنند.
به افرادي كه در آن روزها به صورت مستقيم سهام عدالت 
را آزاد كرده بودند اجازه فروش س��هام داده شد. بر همين 
اساس افراد توانستند در ابتدا 30 درصد و چند وقت پس از 
آن 30 درصد باقي مانده از سهام خود را به واسطه بانك ها يا 
از طريق كارگزاري ها بفروشند. قرار بود 40 درصد باقي مانده 
نيز در بهمن ماه همان سال )سال 99( آزاد شود اما اين اتفاق 

رخ نداد؛ چراكه بورس در تابستان همان سال سقوط كرد و 
افرادي كه 30 تا 60 درصد سهام خود را براي فروش گذاشته 

بودند، موفق به فروش سهام خود نشدند.
اما داستان افرادي كه روش غيرمستقيم را انتخاب كرده  
بودند كمي متفاوت ب��ود و قرار بود با برگزاري مجامع 
هيات رييسه اين شركت ها انتخاب شوند، اما اين پروژه 
به اجرا نرسيد و هنوز هم تكليف سهام عدالت استاني 
مشخص نيست و بسياري از نمادهاي آن نيز بسته است.

ارزش سهام عدالت اسمي افراد متناسب با واريزي براي 
خريد سهام در گذشته متفاوت است. افراد براي مالكيت 
سهام عدالت بايد 500 هزار تومان به حساب سازمان 
خصوصي سازي واريز مي كردند. افرادي كه اين مبلغ را 
واريز كردند، دارنده يك ميليون تومان سهام هستند و 
افرادي كه واريز نكردند داراي سهام 532 هزار توماني 
يا حتي كمتر هستند. البته افرادي كه مشمول كميته 
امداد امام خميني )ره( و س��ازمان بهزيستي هستند، 
سهام يك ميليون توماني را در اختيار دارند. در اصل اين 
روزها سه نوع سهام عدالت در دست مردم وجود دارد، 
نخست سهام عدالت با ارزش اسمي 490 هزار توماني، 
سهام عدالت با ارزش اسمي 532 هزار توماني و سهام 

عدالت با ارزش اسمي يك ميليون توماني.

   تكليف جاماندگان چه مي شود؟
سيد احس��ان خاندوزي وزير امور اقتصادي و دارايي 
امروز در مورد طرح س��هام عدالت جاماندگان گفت: 
ما مصوبه هيات  دولت را براي سه و نيم ميليون نفر از 
اعضاي تحت پوشش نهادهاي حمايتي گرفتيم، در 
آذرماه هيات تطبيق مصوبات مجلس اعلام كرد كه اين 
مصوبه بايد اول در شوراي عالي اصل 44 تصويب شود و 

سپس به دست دولت برسد كه ما مجدد در انتهاي سال 
گذشته در شوراي عالي اصل 44 اين مساله را مطرح 
كرديم و در نهايت مصوب شد و براي بار دوم كه به هيات 
دولت ارجاع داديم تا دولت آن را با جزييات تاييد كند؛ 
متاسفانه از آنجايي كه برخي از وزارتخانه ها حاضر به 
واگذاري برخي از شركت هاي زيرمجموعه خود نبودند، 

اين سهام تا انتهاي سال 1401 بلاتكليف ماند.
پيش از اين هم حس��ين قربان زاده رييس س��ازمان 
خصوصي سازي در مورد آخرين خبر از اختصاص سهام 
عدالت به جاماندگان س��ه دهك كم درآمدي جامعه، 
گفت: بعد از مخالفت معاونت حقوقي رياست جمهوري، 
وزارت نفت و وزارت صمت براي اختصاص سهام دولت 
در سه ش��ركت پتروش��يمي خليج فارس، ملي مس 
و فولاد مباركه، خبر جديدي نيس��ت. غير از اين سه 
شركت دولت سهام قابل توجه ديگري ندارد كه به اين 
منظور بدهد. گرچه در قانون بودجه 1401 دولت مكلف 
به شناسايي جاماندگان سه دهك كم درآمد جامعه شد 
و در اين زمينه جامعه آماري 3.5 ميليون نفري هم از 
سوي س��ازمان خصوصي س��ازي در خرداد سال قبل 
شناسايي و اعلام شد، در نهايت در اواخر اسفند گذشته 
اعلام شد كه معاون حقوقي رييس جمهور با دادن سهام 

عدالت به اين افراد مخالفت كرد.

   پرداخت وام با سهام عدالت
رييس كل بان��ك مركزي در گفت وگوي خبري خود 
اع��لام كرد كه »م��ردم مي توانند از حس��اب يارانه و 
سهام عدالت خود به عنوان وثيقه براي دريافت وام از 
بانك هاي دولتي استفاده كنند.« اين تنها توضيحي است 
كه فرزين درباره دريافت وام با وثيقه يارانه و سهام عدالت داده 

است. اما هيچ توضيحي درباره مبلغ وام، شرايط دريافت آن 
و نوع وام داده نشده است؛ اما چندين نكته درباره دريافت 
وام با وثيقه يارانه و سهام عدالت مطرح است؛ اين اولين باري 
نيست كه يك مقام دولتي درباره دريافت وام با سهام عدالت 
و يارانه صحبت مي كند. چنين دستوري بارها در اقتصاد 
ايران صادر شده اما به نظر نمي رسد كه عملياتي شده باشد.

نكته ديگر اين است كه كدام بانك چنين وثيقه اي را قبول 
مي كند؟ آن هم در شرايطي كه بانك ها براي پرداخت وام 
اما و اگرهاي بسياري را مطرح مي كنند و براي دريافت وام 
خرد هم چندين ضامن رسمي مي خواهند. در اين شرايط 
مشخص نيست كه آيا بانك ها حاضرند بر اساس دستور 
رييس كل بانك مركزي منابع خود را وام بدهند و در قبال 

آن حساب يارانه را دريافت كنند.
از طرفي مبلغ يارانه نقدي تنه��ا 300 و 400 هزار تومان 
است. بعيد است كه اقساط تسهيلات بانك ها ماهانه چنين 
رقم پاييني باشد. البته يارانه يك خانوار چهار نفره در ماه 
به يك ميليون و 200 ت��ا يك ميليون و 600 هزار تومان 
هم مي رسد. اما باز هم بايد ديد كه آيا اقساط وام بانك ها 
در اين محدوده هست يا نه. از طرفي احتمالا خانوارهاي 
يك يا دو نفره امكان دريافت وام با يارانه را نداشته باشند. 
چون اقساط وام هاي كنوني بيش��تر از 600 هزار تومان 
است. شايد وثيقه سهام عدالت قابليت اجرايي بيشتري 
داشته باشد و ارزش ريالي بالاتري هم داشته باشد. چون بر 
اساس آخرين گزارش ها ارزش سهام عدالت به حدود 18 
ميليون تومان رسيده و مجموع ارزش سهام عدالت يك 
خانوار چهار نفره به حدود 100 ميليون تومان مي رسد. اما 
نكته اي كه درباره سهام عدالت وجود دارد اين است كه اين 
سهام قابليت فروش ندارد و بانك ها نمي توانند در صورت 
بازپرداخت نشدن آن، اين سهام را جاي طلب خود بردارند.
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معضل بورس كالا چيست؟
ايرنا| عبدالناصر درخشان عضو كميسيون صنايع و 
معادن مجلس به نقش بورس كالا در رشد توليد كشور 
اشاره كرد و اظهار داشت: رونق بورس كالا، رشد توليد در 
كشور را به دنبال دارد، به طوري كه رونق و رشد معاملات 
بورس كالا به ثبات بازار و توسعه اقتصاد كمك مي كند 
و مي تواند يكي از مولفه هاي پيشران در توسعه صنايع 
باشد. عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس تأكيد 
كرد: وقتي با عرضه انواع كالاها و مواد اوليه در بورس كالا 
ش��فافيت در عرضه و تقاضا ايجاد شده و امكان نظارت 
دقيق معاملات براي سياس��ت گذاران مهيا مي شود، 
شاخص  هاي رشد اقتصادي تقويت شده و اين موضوع 
نقش مهمي در مهار تورم و رشد توليد دارد. درخشان با 
بيان اينكه رونق بورس كالا به »مهار تورم و رشد توليد« 
در كشور كمك مي كند، اظهار كرد: يكي از مهم ترين 
مزاياي بازار سرمايه به خصوص بورس كالا براي صنايع، 
امنيت در روند معاملات است. به دليل شفافيت معاملات 
در بورس و امكان رصد دقيق از سوي سياست گذاران، 
فرآيندي شفاف و رسمي جاي مبادلات غيررسمي و 
غيرشفاف كالاها در سال هاي قبل را گرفته است. اين 
عضو مجمع نمايندگان استان سيستان و بلوچستان 
افزود: بازار سرمايه شرايط را به گونه اي فراهم مي كند 
كه اطلاعات مورد نياز به راحتي در اختيار سرمايه گذاران 
و فعالان بازارها قرار گيرد ت��ا امكان برنامه ريزي براي 
فعاليت هاي توليدي و س��رمايه گذاري مهيا ش��ود. 
تجربيات قبل نشان مي دهد كه هر جا شفافيت وجود 
داشته، واسطه گري ها نيز كاهش يافته است كه از اين رو 
عملكرد مثبت و رو به رشد بورس كالا، عاملي در راستاي 
كاهش واسطه گري ها و رش��د توليد به شمار مي رود. 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس در پايان به 
بهبود روند بازار سهام اشاره كرد و گفت: روند معاملات 
سهام در چند سال اخير و نوسان ها نشان داد كه بايد 
با دان��ش و آموزش لازم به اين حوزه ورود كرد تا يك 

بازار پايدار و پررونق براي سرمايه گذاري ايجاد شود.

تازه واردان به بورس گرفتار تله هاي 
تبليغاتي فضاي مجازي نشوند

باشگاه خبرنگاران| محمد خبري زاده گفت: پروژه 
كردن س��هم به اين شكل است كه يك س��ري افراد و 
گروه ها با هم ديگر در بستري هاي مختلف كه در حال 
حاضر فضاي مجازي اس��ت سهم هايي را كه معمولا از 
نظر ارزش بازاري جايگاه مناسبي ندارند شروع به تبليغ 
مي كنند و اغلب وعده هاي كسب بازدهي هاي بسيار بالا 
در رابطه با س��هم مي دهند. او در ادامه افزود: زماني كه 
اعتماد سهامداران جلب و به شكل جمعي وارد فاز خريد 
سهام شدند علاوه بر افزايش قيمت سهم خود اين افراد 
در قالب فروشنده در مي آيند و سپس علاوه بر كاهش 
قيمت سهم، س��هامدار در صف هاي فروش قفل شده 
قرار مي گيرد. به گفته اين كارشناس، معمولا زماني كه 
بازار روند صع��ودي دارد و افراد تمايل به ورود به بازار را 
دارند بيشتر شاهد اين اقدامات و به اصطلاح پروژه سازي 
هستيم. اما توصيه به سهامداران به ويژه تازه واردان به 
بورس اين است كه اصلا به تبليغات فضاي مجازي كه 
براي برخي از سهام مي شود توجه نكنند و گرفتار تله 
اين تبليغات نشوند چرا كه دلسوزي و مهرباني در بازار 
سرمايه مفهومي ندارد. او گفت: سهامداران اگر نياز به 
راهنمايي دارند مي توانند از مبادي رسمي مانند مشاوره 
س��رمايه گذاري هايي كه مجوز سازمان بورس را دارند 
استفاده كنند. خبري زاد گفت: در آخر نيز به سهامداران 
توصيه مي كنم اگ��ر وقت و دانش كافي ندارند انتخاب 
روش سرمايه گذاري به شيوه غير مستقيم و استفاده 
از صندوق هاي سرمايه گذاري كه تنوع آن هم مناسب 

است مسير مطلوب تري براي اين افراد خواهد بود.

مهلت به كارگزاري ها
براي تامين حداقل سرمايه

بازارس�رمايه| نويد خالقي، سرپرست اداره امور 
كارگزاران س��ازمان بورس درباره ضرورت تطبيق 
ش��رايط كارگزاران با دس��تورالعمل ص��دور مجوز 
تأسيس و فعاليت كارگزاري اظهار كرد: همان گونه 
كه در اطلاعي��ه ش��ماره 110300141 مورخ 26 
فروردين ماه اعلام شده است، شركت هاي كارگزاري 
تا 19 خرداد ماه 1402 مهلت دارند كه شرايط خود 
را با دس��تورالعمل صدور مجوز تأس��يس و فعاليت 
كارگزاري مصوب خرداد م��اه 1400 هيات مديره 
س��ازمان بورس تطبيق دهند. با عنايت به اينكه در 
سال 1401 مهلت تطبيق شرايط كارگزاران به مدت 
يكسال تمديد شده است؛ بنابراين مهلت مزبور قابل 
تمديد مج��دد نبوده و فرصت نهايي ش��ركت هاي 
كارگزاري جهت تطبيق شرايط خود با دستورالعمل 
مزبور، همان تاريخ نامب��رده 1402/03/19 خواهد 
بود. سرپرست اداره امور كارگزاران سازمان بورس با 
استناد به دستورالعمل سازمان بورس گفت: حداقل 
سرمايه ش��ركت هاي كارگزاري بايد 100 ميليارد 
تومان باشد. ش��ركت هاي كارگزاري كه در مهلت 
تعيين شده نتوانند سرمايه ثبت و پرداخت شده خود 
را به 100 ميليارد تومان برس��انند، محدوديت هاي 
مش��خصي از همان تاريخ تا زمان انطباق ش��رايط 
خود با دستورالعمل صدور مجوز تأسيس و فعاليت 
كارگزاري، بر فعاليت آنها اعمال مي شود. جزييات 
اين محدوديت به اين صورت است كه از زمان شروع 
اعمال محدوديت تا 6 ماه، ممنوعيت پذيرش مشتري 
جديد، ممنوعيت اخذ مجوز شعبه، نمايندگي، دفتر 
پذي��رش، تالار اختصاصي و ات��اق معاملات جديد؛ 
ممنوعي��ت اخذ مجوز ايس��تگاه معاملاتي نامك و 
برخط گروه��ي جديد؛ در دس��تور كار خواهد بود. 
خالقي ادامه داد: از زم��ان اتمام موضوع بند )الف( 
علاوه بر استمرار اعمال محدوديت هاي موضوع بند 
)الف( محدوديت هايي اعمال خواهد شد كه عبارتند 
از؛ كاهش حد اعتباري كارگزاري توس��ط كميته 
پايش ريس��ك بازار و انتقال مشتريان غير بدهكار 

شركت كارگزاري به كارگزاري كفيل.

انتقال سهام بيشتر از آرامكو
به »صندوق ثروت ملي«

فرانس24| رس��انه هاي دولتي عربس��تان سعودي 
روز يكش��نبه اعلام كردند كه رياض بخش دوم بلوك 
چهار درصدي س��هام غول انرژي آرامكو به ارزش ده ها 
ميليارد دلار را تحت كنترل صندوق ثروت دولتي اين 
كشور قرار داده است. انتقال سهام بيشتري از آرامكو به 
صندوق ثروت ملي عربستان بر قصد وليعهد  -محمد 
بن س��لمان- براي اس��تفاده از منابع انرژي عظيم اين 
پادشاهي براي گشايش اقتصادي تحت برنامه اصلاحات 
داخلي موس��وم به چش��م انداز 2030 تاكيد مي كند. 
خبرگزاري رسمي عربستان سعودي گفت اين سهام 
به شركت س��رمايه گذاري سنابيل، يك شركت تحت 
كنترل صندوق سرمايه گذاري عمومي پادشاهي  -يكي 
از بزرگ ترين صندوق هاي دارايي مستقل جهان با بيش 
از 620 ميليارد دلار دارايي- منتقل شده است. در سال 
گذشته، چهار درصد از س��هام آرامكو كه ارزش آن 80 
ميليارد دلار برآورد مي ش��د، مستقيما به اين صندوق 
منتقل شد. ارزش آخرين سهام براس��اس ارزش بازار 
فعلي آرامكو، يكي از باارزش ترين شركت هاي جهان، 
نزديك به 80 ميليارد دلار اس��ت. آرامكو و دارايي هاي 
آن زماني تحت كنترل معاونان دولت قرار داش��تند و 
س��رمايه گذاري هاي خارجي ممنوع بود. اما در زمان 
شاهزاده محمد، پادشاهي آمادگي خود را براي واگذاري 
بخشي از اين كنترل نشان داده است. اين غول نفتي 1/۷ 
درصد از س��هام خود را در بورس عربستان در دسامبر 
2019 فروخت و 29/4 ميليارد دلار در بزرگ ترين عرضه 

اوليه عمومي جهان به دست آورد.

انتظارات مصرفي امريكايي ها 
وال استريت را بازي داد

اكوايران| وال استريتي ها از عقب نشيني فدرال رزرو 
در خصوص نرخ بهره نااميد شدند و به اين ترتيب بازار 
مالي امريكا قرمزپوش شد. در اين شرايط كاهش تمايل 
به خريد و دريافت خدمات از س��وي مصرف كنندگان 
امريكايي تنها موضوعي است كه مي تواند مانع افزايش 
بيش��تر نرخ بهره از س��وي فدرال رزرو در مرحله هاي 
بعد ش��ود و به اين ترتيب فعالان بازار س��رمايه امريكا 
چشم انتظار داده هاي عملكردي شركت هاي خدماتي 
و توليدي براي 3 ماهه ابتدايي س��ال 2023 و تاثير آن 
بر سياست هاي مالي هستند. وال استريت روز پاياني 
هفته قبل را با كاهش شديدي به پايان رساند، به نحوي 
كه بخشي از رشد ارزش شاخص هاي اصلي بازار سرمايه 
امريكا كه ظرف روزهاي ابتدايي هفته به ثبت رسيده 
بود، از دست رفت. فعالان بازارهاي مالي دنيا با رگباري 
از داده هاي اقتصادي متنوع روبرو شدند و به نظر مي رسد 
كه در شرايط كنوني برآورد آنها از اين داده ها بر افزايش 
مجدد نرخ بهره دلالت دارد و به اين ترتيب وال استريت 
پس از رالي صعودي در روز پنج شنبه 13آوريل، ظرف 
روز جمع��ه 14آوريل قرمزپوش ش��د. اگرچه از ارزش 
شاخص هاي اصلي بازار س��رمايه امريكا در روز پاياني 
هفته كاسته ش��د؛ اما بازده هفتگي شاخص  داوجونز 
رشدي يك درصدي، ش��اخص نزدك افزايشي 0.04 
درصدي و شاخص S&P500 رشدي 0.55 درصدي را 
به ثبت رساندند. درحالي كه شاخص تورم مصرف كننده 
در امريكا براي مارس بيش از پيش بيني كاهش داشت 
و به 5 درصد نسبت به زمان مشابه در سال قبل رسيد؛ 
اما داده هاي خرده فروش��ي، تولي��د صنعتي و تمايل 
مصرف كنندگان به خريد، قوي تر از انتظار اعلام شد و اين 
موضوع باعث شد تا مجدد ذهنيت رشد 25 واحدي ديگر 
در نرخ بهره امريكا شكل گيرد.  سال برونو، مدير ارشد 
سرمايه گذاري IndexIQ در نيويورك گفت: داده هاي 
توليد صنعتي قوي تر از حد انتظار بود. اين موضوع بيانگر 
آن است كه همچنان اقتصاد امريكا با ركود فاصله دارد، 
اين داده ها به فدرال رزرو كمك مي كند تا احتمالا در ماه 
مه و ژوئن نيز مجدد نرخ بهره را افزايش دهند. سياست 
افزايش نرخ بهره از سوي فدرال رزرو باعث شده تا تورم 
اين كش��ور در ماه هاي اخير كاهشي ش��ود و از ركورد 
9 درصدي در ماه ژوئن 2022 به 5 درصد در ماه مارس 
كاهش يابد. با اين وجود تورم سالانه 5 درصدي فاصله 
زيادي با هدف تورم 2 درصدي مد نظر فدرال رزرو دارد.

گذر كاموديتي ها از شرايط بحراني
بورسان| حسين شيباني، كارشناس بازارهاي مالي 
بين الملل در رابطه با رون��د بازارهاي جهاني در هفته 
گذش��ته عنوان كرد انتش��ار داده هاي تورمي امريكا، 
موفقيت سياست هاي انقباضي فدرال رزرو در كنترل 
تورم را نشان داد و با توجه به خوش بيني به وجود آمده 
نسبت به كاهش شدت سياست هاي انقباضي و حتي 
توقف آن، روند اصلاحي كاموديتي ها و بازارهاي سهام 
متوقف شد. به نظر مي رسد بازارهاي جهاني در حال 
ارزيابي ش��دت اقدامات بعدي فدرال رزرو در كنترل 
تورم هستند. ش��يباني ادامه داد: شاخص دلار تحت 
تاثير داده هاي تورم امريكا به كف 2023 خود رسيد اما 
به نظر مي رسد اين سطح حمايت قوي براي شاخص 
دلار است و دلار امريكا تحت تاثير سياست هاي فدرال 
رزرو در سطوح فعلي خود را حفظ خواهد كرد. پس به 
نظر مي رسد عدد 101 واحد مرز رواني محكمي براي 
شاخص دلار است و از سوي ديگر ريزش قابل توجهي 
در انتظار بازارهاي جهاني نيست و آرامش و ثبات در اين 
بازارها ديده مي شود. اين كارشناس در ادامه به دلايل 
نزولي شدن تورم در امريكا اشاره كرد و گفت: با بررسي 
جزييات تورم در امريكا مي توان دليل اين كاهش را در 
چند عامل جست وجو كرد در ابتدا شاهد حباب منفي در 
خودروهاي دست دوم به دليل عدم ارايه مناسب خودرو 
از سوي شركت هاي خودروسازي تحت تاثير مشكلات 
زنجيره توليد بوديم. از سمت ديگر قيمت انرژي در دنيا 
كاهشي شده و اثر اين موضوع به خوبي در آمار تورم اين 
ماه امريكا ديده مي ش��ود البته در اين مورد بايد توجه 
داشت كه هنوز آثار نفت بيش از 80 دلاري در قيمت 
انرژي منعكس نشده است و اين موضوع مي تواند مجددا 

روند تورم را دست خوش تغييراتي كند.

»تعادل«وضعيتسهامعدالترابررسيميكند

بيم از فروش سهام عدالت

سيگنال هاي مثبت براي بورس 1402
ش��روع س��ال جديد براي بورس خوب بود و شاخص كل 
بالاخره پس از 2.5 سال تلاش توانست سقف تاريخي سال 
99 را بشكند. در همين حالا بازار موفق شده است چندين بار 
ركورد ارزش معاملات خرد را نيز جابه جا كند. روند صعودي 
بازار سرمايه باعث شده است كه برخي تك سهم هاي بازار 
نيز پس از س��قوط و درجا زدن رشدي متعادل را تجربه و 

عقب ماندگي هاي خود را جبران كنند.
پس از سقوط سال 99 و گذشت دو سال و نيم شاخص كل 
توانست سقف آن س��ال را بشكند و انگيزه اي جديد براي 
ورود سهامداران به بازار سرمايه مهيا كند. هنوز اولين ماه 
سال جديد به پايان نرسيده اما ميانگين بازدهي هفتگي و 
روزانه شاخص كل بورس از ميانگين بازدهي بازارهاي طلا، 
ارز، سكه و... بيشتر شده است. اما مساله اصلي اينجاست كه 
بورس تهران حدود سه سال هيچ رشدي را تجربه نكرده 
اس��ت و اين روزها در حال جبران عقب ماندگي هاي خود 
اس��ت. در هفته اخير بازدهي بازار سرمايه از 10 درصد به 
2 درصد رس��يده؛ اما ارزش معاملات توانسته ركوردهاي 

خوبي برجاي بگذارد.
در همين حال اين روزها با تغيير كلي شرايط بازار سهام، 
شاهد ورود نقدينگي هاي جديد و افزايش اعتماد سهامداران 
هستيم. همين ورود پول و اعتماد باعث مي شود كه شاخص 
كل بدون دستكاري و با روندي واقعي رشد كند كه به معناي 
شروع سودسازي در بورس است. به واسطه شرايط پيش 
آمده، اغلب كارشناسان عقيده دارند كه شاخص كل بورس 
مي تواند تا پايان سال به محدوده سه ميليون واحدي برسد 

و كام سهامداران قديمي و جديد را شاد كند.
از س��وي ديگر برخي از كارشناسان مي گويند كه بورس 
هنگام با تورم رشد مي كند كه آن هم جبران عقب ماندگي 
اخير است و پس از آن شاهد صعود خاصي در بازار نخواهيم 
بود.  در چند وقت اخير از اخبار مخابره شده و سفر نماينده 
آژانس انرژي اتمي و تحولات سياس��ي پيرامون موضوع 
هسته       اي كشور اين       طور مي توان برداشت كرد كه اندكي 
از سرعت پيچيده و بحراني       تر شدن موضوعات كاسته شده 
و توافق هاي اخير با كشورهاي چين، عربستان و امارات، 
خوش بيني       ها را براي گش��ايش هاي سياسي و اقتصادي 
ذيل يا حتي خارج از برجام تقويت كرده است. موضوعاتي 
كه نقش مهمي در بهاي تمام شده دسترسي به منابع اوليه 
ش��ركت ها، كاهش هزينه هاي تامين و نقل و انتقال پول 

و غيره خواهد داش��ت كه در صورت تداوم و بهبود واقعي 
مي تواند اثر مهمي بر گرايش سرمايه هاي درجست وجوي 
فرصت رشد به سمت بازار سرمايه داشته باشد. شاخص 
دلاري بورس و افزايش ارزش دارايي هاي شركت ها نسبت 
به ارقام ثبت شده در دفاتر؛ در سرفصل دارايي هاي شركت ها 
زمين و ساختمان ها و خودرو و ماشين آلات و تجهيزات و 
امكانات مختلف نقش مهمي دارند كه تحليلگران در كنار 
تخمين سودآوري به اين موضوع نيز در ارزش       گذاري سهام 
ش��ركت ها توجه مي كنند. اين كلاس دارايي ها در س��ه 
سال گذشته به دليل شرايط تورمي و قيمت دلار، عمدتا 
رشدهاي چندين برابري را تجربه كرده اند درحالي كه ارزش 
سهام ش��ركت ها بعضا با افت مواجه بوده است. پتانسيل 
افزايش سرمايه از محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي هاي 
ش��ركت ها را در سال 1402 و انتش��ار اخبار و شايعات در 
اين رابطه فراهم مي كند كه مي تواند پش��توانه و محركي 
براي افزايش اقبال به سهام شركت ها محسوب شود. نكته 
مهم اينكه به روز رساني دفاتر شركت ها و اصلاح ساختار 
سرمايه       اي اگرچه در برخي صنايع فاقد اثر عملياتي است 
اما در برخي ديگر همچون بانكداري و تامين سرمايه ها و 
غيره به دليل تاثير بر نسبت كفايت سرمايه مي تواند اثرات 
مهمي بر چشم انداز عملياتي و سودآوري بنگاه داشته باشد.

   رشد بورس با تورم
اميرعل��ي اميرباقري، كارش��ناس بازار س��رمايه در 
خصوص رش��د بازار گفت: اگر به گذشته برگرديم و 
تورم مركب و رش��د متوسط بازار سرمايه را ظرف 20 
سال، 15 سال و 5 س��ال اخير محاسبه كنيم، به اين 
نتيجه مي رس��يم كه بورس نه تنه��ا مي تواند از تورم 
بلكه از بازارهاي موازي نيز رشد بيشتري داشته باشد. 
وي ادامه داد: بنابراين صرف اينكه يك سبد كالايي را 
ملاك قرار دهيم درست نيست. بخشي از اقلام سبد 
كالايي از قيمت گذاري دستوري تبعيت مي كنند؛ با اين 
وجود الزام اينكه بازار سرمايه به اندازه آن رشد كند با 
هيچ منطق اقتصادي سازگار نيست. اميرباقري تشريح 
كرد: زماني كه شركت ها دارايي دارند از اهرم بدهي براي 
رشد خود استفاده مي كنند و طبيعتا اگر قرار باشد رشد 
بازار سرمايه يا رش��د دروني شركت  ها هم اندازه تورم 
باشد، سرمايه گذاري در بازار ساقط مي شود و افراد يك 

سبد تورمي با اقلام مشابه تهيه و نگهداري مي كنند.
وي تاكيد كرد: قياس رش��د بورس با تورم، اساسا كار 
اشتباهي است. شما مي توانيد نرخ تورم را به عنوان يك 
بنچمارك در نظر بگيريد براي نرخ بازده مورد انتظار 

نيز بايد پريميويم و مارجين لحاظ شود.

   شاخص بورس صعودي مي ماند؟
اميرباقري درباره اينكه ش��اخص كل بورس تا چه زماني 
صعودي مي ماند، گفت: يكي از آنومالي هاي بازار سرمايه، 
تاثير شاخص روي ذهنيت افراد است؛ اين در صورتي است 
كه بيش از شاخص كل، شاخص هم وزن مي تواند نشانگر 
وضعيت واقعي بازار سهام باشد. اما به واسطه اينكه سهام 
بزرگ روي شاخص تاثير دارند، اگر مثبت شوند شاخص 
جامپ س��نگيني خواهد كرد.گره زدن بازار به ش��اخص 
كل درست نيست؛ اما همچنان شاخص تا حدودي روي 

تصميمات سهامداران بازار سرمايه تاثيرگذار است.
اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به روند بازار اظهار كرد: 
اگر به جاي شاخص روند كلي بازار سرمايه را در نظر بگيريم، 
به نظر مي آيد در ميان مدت و بلندمدت روندي صعودي 
و معقول باش��د. البته در اين مورد ممكن است اصلاحات 
درون كانالي نيز رخ بدهد؛ اما جنس آن ريزشي نيست. چرا 
كه اكثر افراد حقيقي، حقوقي و مديران، تجربه سال 99 را 
دارند! به اين ترتيب احتمالا جلوي رشد انفجاري شاخص 
از سمت رگولاتور و فعالان بازار سرمايه گرفته خواهد شد. 
بنابراين اگر بازار هيجاني شود و قيمت ها از ارزش ذاتي دور 

شود فعالان شروع به فروش و تنظيم سود خواهند كرد.
اميرباق��ري در خص��وص ارزش معاملات گف��ت: ارزش 
معاملات به تنهايي نمي تواند م��لاك قضاوت درباره بازار 
سرمايه باشد. چراكه در فازهاي ريزشي بازار، اگر معاملات 
در صف ها قفل نشود يا صف ها جمع شود ارزش معاملات 
بالا خواهد رفت؛ در نتيجه صرف بالا بودن ارزش معاملات 

نمي تواند معيار قضاوت باشد.
اين تحليلگر بازار س��رمايه اظهار ك��رد: در كنار ارزش 
معاملات حتما بايد جريان ورودي يا خروجي نقدينگي 
حقيقي چك شود. البته ش��اخص هاي ديگري در اين 
ميان مطرح اس��ت كه فعالان بايد آن را در نظر داشته 
باشند؛ اما در كنار ارزش معاملات ما بايد بدانيم جريان 
نقدينگي ورودي مثبت است يا منفي. در چند وقت اخير 
ورودي نقدينگي به بازار مثبت است كه حاكي از انتظار 
رشد و انتظارات تورمي روي نمادهاي بازار سرمايه است. 
آن طور كه بررسي رفتار بازار سرمايه نشان مي دهد، به 
نظر مي رسد فارغ از شاخص كل، بازدهي تك سهم ها و 
صنايع بازار در ميان مدت بسيار خوب باشد و سهامداران 

نيز بتوانند در اين مدت سود بسيار خوبي كسب كنند.



گروه راه و شهرسازي|
آن گونه كه رييس دبيرخانه شوراي عالي استان ها اعلام 
كرده، حقوق ماهانه اعضاي شوراي شهر تهران در حدود 
20 ميليون تومان است. اين در حالي است كه اين مبلغ 
در قياس با حقوق هاي دريافتي برخي از كاركنان شورا 
تناس��بي ندارد به عبارتي، در برخي موارد، در حدود 50 
درصد حقوق كاركنان ش��وراي ياد شده است. مساله اي 
كه منطقي به نظر نمي رس��د و اذهان عمومي نمي تواند 
اين مس��اله را هضم كند كه حقوق نمايندگان مردم در 
شوراي ش��هر 30 تا 50 درصد از حقوق مسوول دفتر يا 
برخي از كاركنان اين مجموعه شهري كمتر باشد.  طي 
چند ماهه اخير، دس��ت كم در دو مورد انتشار دو فيش 
حقوقي كاركنان ش��وراي شهر تهران در فضاي مجازي 
و ساير رسانه ها خبر ساز شده است. در يك مورد، ديماه 
گذش��ته فيش حقوق 33 ميليون توماني دختر جوان 
يكي از اعضاي شوراي شهر پايتخت كه در سمت رييس 
دفتر مادر خود در اين شورا فعاليت داشت، خبري شد و 
در م��ورد ديگر، فيش حقوق 46 ميليون توماني، رييس 
حراست شوراي ش��هر تهران در نخستين روزهاي سال 
جاري، پرس��ش هاي متعددي را در افكار عمومي ايجاد 
كرد و تاكنون نيز مسوولان شهرداري پاسخ قانع كننده اي 
درباره اين حقوق ها ارايه نكرده اند كه چرا وقتي حداقل 
حقوق كارگر در كشور زير 10 ميليون تومان است، چنين 
حقوق هايي در سازمان هاي عمومي كه از محل عوارض 

اخذ شده از مردم ارتزاق مي كنند، پرداخت مي شود. 
به گزارش ايرنا، احمد صادقي، رييس دبيرخانه شوراي 
عالي استان ها ديروز در يك نشست خبري با بيان اينكه بر 
اساس قانون، اعضاي شوراي شهر يا مي توانند حقوق خود 
را از محل خدمتي خود دريافت كنند يا حق جلسه بگيرند، 
افزود: در يك جدول ضريب سالانه از سوي دولت مشخص 
مي شود و ميزان حق جلسه كسي كه در روستاها، بخش ها 
و شهرها در جلسات شركت مي كند، مشخص شده است.

رييس كميته ش��فافيت و شهر هوش��مند شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران درباره ميزان حقوق اعضاي 
شوراي شهر تهران نيز گفت: در سال گذشته ميزان 
دريافتي اعضاي ش��وراي اسلامي شهر تهران حدود 
20 ميليون تومان محاسبه شد و اين رقم براي مركز 
اس��تان ها نيز اعمال مي شود و براي شهرهاي داراي 
جمعيت كمتر از يك ميليون نفر، رقم كمتري است.

   پرداخت عوارض فراتر از حد قانوني
 او ب��ا اش��اره به پرداخ��ت ميزان ع��وارض پرداختي 
ش��هروندان، افزود: اين اتفاقات به دلي��ل ناآگاهي از 
قانون اس��ت و اين نوع پرداخت مفسده انگيز است از 
سويي ديگر پرداخت كمتر نيز خلاف قانون است اما 
در سال هاي اخير ميزان مبلغ پرداختي عوارضي كه 
شهروندان پرداخت مي كنند، بيشتر از ميزاني است 
كه قانون تعيين كرده است. وي با اشاره به اضافه شدن 
فرايندهاي مختلف در درگاه ملي مجوزها نيز گفت: 
شهرداري غيرحضوري، منجر به كاهش فساد خواهد 
ش��د و امضاي طلايي و رانت به حداقل خواهد رسيد 
زيرا نمي توان ادع��ا كرد كه اين روند از بين مي رود اما 

قابل پيگيري خواهد بود. وي ب��ا بيان اينكه در اواخر 
سال ۹۷ كه سامانه شفافيت راه اندازي شد، افزود: در 
اين س��امانه موضوعاتي همچون قراردادهاي كلان و 
جزئي قابل دسترسي بود اما امروز 15 مورد جديد به 
سامانه اضافه شد و تلاش ما اين است كه در پايان سال 
1402 در مجموع 41 موردي كه بايد بر اساس قانون 
بارگذاري شود به نتيجه برسد. صادقي تاكيد كرد: هر 
ملكي كه شهرداري تهران بر اساس قانون به اشخاص 
حقيق��ي و حقوقي واگ��ذار مي كند بايد در س��امانه 
شفافيت بارگذاري شود كه در دوره هاي اخير و حتي 
دوره ششم اين اتفاق نيفتاده است و بايد مردم بدانند 
كه اموال با چه مكانيزمي در اختيار موسسات و نهادها 

قرار مي گيرد و بايد شهرداري اين اقدام را انجام دهد.
وي با تاكيد بر ضرورت افش��اي فيش ه��اي حقوقي در 
سامانه شفافيت، افزود: تعارض منافع نيز از سوي كميته 
شفافيت دنبال مي ش��ود و در حوزه شهرسازي، تعارض 
منافع مهندس ناظر اجرايي ش��ده و اميدواريم بتوانيم 
گام هاي بلندتري در اين زمينه برداريم. صادقي با اشاره 
به تدوين برنامه چهارم توسعه شهرداري تهران در سال 
گذشته، گفت: در همين راستا هوشمندسازي و بهبود 

مديريت با پيگيري اين كميته اضافه شده است.

   ماجراي داماد زاكاني
اين عضو ش��وراي ش��هر تهران در بخش ديگري از اين 
نشس��ت خبري با بيان اينكه آقاي زاكاني در ابتداي امر 
داماد خود را بدون رابطه استخدامي به عنوان مشاور به كار 
گرفت، گفت: اين اعتراض صورت گرفت كه بر اساس قانون 

تعارض منافع مديران نمي توانند اقوام درجه يك خود را به 
كار بگيرند كه شهردار تهران براي احترام به افكار عمومي 
اين حكم را لغو كرد. وي ادامه داد: بنابر آنچه شهردار اعلام 
مي كند آقاي حيدري به عنوان فردي مورد اعتماد، موثق 
و صاحب سبك در هوشمندسازي مي تواند به او مشاوره 
دهد اما استخدام نشده و حقوق نيز نمي گيرد و از لحاظ 
قانوني به اين قس��مت از كار، ايرادي وارد نيست و داماد 

ايشان در امور دخالت نمي كند بلكه مشورت مي دهد.
صادقي با بيان اينكه مس��اله شركت كنترل ترافيك 
تهران به طور مفصل در جلسه هم انديشي مورد بحث 
قرار گرفت گفت: شهردار تهران به صورت بند به بند 
موارد را توضيح داد و اعلام كرد كه اقدام خلاف قانوني 
انجام نداده و بهترين تصميم را گرفته كه البته انتقاداتي 
نيز صورت گرفته و به دنبال آن كميته اي شكل خواهد 
گرفت تا موارد را بررس��ي كند و گ��زارش را در صحن 
ارايه دهد كه اگر جزو وظايف بوده و خلاف قانون نبوده 

اجرايي شود و در غير اين صورت متوقف شود.

    غارت اموال شهر، غلو است
وي با اشاره  به اينكه بيان به غارت رفتن اموال شهر غلو 
كردن است افزود: شركت كنترل ترافيك وظيفه خود 
را انجام مي دهد و نصب و تعمير و اقدامات زيرساختي 
توسط ش��ركتي كه زيرنظر ش��هرداري تهران انجام 
خواهد ش��د و تقس��يم كار صورت مي گيرد تا بتوان 
ترافيك شهر را مديريت كرد. اين عضو شوراي شهر 
تهران با بيان اينكه تعدادي از اعضا اعتراض داشتند 
كه بايد در شورا مصوب مي شد افزود: قرار بر اين شد 

در خصوص اين شركت در كميته اي بررسي صورت 
بگي��رد و نتايج در صحن ارايه ش��ود و اگر غيرقانوني 

باشد، قطعا از اقدامات آن جلوگيري خواهد شد.

   تاكيد بر اهميت حكمراني محلي
 براي مديريت تورم

وي با تاكيد بر اهمي��ت حكمراني محلي براي مديريت 
ت��ورم نيز گفت: تصدي گري دولت باع��ث افزايش تورم 
است و اجازه نمي دهد شاهد رشد توليد باشيم  لذا دولت 
بايد تصدي گري خود را كاهش دهد و به سمت پذيرش 
حكمراني محلي برود. صادقي ادامه داد: براي حكمراني 
محلي بايد قانون اساسي پياده ش��ود اما اين قانون يا به 
خوبي اجرا نشده يا اصلا اجرا نش��ده و در طول 22 سال 
اخير نهادهايي جايگزين مديريت شهري بودند كه هنوز 
وجود دارند و به صورت موازي كاركرد مديريت شهري را 
با رويكرد دولتي انجام مي دهد. وي با بيان اينكه بيش از 10 
اصل در قانون اساسي مشخص مي كند كه كشور بايد به 
دست مردم اداره شود گفت: در حوزه فرهنگي، اجتماعي، 
اقتصادي و سلامت بايد كشور را مردم اداره كنند و تنها 
در حوزه سياسي و امنيتي است كه مردم نمي توانند وارد 
ش��وند و در اين زمينه حكمراني محلي اثرگذار اس��ت. 
صادقي ب��ا تاكيد بر اينكه اگر اصل 44 قانون اساس��ي و 
مولدسازي به درستي اجرايي شود نقش شوراها مشخص 
خواهد شد افزود: شوراي شهر تهران طرح يك فوريتي 
الزام ش��هرداري تهران به ارايه برنامه عملياتي و اجرايي 
افزايش توليد و كاهش تورم را تصويب كرد و احتمالًا در 

جلسات آينده شورا به تصويب خواهد رسيد.
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آخرين مهلت بهره مندي از
تخفيف بدهي عوارض طرح ترافيك
معاونت حمل ونقل شهرداري اعلام كرد: شهرونداني كه 
بدهي عوارض تردد در محدوده طرح ترافيك و كنترل 
آلودگي هوا براي خودروي خ��ود را تا پايان فروردين 
تسويه كنند، مشمول 30 درصد تخفيف خواهند شد. 
به گزارش تسنيم، معاونت حمل  و نقل شهرداري تهران 
طي اطلاعيه اي اعلام كرد: بر اساس مصوبه شوراي شهر 
تهران، شهرونداني كه بدهي عوارض تردد در محدوده 
طرح ترافيك و كنترل آلودگي هوا براي خودروي خود 
را تا پايان فروردين 1402 تسويه كنند، مشمول 30 
درصد تخفيف خواهند شد. پايان فرصت استفاده از 
تسهيلات مذكور، 31 فروردين ماه سال 1402 خواهد 
بود و اين زمان قابل تمديد نيست. بنابراين تخفيف 
30 درصدي تكرار نخواهد ش��د و تنها 3 روز ديگر 
باقي مانده است. شهروندان مي توانند با مراجعه به 
سامانه اينترنتي يا اپليكيشن »تهران من« يا ساير 
درگاه هاي معتبر كه سرويس پرداخت بدهي طرح 
ترافيك دارند، بدهي تردد خودرو در محدوده طرح 

ترافيك و كنترل آلودگي هوا را تسويه كنند.

رشد ۴۵ درصدي كرايه تاكسي 
در سال جاري

مهدي وحدت كار، مديرعامل سازمان تاكسيراني شهر 
تهران درباره سرانجام نرخ كرايه تاكسي در سال جاري، 
گفت: هر سال شوراي شهر براي سال جديد نرخ كرايه 
حمل و نقل عمومي را تعيين مي كند و براساس لايحه اي 
كه شهرداري تهران به شوراي شهر ارسال كرد، اعضاي 
شوراي شهر تهران نرخ كرايه تاكسي را مشخص كرد 
كه به طور ميانگين ش��اهد افزايش 45 درصدي رشد 
كرايه هاي تاكس��ي براي س��ال جاري بوديم. وي در 
گفت وگو با ايس��نا، با بيان اينكه افزايش نرخ كرايه در 
خطوط مختلف است و ممكن است در برخي خطوط 
كرايه ها كمتر از 45 درصد افزايش يابند، افزود: براساس 
مصوبه شوراي شهر زمان اجراي نرخ هاي جديد با تأييد 
فرمانداري، اول ارديبهش��ت ماه اعلام شده است كه 
همكاران ما نيز تلاش مي كنند كه برچسب هاي نرخ 
كرايه را تا اول ارديبهشت ماه آماده و ميان تاكسي ها 
توزيع كنند تا رانندگان نيز نسبت به نصب برچسب ها 
اقدام كنند. وح��دت كار افزود: طبيعي اس��ت كه تا 
نرخ هاي جديد رسماً ابلاغ نشود، هر گونه افزايش نرخ 
كرايه مورد تأييد نيست. سيد جعفر تشكري هاشمي، 
رييس كميس��يون عمران و حمل ونقل شوراي شهر 
تهران نيز درباره ميزان افزايش ن��رخ اتوبوس و مترو 
در سال جاري اعلام كرد: با اصلاح مصوبه اوليه شورا، 
در حال حاضر حداكثر نرخ افزايش كرايه در ش��بكه 
اتوبوسراني پايتخت نسبت به سال گذشته 41 درصد 
و حداكثر افزايش قيمت بليت مترو در س��ال 1402 
نسبت به سال 1401 نيز حداكثر 25 درصد است. در 
حوزه تاكس��يراني نيز براساس چارچوب پيشنهادي 
وزارت كشور يعني عدم افزايش كرايه بيش از نرخ تورم، 
اكنون ميانگين افزايش كرايه تاكسي 45 درصد در نظر 
گرفته شده است.  رييس كميسيون عمران و حمل ونقل 
شوراي ش��هر تهران ادامه داد: با وجود اينكه حداكثر 
ميزان افزايش نرخ بليت مترو 25 درصد در نظر گرفته 
شده است، اما اگر شهروندان قواعد توصيه شده را رعايت 
كنند، يعني سفرهاي خود را در ساعات غيراوج انجام 
دهند و از كارت بليت هاي شخصي سازي شده استفاده 
كنند، اين امكان وجود دارد كه ميزان افزايش نرخ بليت 
نسبت به س��ال قبل به ميزان 20 درصد كاهش يابد؛ 
بنابراين مي توان گفت ميزان افزايش نرخ بليت مترو 
در سال جديد نسبت به سال گذشته حداقل 5 درصد 
و حداكثر 25 درصد است.  تشكري هاشمي در توضيح 
بيشتر درباره ميزان افزايش قيمت كرايه تاكسي گفت: 
با وجود اينكه ميانگين افزايش نرخ كرايه تاكسي در 
سال 1402 نسبت به سال 1401، 45 درصد در نظر 
گرفته شده اس��ت، در برخي موارد استثنايي ممكن 
است ميزان افزايش قيمت كرايه به دلايل فني كمي 
بيشتر از اين مقدار شده باشد. البته بازهم كرايه در هيچ 
خطي بيش از حداكثر 60 درصد افزايش پيدا نكرده و 
در عين حال، در برخي خطوط، ميزان افزايش كرايه 
تاكسي كمتر از 45 درصد در نظر گرفته شده است.  
او اضافه كرد: به طور كل��ي مي توان گفت در حوزه 
افزايش نرخ كرايه تاكسي، قيمت كرايه ها در خطوط 
مختلف بين 20 تا 55 درصد نسبت به سال گذشته 
افزايش يافته است. البته شهروندان بايد توجه داشته 
باشند كه مترو و اتوبوسراني به طور مستقيم زيرنظر 
شهرداري فعاليت مي كنند، اما در حوزه تاكسيراني 
مديريت شهري با بخش خصوصي مشاركت دارد و 
به همين دليل ميزان افزايش ها كمي بيشتر است . 

تخفيفات ۵۰ درصدي فروشگاه 
شهروند به مناسبت عيد فطر

مديرعامل شركت ش��هروند با اشاره  به فروش ويژه 
شهروند به مناسبت عيد سعيد فطر از 30 فروردين 
تا 4 ارديبهش��ت افزود: اين تخفيفات در گروه هاي 
كالايي مختلفي همچون خواروبار، ش��وينده، مواد 
پروتئيني، پوشاك و لوازم خانگي اعمال شده است. به 
گزارش ايسنا، بنا براعلام سايت شهر، داوود قربانيان 
در مورد فروش ويژه شركت شهروند به مناسبت عيد 
س��عيد فطر با بيان اينكه تخفيفاتي روي گروه هاي 
كالايي مختلفي همچون خواروبار، ش��وينده، مواد 
پروتئيني، پوشاك و لوازم خانگي اعمال شده است، 
تصريح ك��رد: در مورد خواروبار تخفيف��ات از 15 تا 
50 درصد شامل چاي، انواع روغن خوراكي، عسل، 
نوشيدني و ... اعمال مي شود.  وي ادامه داد: تخفيفات 
شوينده و محصولات س��لولزي از 10 تا 40 درصد 
شامل مايع لباسشويي و دستشويي، شامپو، سفره 
و... و مواد پروتئيني از 10 تا 35 درصد ش��امل پنير 
پيتزا، غذاهاي نيمه آماده، فيله ماهي، انواع لبنيات، 

تخم مرغ و... مشمول فروش ويژه شده اند.

دوسوم جمعيت ايران
شهرنشين مي شوند

مشاور وزير راه و شهرسازي گفت: كمبود زيرساخت ها و 
آسيب پذيري در برابر مخاطرات طبيعي باعث مي شود 
به زودي دوسوم جمعيت ايران در شهرها سكونت يابند. به 
گزارش ايلنا، آرمان خورسند مشاور وزير راه و شهرسازي 
و دبير كميته ملي اسكان بشر جمهوري اسلامي ايران 
در پيامي به اجلاس 2023 آسيا اقيانوسيه هبيتات در 
خصوص توسعه پايدار 2030 بر ارتباط سازنده جمهوري 
اسلامي ايران با برنامه اسكان بشر ملل متحد )هبيتات( 
تاكيد كرد. مشاور وزير راه و شهرسازي با تاكيد بر اينكه 
روابط جمهوري اسلامي ايران و برنامه اسكان بشر ملل 
متحد )هبيتات( پيش��رفت فراواني داشته است، اعلام 
كرد: ايران در موقعيتي ب��ا مخاطرات طبيعي زياد قرار 
گرفته اس��ت؛ همچون زلزله، تغيي��رات آب و هوايي، 
خشكسالي و مش��كل پناهندگاني كه دهه ها است به 
ايران مي آيند و ما از به اش��تراك گذاري تجارب در اين 
زمينه و دريافت رويكردهاي نوآورانه از سوي هبيتات و 
ساير نهادهاي بين المللي براي مواجهه با اين مشكلات 
استقبال مي كنيم. وي با اشاره به اينكه با وجود كمبود 
زيرساخت ها و آسيب پذيري در برابر مخاطرات طبيعي 
به زودي دوس��وم جمعيت ايران در ش��هرها سكونت 
خواهند داشت، تجارب مشترك را عاملي براي توسعه 
همكاري ها عنوان و تاكيد كرد: ما تجارب مشترك بسيار 
زيادي همچون برنامه سياست ملي شهري )NUPP( و 
بهبود تاب آوري بيمارستان ها و مراكز درماني )بهتاب( 
در برابر مخاطرات طبيعي و ساير همكاري ها داريم كه 
نتيجه مثبتي در برداشته است. بنابراين ما از سوي تهران 
علاقه مند هستيم تا اين تجارب را به اشترك بگذاريم 
و با هم براي داش��تن زندگي بهتر و امن تر در شهرها و 
زيرس��اخت ها همكاري كنيم. خورسند گفت: دولت 
جمهوري اسلامي ايران در حال كار روي پروژه بزرگي 
براي ايجاد مسكن براي اقشار آسيب پذير كشور است. از 
اين رو، ما مشتاقانه به گسترش همكاري هاي خود تمايل 
داريم. وي افزود: با توجه به انطباق ش��عار سال هبيتات 
در خصوص تامين مس��كن براي اقش��ار آسيب پذير و 
هدف طرح نهضت ملي مسكن در ايران همكاري هاي 
جمهوري اسلامي ايران با هبيتات بسيار مثمر ثمر خواهد 
بود. اجلاس آسيا اقيانوسيه هبيتات در خصوص توسعه 
پايدار، اجلاسي است كه سالانه و فراگير براي حمايت از 
پيشرفت دستور كار توسعه پايدار 2030 و اهداف توسعه 
پايدار در سطح منطقه اي برگزار مي شود. اجلاس 2023 
آس��يا اقيانوس��يه هبيتات از 2۷ تا 30 مارس 2023 با 
محوريت »تسريع بهبود پس از بيماري كرونا و اجراي 
كامل دستور كار 2030 توسعه پايدار در تمام سطوح در 

آسيا و اقيانوسيه« در فوكوئوكا ژاپن برگزار شد.

تداوم فعاليت سامانه بارشي
در 7  استان

سازمان هواشناسي از تداوم فعاليت سامانه بارشي در ۷ 
استان جنوبي و شمالي كشور خبر داد و اعلام كرد: وزش 
باد بسيار شديد طي امروز شرق كشور را در برمي گيرد. به 
گزارش ايرنا، امروز نيز بارش ها در ارتفاعات جنوبي كرمان، 
ارتفاعات شمالي هرمزگان، ارتفاعات جنوبي سيستان 
و بلوچس��تان رخ خواهد داد. لغزندگي جاده ها، صاعقه، 
تگرگ، احتمال آب گرفتگي معابر، احتمال جاري شدن 
روان آب، احتمال طغيان رودخانه ها و احتمال س��قوط 
سنگ از ارتفاعات در نواحي كوهس��تاني از مخاطرات 
فعاليت سامانه بارشي اخير است. بعد از ظهر امروز نيز در 
شمال سيستان و بلوچستان و خراسان جنوبي وزش باد 
شديد را خواهيم داشت. سازمان هواشناسي پيش بيني 
كرد، امروز در مناطق مستعد، خيزش گردوخاك، كاهش 
ديد و كاهش كيفيت هوا، احتمال خسارت به تجهيزات 
شهري و برون ش��هري از جمله س��قوط بنر، تابلوهاي 
تبليغاتي، داربست ها و سازه هاي موقت، احتمال سقوط 
اش��يا از ارتفاعات و احتمال شكستن نهال ها و درختان 
كهن سال وجود دارد. همچنين تا روز چهارشنبه دماي 
هوا در خراس��ان رضوي، خراسان جنوبي، كرمان، نيمه 
شمالي سيستان و بلوچستان بين 5 تا 10 درجه كاهش 
مي يابد. امروز نيز در خراسان رضوي، خراسان جنوبي، 
كرمان، نيمه شمالي سيستان و بلوچستان نيز با نفوذ توده 
هواي س��رد كاهش دما پيش بيني شده است. بر اساس 
پيش بيني هواشناس��ي روز چهارشنبه نيز در خراسان 
رضوي، خراسان جنوبي، كرمان، نيمه شمالي سيستان و 

بلوچستان انتظار كاهش دما وجود دارد.

مهرآباد، پر ترافيك ترين 
فرودگاه در سال ۱۴۰۱

مهرآباد، پر ترافيك ترين فرودگاه كشور در سال 1401 
تعداد 10۷ هزار و 16۹ پرواز در اين فرودگاه نشس��ت و 
برخاست داشته اس��ت. به گزارش مهر، با افزايش 100 
درصدي اعزام و پذيرش و نشست و برخاست در فرودگاه 
مهرآباد در سال 1401، اعزام و پذيرش بيش از 12 ميليون 
مسافر در فرودگاه مهرآباد ثبت شد كه اين آمار حاكي از 
افزايش 13 درصدي مسافر در مقايسه با سال 1400 در 
فرودگاه مهرآباد است. مهرآباد، پر ترافيك ترين فرودگاه 
كشور در سال 1401 تعداد 10۷ هزار و 16۹ پرواز در اين 
فرودگاه نشست و برخاست داشته است كه در مقايسه با 
دوره زماني مشابه در سال 1400 كاهش ۷ درصدي در 
نشست و برخاست را تجربه كرده است. همچنين در اين 
مدت بيش از 12 ميليون و 366 هزار و 500 مس��افر در 
مهرآباد جابه جا شده اند كه اين تعداد در مقايسه با سال 
1400 حدود 13 درصد افزايش نشان مي دهد. در سال 
1401 بيش از 225 پرواز خارجي در مهرآباد نشس��ت 
و برخاس��ت كرده اند كه در مقايسه با دوره زماني مشابه 
در س��ال 1400 افزايش 100 درصدي داش��ته است. 
گفتني اس��ت بيش از 15 هزار و 255 مس��افر خارجي 
جابه جا شده اند كه در مقايس��ه با سال 1400 در اعزام و 
پذيرش نيز افزايش 100 درصدي را تجربه كرده است. در 
سال 1401 نيز با ارسال و پذيرش ۹۹ ميليون و۷20 هزار 
و ۸۹۷ كيلو گرم بار در مقايسه با سال گذشته 14 درصد 
افزايش در ارسال و مراسلات در مهرآباد اتفاق افتاده است.
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حقوق اعضاي شوراي تهران از كاركنان شورا كمتر است!

مانع تراشی اقتصادی، پشت پرده درخواست های خلق الساعه برای تغيير در بودجه است
باسمه تعالي

برادر ارجمند، جناب آقای طهماسبی
مديرمسئول محترم روزنامه تعادل

با سلام و احترام؛
گزارش��ی با عنوان »مومنی: تا فرصت هست بودجه 
را اصلاح کنيد« م��ورخ 1402/1/2۸ در آن روزنامه 
منتشر ش��ده؛ مقتضی است بر اساس ماده 23 قانون 
مطبوعات و به منظور رفع ابهام و روشن ش��دن افکار 
عمومی، دستور فرماييد اين پاسخ در همان صفحه با 
همان فونت و اندازه و با تيتر ذيل دراسرع وقت در آن 

روزنامه منتشر شود. 

پ�رده  پش�ت  اقتص�ادی،  مانع تراش�ی 
درخواست های خلق الس�اعه برای تغيير در 

بودجه است
بودجه برشی از برنامه ميان مدت کشور است که طی 
فرايند قانونی پس از ماه ها کار کارشناسی و با همکاری 
کليه دس��تگاه های اجرايی در نهايت توسط سازمان 
برنامه بودجه تدوين  شده و پس از بررسی در هيئت 
دولت، تحت عنوان لايحه بودجه سنواتی به مجلس 
شورای اس��لامی ارائه و بعد از تأييد شورای نگهبان 
اجرايی می شود؛ بنابراين درخواست های خلق الساعه 
برای تغيير در بودجه بعد از تأييد آن در شورای نگهبان 
نيتی جز ايجاد مانع در مس��ير دس��تيابی به اهداف 

اقتصادی کشور ندارد.
1- در خص��وص پيش��نهاد اصلاح قان��ون بودجه با 
تأکيد بر لفظ قانون، لازم به ذکر است، بودجه کشور، 
برشی از برنامه ميان مدت کشور می باشد و به صورت 
خلق الساعه ايجاد نشده است و طی فرآيند قانونی و 
با همکاری کليه دستگاه های اجرايی و در نهايت در 
س��ازمان برنامه بودجه )طبق قانون برنامه و بودجه( 
تدوين  ش��ده و پس از بررسی در هيئت دولت، تحت 
عن��وان لايحه بودجه س��نواتی به مجلس ش��ورای 
اسلامی ارائه می شود. مجلس نيز طی فرآيند قانونی 
و آيين نامه ذی ربط مجلس، لايحه بودجه را بررسی 
و با تغييرات مدنظر کميسيون های مختلف مجلس و 
تصويب کميسيون تلفيق و طرح آن در صحن مجلس 
به تصويب رس��يده و پس از تأييد شورای نگهبان، به 

طور رسمی به عنوان قانون بودجه برای اجرا به دولت 
ابلاغ می شود. شايان ذکر است که فرآيند تهيه، تدوين 
لايحه و سپس ابلاغ نهايی قانون بودجه توسط مجلس 

بيش از 6 ماه زمان می برد.
2- بودجه بيانگر سياست مالي دولت در جهت اهداف 
اقتصادي و اجتماعي در يك دورة كوتاه است و برنامة 
مالي دولت را در يك سال مالي تنظيم مي كند و با توجه 
به اينکه اجرای سياست های مالی و اقتصادی کارآمد، 
نقش بسزايی در هدف دستيابی به توسعه اقتصادی 
دارد، ل��ذا، ارکان مختلف نظارتی برای پيش��گيری و 
مبارزه با فساد و احقاق حقوق آحاد جامعه که از خدمات 
عمومی بهره می گيرند، مطابق تصريح قانون اساسی 
فعاليت می نمايند. بر اساس اصل )55( قانون اساسی، 
يکی از ارکان مهم نظارتی ديوان محاس��بات عمومی 
کشور اس��ت که به کليه حس��اب های وزارتخانه ها، 
مؤسسات ، ش��رکت های دولتی و ساير دستگاه هايی 
که به نحوی از انحا از بودجه عمومی استفاده می کنند، 
به ترتيبی ک��ه در قانون مقرر می دارد، رس��يدگی يا 
حسابرس��ی می نمايد که هيچ هزينه ای از اعتبارات 
مصوب تجاوز نکرده و هر وجهی در محل خود مصرف  
می شود. ديوان محاسبات ، حساب ها و اسناد و مدارک 
مربوطه را برابر قانون جمع آوری و گزارش تفريغ بودجه 
هر س��ال را به انضمام  نظرات خود به مجلس شورای 
اسلامی تس��ليم می نمايد و اين گزارش در دسترس 
عموم گذاشته می شود؛ بنابراين به نويسندگان متن 
منتشر شده توصيه می شود ابتدا گزارش های ارکان 
نظارتی را مطالعه نمايند و با اطلاعات کامل و رويکرد 
نقد علمی و تخصصی اقتصاد به بحث پيرامون شفافيت 

بودجه بپردازند. 
3- علی رغم مشکلات تأمين منابع مالی، با توجه به 
تداوم تحريم های ظالمانه و نوسانات اقتصادی، دولت 
در حمايت اقش��ار مختلف جامعه به خصوص اقشار 
آسيب پذير و کم نمودن فشار اقتصادی از جامعه، ارائه 
يارانه نقدی و حمايت معيش��تی شامل يارانه نقدی، 
حمايت معيشتی، و يارانه کمک معيشتی محذوفين 
و ثبت نام ش��دگان جديد، علاوه بر يارانه مسبوق به 
س��ال های قبل، همچنان در بودجه س��ال جاری در 
نظر گرفته ش��ده اس��ت و با وجود تنگنای اقتصادی 

موجود، تا حد امکان سياست کاهش فشار تورمی از 
اقشار جامعه، مطابق مفاد تبصره )14( تحت عنوان 
هدفمندسازی يارانه ها ش��امل رديف های مرتبط با 
هزينه های اجتناب ناپذير، از جمله، رديف يارانه نقدی 
و معيشتی، رديف کاهش فقر مطلق خانوارهای تحت 
پوش��ش کميته امداد امام خمينی )ره( و س��ازمان 
بهزيستی، سازمان بهزيستی کشور، کميته امداد امام 
خمينی )ره( و رديف مابه التف��اوت نرخ ارز کالاهای 
اساسی دارو و تجهيزات مصرفی پزشکی موردتوجه و 

پيگيری قرار گرفته است.
4- در خصوص اوراق مالی اسلامی بايد يادآور شد که 
طبق گزارش خزانه، در س��ال گذشته ميزان فروش 
اوراق کمتر از بازپرداخت اصل اوراق بود که در بودجه 
س��ال 1402 نيز اين امر لحاظ شده است. همچنين 
برای تهييج تشکيل سرمايه ثابت، عملکرد پرداخت 
اعتب��ارات تملک دارايی های س��رمايه ای )عمرانی( 
بي��ش از مصوب قانون بودج��ه 1401 بود که انتظار 
می رود که رشد خالص تشکيل سرمايه ثابت در سال 
جاری مناسب باشد. ضمن اين که در بودجه 1402 
نيز رقم اعتبارات مذکور نس��بت به سال قبل بيش از 

40 درصد رشد دارد. 
5- در رابط��ه ب��ا پرداخت بدهی به س��ازمان تأمين 
اجتماعی می توان به تبصره ه��ای مختلف در قانون 
بودجه 1402 نظي��ر بندهای )و( و )خ( تبصره )11(، 
بند )ک( تبصره )6( و بند )د( تبصره )1۹( اشاره کرد 

و لذا مطلب درج شده در اين روزنامه صحت ندارد.
6- در خص��وص موضوع مطرح ش��ده پيرامون لزوم 
تقويت بنيه توليد فناورانه، قابل ذکر اس��ت، با توجه 
به اهميت توس��عه فعاليت های فناوران��ه و نوآورانه 
در حرکت کش��ور به س��مت اقتص��اد دانش بنيان و 
تبديل دانش به ث��روت و گذار از اقتصاد وابس��ته به 
نفت و صادرات تک محصولی، توجه به ش��رکت های 
دانش بنيان و تأمين مالی آنها بيش ازپيش مطرح شده 
است. در اين راس��تا می توان، به برنامه های حمايتی 
دستگاه های اجرايی در انطباق با اهداف قانون و قانون 
جهش توليد دانش بني��ان و تعيين تکاليف آن ها در 
حمايت و توس��عه و بهره گيری از ظرفيت شرکت ها 
و مؤسسات دانش بنيان و تعيين اهداف کمّی اجرای 

قانون و تعيي��ن مأموريت دس��تگاه های اجرايی در 
تحقق شاخص های اقتصاد دانش بنيان و همچنين 
معافيت ه��ای مالياتی و گمرکی پيش بينی ش��ده، 

اشاره کرد.
۷-  در خص��وص تأمين بودج��ه از محل افزايش نرخ 
دلار، لازم به ذکر است درآمد حاصل از صادرات نفت 
و فراورده های نفتی در بخش منابع بودجه عمومی و 
در ذيل واگذاری دارائی های س��رمايه ای طبقه بندی 
می ش��ود. اين منابع پس از کس��ورات قانونی س��هم 
صندوق توسعه ملی و ش��رکت نفت و ساير موارد، بر 
اساس نرخ تسعير تعيين شده در قانون بودجه و تبديل 
آن به ريال، به خزانه واريز و طبق قانون بودجه هزينه 
می شود. اين رويه ای است که چند دهه وجود داشته 
و تنها مربوط به دولت س��يزدهم نيست. در سال های 
اخير به دليل تشديد تحريم ها و کاهش شديد صادرات 
نفت ،  س��هم دولت از اين درآمدها نيز کاهش يافته و 
حتی تکافوی واردات کالاهای اساس��ی نظير گندم و 
دارو را نمی دهد. به عبارت ديگ��ر تمامی درآمدهای 
ارزی سهم دولت از درآمدهای نفتی با نرخ  مشخصی 
به ريال تبديل می شود و برای پرداخت مابه التفاوت نرخ 
ارز ترجيحی و نرخ مصوب برای پرداخت يارانه  مستقيم 
به مصرف کنندگان نهايی در چارچوب جامعه هدف 
تعيين شده )400 هزار تومان س��ه دهک اول و 300 
هزار تومان 6 دهک بعدی( و يا واردات دارو و تجهيزات 
پزشکی به مصرف می رس��د؛ لذا دولت ارز مازادی در 
اختيار ندارد که با فروش آن به نرخ بالاتر منتفع شود. 
قابل ذکر است افزايش نرخ ارز حتی به ضرر دولت نيز 
است، زيرا برای تأمين کالاها و خدمات خود به دليل 
افزايش تورم ناشی از نرخ ارز، می بايست مبالغ بالاتری 
پرداخت نماي��د. ضمن اينکه مطابق قان��ون يکی از 
وظايف حاکميتی دولت و بانک مرکزی حفظ و تقويت 
ارزش پول ملی است. بر اين اساس دولت همواره تلاش 
می کند از طريق بهبود شرايط اقتصاد کلان و کاهش 
انگيزه های سفته بازی از افزايش نرخ ارز و آثار نامطلوب 
آن بر سطح عمومی قيمت ها و تورم جلوگيری نمايد؛ 
بنابراين، ادعای تأمين بودجه دولت از محل افزايش 

نرخ دلار کاملًا بی اساس و غيرکارشناسی است.
 مرکز اطلاع رسانی، روابط عمومی و امور بین الملل

جوابيه



قيمت بيت كوين به بالاتر از سطوح ۳۰ هزار و ۳۰هزار و ۵۰۰ 
دلار افزايش يافت. حتي قبل از ظهور خرس ها، بيت كوين 
به بالاي سطح ۳۱هزار دلار رسيد و در نتيجه يك واكنش 
نزولي در زير منطقه حمايتي ۳۰هزار و ۵۰۰ دلار رخ داد. 
قيمت بيت كوين كه روزهاي گذشته بالاتر از ۳۰ هزار دلار 
باقي مانده بود، روز گذشته به زير منطقه پشتيباني ۳۰هزار 
و۲۵۰ دلار كاه��ش يافت و منطقه ۲۹هزار و ۸۰۰ دلار را 
آزمايش كرد. قيمت پايين نزديك به ۲۹هزار و ۷۷۷ دلار 
تشكيل شد و قيمت در حال حاضر در حال تثبيت است. 
بيت كوين در زمان نگارش اين مطلب زير ۳۰هزار و ۵۰۰ 
دلار و ميانگين متحرك ساده ۱۰۰ ساعته معامله مي شود. 
مقاوم��ت فوري نزديك به س��طح ۳۰ه��زار و ۱۶۵ دلار 
است. اين رقم نزديك به سطح ۵۰ درصدي فيبوناچي 
اصلاحي كاهش اخير، از ۳۰هزار و ۵۵۵ دلار به پايين 
۲۹هزار و ۷۷۷ دلار است. مقاومت اصلي بعدي نزديك 
به منطقه ۳۰هزار و ۴۰۰ دلاري است همچنين يك خط 
روند نزولي كليدي با مقاومت نزديك به ۳۰هزار و ۳۸۰ 

دلار در نمودار ساعتي بيت كوين/دلار شكل مي گيرد.

پيشبينيقيمتبيتكوين
خط روند نزديك به سطح ۷۶.۴ درصد فيبوناچي اصلاحي 
كاهش اخير از نوسان ۳۰هزار و ۵۵۵ دلار به پايين ۲۹هزار 
و۷۷۷ دلار است. بسته شدن بالاتر از مقاومت ۳۰هزار و ۴۰۰ 
دلاري ممكن است افزايش ديگري را آغاز كند. در مورد ذكر 
شده، قيمت ممكن است تا سطح ۳۱هزار دلار افزايش يابد. 
مقاومت كليدي بعدي نزديك به سطح ۳۱هزار و ۲۰۰ دلار 
است كه بالاتر از آن بيت كوين مي تواند تا سطح ۳۲هزار و 
دلار افزايش يابد. اگر قيمت بيت كوين نتواند مقاومت ۳۰هزار 

و ۴۰۰ دلاري را از بين ببرد، مي تواند به حركت نزولي خود 
ادامه دهد؛ حمايت فوري در نزولي نزديك به سطح ۳۰هزار 
دلار است حمايت اصلي بعدي نزديك به منطقه ۲۹هزار 
و۸۰۰ دلاري اس��ت. شكس��ت نزولي و بسته شدن به زير 
سطح حمايت ۲۹هزار و۸۰۰ دلاري ممكن است قيمت را 
به سمت حمايت ۲۹هزار و۵۰۰ دلاري سوق دهد و هر ضرر 
بيش��تر مي تواند قيمت را به ۲۹هزار دلار برساند. مجموع 
ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر ۱.۲۷ 
تريليون دلار برآورد مي شود كه اين رقم نسبت به روز قبل 
۰.۳۳ درصد كمتر شده است. در حال حاضر ۴۵.۷۳ درصد 
كل بازار ارزهاي ديجيتال در اختيار بيت كوين بوده كه در 

يك روز ۰.۳۸ درصد كاهش داشته است.

بيتكوينواتريوم
عملكرديمانندطلادارند

كت��ي وود، مديرعام��ل آرك اينوس��ت مي گوي��د ك��ه 
آشفتگي هاي اخير در بخش بانكي نشان داد كه بيت كوين 
و اتريوم مي توانند مانند طلا در برابر آشفتگي اقتصاد مقاومت 
كرده و از ساير دارايي ها عملكرد بهتري داشته باشند. وود 
افزود كه ثبات قيم��ت بيت كوين در طول آخرين بحران 
بانكي مهم ترين شاخصه اي اس��ت كه شركت مديريت 
سرمايه گذاري او آن را پايش مي كند. با اين حال، ري داليو، 
بنيان گذار »بريج واتر آسوشيتس«، بزرگ ترين صندوق 
سرمايه گذاري پوش��ش ريس��ك جهان عقيده دارد كه 
بيت كوين نمي تواند به عنوان يك پول واقعي عمل كند؛ 
زيرا نوسانات زياد قيمت مانع پذيرش آن توسط بانك هاي 
مركزي مي شود. مهم ترين عامل تعيين كننده در مسير 
قيمت بيت كوين و آلتكوين ها طي بيش از يك س��ال 

گذشته، موضوع نرخ بهره بانكي در ايالات متحده بوده 
است. هفته گذشته، شاهد انتشار آمار و ارقام مربوط به 
دستمزدهاي بخش غير كش��اورزي، نرخ تورم، ميزان 
اعتماد و هزينه مصرف كننده و همچنين هزينه توليد 
در ايالات متحده بوديم كه حاكي از كاهش چش��مگير 

نرخ كلي تورم و بهبود وضعيت اقتصاد اين كشور است.

دلايلجهشقيمتبيتكوين
آياروندصعوديادامهخواهدداشت؟

همين موضوع منجر شد تا اقتصاددانان پيش بيني هاي 
خود را مبني بر احتمال توقف اجراي سياست افزايش نرخ 
بهره بانكي منتشر كنند. حتي در اين ميان، برخي از آنها 
مدعي شدند كه به احتمال زياد، آخرين مرحله افزايش 
اين ن��رخ در ماه مي خواهد بود و پس از آن، اين احتمال 
وجود دارد كه اين سياست تا پايان سال ۲۰۲۳ متوقف 
شود. انتشار اين اخبار نهايتا منجر به شكل گيري اميد 
دوباره در بازارهاي مالي بين المللي و در نتيجه جهش 
قيمت بيت كوين در بازار شد. با اينحال، انتشار شاخص 
خرده فروشي كه نش��ان از ريزش ۱ درصدي آمار براي 
ماه مارس بود، اندكي ت��رس را مجددا به بازار بازگرداند 
كه همين موضوع منج��ر به عدم توانايي بيت كوين در 

شكستن مقاومت مهم ۳۱ هزار دلاري شد.

پيشبينيفايننشيالتايمز
ازبهبودوضعيتاقتصادجهاني

نشريه اقتصادي »فايننشيال تايمز« هفته گذشته گزارشي 
منتشر كرد كه نشان مي دهد وضعيت اقتصادهاي بزرگ 
جهان از جمله امريكا، چين، منطقه يورو، هند و بريتانيا بهتر 

از حد انتظار با رشد مواجه شده اند. اين گزارش اقتصادي كه 
هر دو سال يك بار توسط فايننشيال تايمز منتشر مي شود، 
نشان مي دهد كه ش��اخص هاي مهم اقتصادي همچون 
قيمت مصرف كننده و اعتماد تجاري در قياس با سال ۲۰۲۲ 
بهبود يافته اند. نشريه مذكور همچنين مدعي شده كه روند 
اقتصاد جهاني تا ماه اكتبر سال جاري بيش از تخمين هاي 
قبلي بهبود خواهد يافت كه اي��ن موضوع مي تواند تاثير 
مثبت��ي روي بازارهاي مالي بر جاي بگ��ذارد. با اين حال، 
فايننشيال تايمز معتقد است كه همچنان عوامل فاندامنتال 
منفي همچون خطر ركود، تنش هاي ژئوپوليتيك و افزايش 
نرخ ت��ورم، منجر به باقي ماندن ت��رس در بازارهاي مالي 
شده اند. اين گزارش فايننشيال تايمز در حالي منتشر شده 

كه »كريستالينا جورجيووا« رييس صندوق بين المللي پول 
به تازگي اعلام كرده است كه روند اقتصاد جهاني هيچگاه از 
سال ۱۹۹۰ به اين سو، تا اين حد نزولي نبوده است. وي در 
عين حال ابراز خوشبيني كرد كه اين روند براي ميان مدت، 
به احتمال زياد مثبت خواهد بود. فايننشيال تايمز در بخش 
ديگري از گزارش خود، ضعيف ترين اقتصاد بزرگ جهان را 
متعلق به بريتانيا دانسته كه در قياس با تابستان سال گذشته، 
بيش از ۸۰ درصد افت داش��ته و اين افت عمدتا به دليل 
افزايش تورم و كاهش رشد اقتصادي در اين كشور عنوان 
شده است. اين پيش بيني فايننشيال تايمز نيز از عوامل 
فاندامنتال مثبت در افزايش قيمت بيت كوين محسوب 
مي شود كه منجر به افزايش قيمت ها در هفته گذشته شد.
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نفوذبدافزاراندرويديبه
گوگلپليبا۱۰۰ميليوندانلود

 )Goldoson( »بدافزار جديد اندرويدي به نام »گلدسان
از طريق ۶۰ اپليكيشن معتبر كه مجموعا ۱۰۰ ميليون 
بار دانلود داش��ته اند، به فروشگاه برنامه گوگل پلي نفوذ 
كرده است. به گزارش ايس��نا، اين قطعه بدافزار مخرب، 
بخشي از يك كتابخانه شخص ثالث است كه توسط تمام 
۶۰ اپليكيشن استفاده مي ش��ود كه طراحان آنها بدون 
اينكه بدانند، به برنامه هاي خود اضافه كرده اند. طبق اعلام 
تيم تحقيقاتي مك آفي كه گلدسان را شناسايي كرده اند، 
اين بدافزار مي تواند اطلاعات اپليكيشن هاي نصب شده، 
دس��تگاه هاي متصل به واي فاي و بلوتوث و مكان كاربر 
را جمع آوري كند. بعلاوه مي تواند با تبليغات كليكي در 
زمينه بدون موافقت كاربر، كلاهبرداري تبليغاتي را انجام 
دهد. هنگام��ي كه كاربر، اپليكيش��ني را باز مي كند كه 
حاوي گلدسان است، كتابخانه، دستگاه را رجيستر كرده 
و پيكربندي خود را از يك سرور راه دور دريافت مي كند كه 
دامنه اش مبهم است. اين پيكربندي حاوي پارامترهايي 
است كه مشخص مي كند چه اطلاعاتي به سرقت بروند و 
كليك روي آگهي كه گلدسان بايد در دستگاه هاي آلوده 
انج��ام دهد و مدت اج��راي آن را تعيين مي كند. وظيفه 
جمع آوري داده، هر دو ماه يك بار فعال مي شود و فهرستي 
از اپليكيشن هاي نصب شده، تاريخچه مكان جغرافيايي، 
آدرس MAC دستگاه هاي متصل به واي فاي و بلوتوث و 
موارد ديگر را به سرور كنترل و فرمان ارسال مي كند. سطح 
جمع آوري داده به نسخه اندرويد و مجوزهايي بستگي دارد 
كه به اپليكيشن هاي آلوده به اين بدافزار در زمان نصب آنها 
داده شده اس��ت. اندرويد ۱۱ و نسخه بالاتر از آن، در برابر 
جمع آوري داده دل بخواهي، محافظت بهتري دارند. با اين 
حال، مك آفي متوجه شده است كه حتي در نسخه هاي 
جديد اندرويد، گلدسان مجوزهاي كافي براي جمع آوري 
داده حساس در ۱۰ درصد اپليكيشن ها دارد. مك آفي، يكي 
از اعضاي اتحاد دفاع اپليكيشن گوگل است كه گوگل پلي را 
در برابر تهديدهاي بدافزار و تبليغ افزار، پاك نگه مي دارند. 
از اين رو، محقق��ان مك آفي، گوگل را از يافته هاي خود 
مطلع كردند و طراحان اپليكيشن هاي آلوده هم متعاقب 
آن مطلع شدند. بسياري از اپليكيشن هاي آلوده توسط 
طراحان شان پاكسازي شدند و طراحان، كتابخانه متخلف 
را ح��ذف كردند و طراحاني كه به موقع واكنش نش��ان 
ندادند، با حذف اپليكيشن خود از گوگل پلي روبرو شدند.

ویژه

آيينتكريمومعارفه
مديريتتجاريمخابرات
منطقهمركزيبرگزارشد

با حكم مدير مخابرات منطقه مركزي، س��يد مجتبي 
سجادي عهده دار مسووليت مديريت تجاري مخابرات 
منطقه مركزي ش��د. به گ��زارش اداره روابط عمومي 
مخابرات منطقه مركزي مهندس لطفي مدير مخابرات 
منطقه مركزي در مراسم تكريم و معارفه مدير تجاري 
مخابرات منطقه مركزي كه با حضور جمعي ازمديران 
برگزار شد از زحمات و تلاش هاي خيراله محمودي در 
دوران تصدي اين مديريت تقدير كرد و با اشاره بر تلاش 
و جديت تمامي همكاران مخابراتي براي عبور از موانع 
و مش��كلات موجود تأكيد و تصريح كرد: با هم افزايي 
وهمدلي ساير مديريت ها بامديريت تجاري مي توان از 
مشكلات وتنگناها عبور كردودر جهت تحقق و پيشبرد 
اهداف شركت به طور موثرتري عمل كنيم. وي با بيان 
اينكه برنامه ها و كارهاي زي��ادي در مديريت تجاري 
وجود دارد با تاكيد بر ضرورت ايجاد تحول دايمي در اين 
حوزه گفت: مديريت تجاري پيشخوان شركت است كه 
نياز مشتري را دريافت واعلام مي كند و ساير بخش هاي 
فني، مالي واداري در تعامل مناس��ب با آن بايد مكمل 
فعاليت هاي يكديگر باشند. مهندس لطفي با تقدير 
از زحمات مديريت پيشين اين حوزه ازسيد مجتبي 
سجادي به عنوان نيروي با تجربه و توانمند كه سوابق 
خوبي در بخش هاي فني وتجاري دارد، ياد كرد و افزود: 
اميدوارم نقاط قوت آقاي محمودي توس��ط ايشان و 
س��اير همكاران مديريت تجاري تقويت و كمبودها 
جبران و پوشش داده شود. در اين مراسم، سيد مجتبي 
سجادي، به عنوان مس��وول جديد مديريت تجاري 
مخابرات منطقه مركزي معرفي و از خدمات خيراله 
محمودي، مدير پيشين اين حوزه تقدير به عمل آمد.

اگرقيمتبيتكويننتواندمقاومت۳۰هزارو۴۰۰دلاريراازبينببرد،ميتواندبهحركتنزوليادامهدهد

شكستن مقاومت ارزهاي ديجيتال پس از روزهاي صعود

مشكلاتتغييرساعتگوشيهاحلشدنينيست؟
برخي كارب��ران كه پس از تعطيلات نوروز در انتظار حل 
مشكلات مربوط به تغيير س��اعت وسايل الكترونيكي 
خود بودند، به تازگي اعلام كرده اند كه با تنظيم دس��تي 
ساعت، همچنان با چالش براي استفاده از اپليكيشن هاي 
كاربردي از جمله نرم افزارهاي بانكي خود مواجه شده اند. 
به گزارش ايسنا، با وجود اينكه از سال گذشته اعلام شد 
كه امسال ساعت ها از ابتداي فروردين ماه تغيير نمي كند، 
برخي كاربران اعلام كردند ساعت موبايل، تبلت و ساير 
دستگاه هاي الكترونيكي شان همانند سال هاي گذشته 
يك ساعت به جلو كشيده شده است. به دنبال اين اتفاق 

س��ازمان تنظيم مقررات ارتباط��ات راديويي بلافاصله 
اطلاعيه اي را در رابطه تغيير س��اعت ها منتشر و در آن 
اع��لام كرد مكاتبه و پيگي��ري لازم از اپراتورهاي همراه 
نيز از چند ماه قب��ل صورت گرفته و آنه��ا نيز تغييرات 
لازم را در سطح شبكه اعمال كرده و سامانه هاي خود را 
به روزرساني كرده اند. ضمن اينكه در ساير ارايه دهندگان 
خدمات نيز پيش بيني لازم انجام گرفته و در سرورهاي 
زماني داخل كشور اعمال تغييرات از قبل صورت گرفته 
است و سامانه هايي كه از اين مراجع براي تنظيم ساعت 
استفاده كرده اند، بدون مشكل خدمات الكترونيكي ارايه 

كرده اند. آنگونه كه س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديوي��ي در اطلاعيه خود توضيح داد ابتدا بايد ش��بكه 
اپراتورها با س��رورهاي جهاني بر مبناي اين سياس��ت 
جديد )عدم اعمال س��اعت تابس��تاني( تنظيم شود كه 
از قب��ل پيش بيني هاي لازم بر اس��اس پيگيري وزارت 
ارتباطات انجام گرفته و تمام تغييرات لازم در سامانه ها 
و تجهيزات شبكه اپراتورها اعمال شده است. اقدام ديگر 
نيز در سمت گوش��ي كاربران است كه توليدكنندگان 
گوشي تلفن همراه بر اساس مراجع معتبر بين المللي بايد 
نسخه هاي به روزرساني گوشي هاي تلفن همراه خود را 

منتشر مي كردند تا عدم اعمال تغيير ساعت تابستاني به 
صورت خودكار انجام شود. بيشتر توليدكنندگان گوشي 
نيز نسخه هاي به روزرساني شده خود را منتشر كرده اند 
اما در برخي گوشي هاي تلفن همراه كه تنظيمات توسط 
توليدكننده به روز نشده اند، با مشكل مواجه شدند. بنابراين 
پيگيري لازم از س��اير توليدكنندگان گوشي كه به عدم 
تغيير ساعت تابستاني در ايران توجه لازم را نداشته اند، 
در حال انجام است تا اين مشكل حل شود. مراكز تماس 
اپراتورهاي تلفن همراه نيز آماده ارايه راهنمايي به كاربران 
خود در مورد تنظيم و به روزرس��اني هس��تند. در حالي 
كه كاربران در انتظار حل اين مش��كل بودند، اين مساله 
تا بعد از تعطيلات نوروز ه��م ادامه يافت و پيگيري ها از 
اپراتورهاي تلفن همراه به اين نتيجه رس��يد افرادي كه 
همچنان درگير موضوع هستند، براي راهنمايي بيشتر 
با مركز تماس اپراتورها تماس بگيرند و با توضيحاتي كه 
به آنها داده مي شود از طريق تنظيمات گوشي و دستگاه 
مي توانند ساعت را تغيير دهند. اما موضوع در اينجا به پايان 
نرسيد و كاربران همچنان از بروز مشكلات جديدي كه 
ناشي از تغيير ساعت دستگاه هاي الكترونيكي شان است 
خبر مي دهند. به طور مثال يك كاربر اعلام كرده است با 
يكي از اپراتور هاي تلفن همراه تماس گرفته و آنها اعلام 
كرده اند چنين مساله اي به آنها ربطي ندارد و زماني هم كه 
به صورت دستي ساعت را تنظيم مي كند، نمي تواند امور 
بانكي را از طريق گوشي انجام دهد. يك كاربر ديگر هم با 
اشاره به مساله اتفاق افتاده مي گويد زماني كه به صورت 
دستي س��اعت را تغيير دهيد، به هيچ عنوان نمي توان 
تراكنش هاي بانكي از طري��ق نرم افزارهاي اينترنتي را 
انجام داد كه اين بزرگ ترين ايراد و مش��كل ايجاد شده 
است. در همين رابطه كيوان نقره كار - كارشناس حوزه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات - به ايسنا گفت: نكته اي كه 
دراين نوع تلفن همراه وجود دارد اين است كه چون آنها 
با س��اعت هاي جهاني تنظيم مي شوند، يك تيك دارند 
كه اين اتفاق رق��م مي خورد و به دنبال آن بس��ياري از 
اپليكيشن ها هم خودشان را با اين ماجرا تناسب سازي 
مي كنند. وي افزود: امكان تنظيم به صورت دستي جزو 
قابليت هاي هر دستگاهي است اما درباره اين موضوع كه 
اين كار بر كاركرد ديگر اپليكيشن هاي تأثير مي گذارد، 
مي توان گفت ما دو نوع اپليكيشن داريم؛ اپليكيشن هايي 

كه اين امكان را دارند در قسمت تنظيمات بتوان ساعت را 
تغيير دهيم و با ساعت جديد متناسب سازي كنيم يا اينكه 
بسياري اپليكيشن ها به صورت اتوماتيك اين كار را انجام 
مي دهند. او گفت: اين موضوع مساله اي نيست كه بتوان 
گفت فقط به كشور ما ربط دارد، بلكه تنظيمي است كه 
بايد در دستگاه ها انجام شود؛ اگر اين مشكل براي برنامه اي 
پيش آمده، اتفاقا به دست اندركاران آن اپليكيشن كه بايد 
آن را به روزرس��اني كنند، مربوط مي شود و به نوعي بايد 
فرآيند را به گونه اي پيش ببرند كه بتوانند اين ارتباطات 
و هماهنگي با س��اعت جديد را به صورت تنظيم دستي 
هم ايجاد كنند. بعضي از اپليكيش��ن ها اين كار را انجام 
مي دهند ام��ا برخي ديگر نه. بعضي از اپليكيش��ن ها به 
دليل اينكه به ش��بكه مانند ش��بكه بانك، آموزش��ي و 
سلامت وصل مي ش��وند نياز است كه اين تنظيمات در 
سطح كلان تري هم انجام شود. نقره كار همچنين ادامه 
داد: بنابراي��ن يك مقدار بحث هاي فن��ي وجود دارد كه 
اين اتفاق در يك به روزرس��اني براي كاربران رقم بخورد 
البته شايد در گفتار ساده باش��د ولي بايد مشاهده كرد 
با توجه ب��ه پيچيدگي هايي كه هر اپليكيش��ن و برنامه 
سرويس دهنده دارد، چگونه دست اندركارانشان مي توانند 
آن را پياده سازي كنند. وي تأكيد كرد: اصل اين موضوع به 
سرويس دهنده برمي گردد و درواقع هدف از يك برنامه و 
اپليكيشن كاربردي اين است كه كاربر به سمت تنظيمات 
آن نرود، بنابراين برنامه نويس بايد ش��رايط را به گونه اي 
ايجاد كند كه با تغييرات به روز شود يا نهايتا مشكلات با 
يك آپديت جديد برطرف شود؛ هرچه قدر كاربر به اين 
سمت حركت كند كه تنظيماتي را كه مربوط به خودش 
نيس��ت را اجرا كند، مي توان گفت اين يك نمره منفي 
براي ارايه دهنده سرويس يا اپليكيشن است. اما در اين 
باره عيسي زارع پور - وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات- 
تاكيد كرده است كه بعد از ابلاغ قانون در ارديبهشت 
ماه سال گذش��ته، مكاتبات و هماهنگي هاي لازم را با 
مراجع جهاني انجام داده اند. او درباره تغيير ساعت ها به 
ايسنا گفت: اگر مراجعي كه ساعت را اعلام مي كنند را 
مشاهده كنيد، شهريورماه در سايت هاي خود آپديت 
كرده اند كه از ابتداي فروردين ماه در ايران تغيير ساعت 
انجام نمي ش��ود و از همان ابتدا اگر سايت هاي مرجع 

بين المللي را بررسي كنيد، اين كار انجام شده بود. 

آگهیمناقصهعمومیيکمرحلهای
)چاپ:دردونوبتبهشماره2۰۰2۰۰۱۱۱۱۰۰۰۰۰9(

٭  کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه
٭   موضوع مناقصه : پروژه اصلاح نقطه حادثه خيز محور کرمانشاه – کنگاور ) دوربرگردان سلطان آباد( سال ۱۴۰۲

٭   مدت اجرا: ۱۲ ماه شمسی.
٭   مبلغ برآورد: ۱۶۶/۸۵۲/۰۳۲/۱۵۹ ريال 

٭   مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : ۸/۳۴۲/۶۰۲/۰۰۰ ريال 
تاریخ درج در سامانه ستاد جهت دریافت اسناد مناقصه مورخ 1402/01/28  می باشد.

٭   شرایط مناقصه گر : کليه شرکت کنندگان می بايستی دارای گواهينامه حداقل پايه ۵ راه و ترابری از سازمان مديريت و برنامه ريزی کشور باشند.
٭   مهلت دریافت اسناد : متقاضيان ميتوانند حداکثر تا روز پنجشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۱/۳۱  ساعت۱۴:۰۰ جهت دريافت اسنادمناقصه به نشانی 
سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه کنند. ) لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضويت قبلی، 

مراحل ثبت نام درسايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه  محقق سازند.(
٭    مهلت تحویل اسناد تکمیل شده : تا روز يکشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۱۰  ساعت ۱۴:۰۰  جهت ارائه اسناد به نشانی سامانه تدارک الکترونيک 

دولت )ستاد( مراجعه نمايند.
٭   تاریخ بازگشایی پاکات : ساعت ۱۰  صبح  روز دوشنبه   مورخ  ۱۴۰۲/۰۲/۱۱

٭   اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات وارائه پاکت الف ) ضمنانتنامه شرکت در مناقصه : کرمانشاه -  بلوار بنت الهدی 
صدر -  روبروی فرمانداری - اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای  استان کرمانشاه -  طبقه هم کف -  دبيرخانه -  تلفن: ۰۸۳-۳۸۲۴۹۹۱۲-۱۴
٭   اطلاعات تماس سامانه ستاد: جهت انجام مراحل عضويت درسامانه : مرکز تماس ۴۱۹۳۴-۰۲۱ دفتر ثبت نام ۸۸۹۶۹۷۳۷ و ۸۵۱۹۳۷۶۸ 

جمهوری اسلام ایران
سازمان راهداری وحمل و نقل جاده ای

اداره کل راهداری وحمل و نقل جاده ای 
استان کرمانشاه

نوبت دوم

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

) شتابزدگی و بی نظمی حادثه آفرین است. (

آگهی)تجديداول(مناقصهعمومیيکمرحلهای
همراهباارزيابیکيفیفشرده

٭   کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه
٭  موضوع مناقصه : پروژه بهسازی و آسفالت راه های روستايی محور های )حاجی آباد، دوآب سمنگان ، زرين چقا ، تپه رش ، پاوه ناران بزگوره و نوئل ( و ساير محورهای 

روستايی وفرعی شهرستان های روانسر ، جوانرود و پاوه سال ۱۴۰۲
٭  مدت اجرا: ۲۴ ماه شمسی.

٭  مبلغ برآورد: ۲۸۳/۹۴۰/۷۸۳/۰۸۹ ريال 
٭  مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : ۱۱/۶۷۸/۸۱۶/۰۰۰ ريال 

تاریخ درج در سامانه ستاد جهت دریافت اسناد مناقصه مورخ 1402/01/30  می باشد.
٭  شرایط مناقصه گر : کليه شرکت کنندگان می بايستی دارای گواهينامه حداقل پايه ۵ راه و ترابری از سازمان مديريت و برنامه ريزی کشور باشند.

٭  مهلت دریافت اسناد : متقاضيان می توانند حداکثر تا روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۰۴  ساعت۱۴:۰۰ جهت دريافت اسنادمناقصه به نشانی سامانه تدارکات الکترونيکی 
دولت )س��تاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه کنند. ) لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام درسايت مذکور و دريافت گواهی 

امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه  محقق سازند.(
٭   مهلت تحویل اسناد تکمیل شده : تا روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۱۸  ساعت ۱۴:۰۰  جهت ارائه اسناد به نشانی سامانه تدارکات الکترونيک دولت )ستاد( مراجعه نمايند.

٭  تاریخ بازگشایی پاکات : ساعت ۹:۰۰  صبح  روز سه شنبه   مورخ  ۱۴۰۲/۰۲/۱۹
٭  اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات وارائه پاکت الف ) ضمنانتنامه شرکت در مناقصه (: کرمانشاه - بلوار بنت الهدی صدر - روبروی فرمانداری 

-  اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای  استان کرمانشاه -  طبقه هم کف -  دبيرخانه -  تلفن: ۰۸۳-۳۸۲۴۹۹۱۲-۱۴
٭  اطلاعات تماس سامانه ستاد: جهت انجام مراحل عضويت درسامانه : مرکز تماس ۴۱۹۳۴-۰۲۱ دفتر ثبت نام ۸۸۹۶۹۷۳۷ و ۸۵۱۹۳۷۶۸ 

جمهوری اسلام ایران
سازمان راهداری وحمل و نقل جاده ای

اداره کل راهداری وحمل و نقل جاده ای 
استان کرمانشاه

نوبت اول

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

 ) آن روزی پایانش خوش است که حادثه ای رخ ندهد. (
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فعالان بخ��ش خصوصي معتقدند، تحليل ها نش��ان 
مي دهد مشكل اصلي در ايران حتي پيش از تحريم ها، 
بنيه بسيار ضعيف توليدي كشور است. آنها مي گويند: 
اگر همين امروز تحريم رفع شود ما چه محصول رقابتي 
براي عرضه داريم كه بتواند سطح درآمد سرانه كشور را 
در اقتصاد بين الملل تغيير دهد؟ حتي موقعيت تجاري 
ايران در كش��وري مانند عراق متزلزل است. در واقع از 
آنجا كه كيفيت شركاي تجاري تركيه در سطح اول است 
و عراق فعلًا براي آن اهميتي ندارد، تلاشي براي گرفتن 
اين بازار نمي كند، اما اگر اراده كند مي تواند به راحتي 
ما را حذف كند. خواس��ت ما اين است كه تقويت بنيه 
توليدي كشور محور اصلي برنامه هفتم توسعه باشد. 
برهمين اساس، معاون هماهنگي و نظارت اقتصادي 
معاون اول رييس جمهور در نشس��ت شوراي راهبري 
بهبود محيط كس��ب و كار، خواستار تشكيل كارگروه 
واكنش س��ريع ميان اتاق اي��ران و دول��ت براي حل 

مشكلات اورژانسي بخش توليد شد.

    چالش اصلي چيست؟ 
تازه ترين نشس��ت ش��وراي راهبري بهب��ود محيط 
كسب وكار با حضور حميد پاداش، معاون هماهنگي و 
نظارت اقتصادي و زيربنايي معاون اول رييس جمهور 

در اتاق ايران برگزار شد. 
 محمد قاس��مي رييس مركز پژوهش هاي اتاق ايران 
در اين نشس��ت با ارايه گزارش��ي در خصوص بس��ته 
پيش��نهادي بخش خصوصي در راستاي رشد توليد و 
سرمايه گذاري جهت درج در قانون برنامه هفتم توسعه 
گفت: تحليل هاي ما نش��ان مي دهد مشكل اصلي در 
ايران حتي پيش از تحريم ها، بنيه بسيار ضعيف توليدي 
كشور است. او با طرح اين سوال كه اگر امروز تحريم رفع 
شود ما چه محصول رقابتي براي عرضه داريم كه بتواند 
سطح درآمد سرانه كشور را در اقتصاد بين الملل تغيير 
دهد افزود: حتي موقعيت تجاري ما در كشوري مانند 

عراق متزلزل است. 
در واق��ع از آنجا كه كيفيت ش��ركاي تجاري تركيه در 
س��طح اول اس��ت و عراق فعلًا براي آن اهميتي ندارد، 
تلاش��ي براي گرفتن اين بازار نمي كند ام��ا اگر اراده 
كند مي تواند به راحتي م��ا را حذف كند. رييس مركز 
پژوهش هاي اتاق ايران تأكيد كرد: خواست ما اين است 
كه تقويت بنيه توليدي كشور محور اصلي برنامه هفتم 
توسعه باشد. درحالي كه متأسفانه ضعيف ترين بخش 
پيش نويس اوليه اين لايحه مربوط به كسب وكار است. 
اتاق اي��ران 21 فروردين در قالب اولويت ها و مجموعه 
كامل پيشنهادها نظرات خود را براي اصلاح اين برنامه 
به دفتر معاون اول رييس جمهور ارس��ال نموده است. 
قاس��مي افزود: اولين و مهم ترين درخواست اتاق اين 
است كه قبل از اينكه لايحه نهايي شود وقتي براي طرح 

اين موضوع مطرح شود.

   آسيب نظام توليد
 از حذف ارز 4200 تومانی

حميد پ��اداش معاون هماهنگي و نظ��ارت اقتصادي 
مع��اون اول رييس جمهور هم در اين نشس��ت با بيان 
اينكه بايد كارگروه واكنش س��ريع مي��ان اتاق ايران و 
دولت تشكيل شود گفت: لازم است تا با تشكيل چنين 
كارگروهي موارد اورژانسي مربوط به واحدهاي توليدي 
و ش��ركت ها به سرعت طرح و پيگيري شوند. او با بيان 
اينكه بعد از سال 97 جنس مسائل اقتصادي متفاوت تر 
از گذشته شده، افزود: چالش اصلي ما تغيير رويه هاي 
سياست گذاري به ويژه با توجه به تحولات ساختاري 
بعد از سال 97 است. پاداش با اشاره به اقدامات دولت در 
رابطه با تحقق شعار سال، بيان كرد: ما دو اقدام را پيش 
از شروع سال انجام داديم. اولي مجموعه اقدامات مقابله 
با تورم بود. آنقدر سياس��ت انقباضي پيش گرفتيم كه 
حتي نگران انسداد پولي در ماه هاي پاياني سال بوديم. 
متأسفانه در سال گذشته بزرگ ترين بخش آسيب ديده 

از حذف ارز 4200 توماني نظام توليد بود.
 نظام توليد بعد از س��ال 97 بي��ش از هر جاي ديگري 
آسيب ديد اما اين آسيب به ويژه در سال گذشته بيشتر 
بود. آثار حذف ارز 4200 توماني و اجراي طرح هايي مثل 
دارويار در نظام توليد اثر گذاش��ت و كمبود كالا و انواع 
دارو خود را نش��ان داد. او با بيان اينكه مهار تورم و رشد 
توليد بسيار معماي پيچيده اي است، گفت: متأسفانه 
در بررسي بودجه مجلس رديف هايي را اضافه كرد. بار 
كسري بودجه ناش��ي از تغييرات مجلس در بودجه از 
400 تا 700 هزار ميليارد تومان برآورد مي ش��ود كه 

مي تواند تورم زا باشد.

     قيمت گذاري دستوري 
پاشنه آشيل دولت 

معاون هماهنگي و نظارت اقتصادي و زيربنايي محمد 
مخبر اف��زود: درباره مه��ار تورم، در س��ه ماهه پاياني 
سال گذش��ته ناچار به قيمت گذاري دستوري شديم. 
برخي گروه ها مثل ش��وينده ها، لوازم خانگي، انجمن 
تاير و ... به ما مراجعه كردند اما جز در موارد محدودي 
مجوز افزايش قيمت صادر نشد. من معتقدم در نهايت 
آس��يب قيمت گذاري دس��توري را تولي��د و صادرات 
متحمل مي شوند اما در مقام سياست گذاري ناچار به 
قيمت گذاري شديم. او تأكيد كرد: پاشنه آشيل دولت 
قيمت گذاري دستوري و نظام قيمت گذاري است. لذا 
آنچ��ه را كه ما دنبال مي كني��م كاهش تدريجي اقلام 
مشمول قيمت گذاري دستوري است. پاداش ادامه داد: 
تصور غلطي در بدنه كارشناس��ي دولت وجود دارد كه 
بعد از حذف ارز 4200 تومانی س��ودهاي كلاني عايد 
يك س��ري صنايع شده اس��ت. اميدوارم اين تصورات 
اصلاح شود. متأسفانه در دولت گفتمان مشترك درون 
دولتي كه نشان دهنده اجماع و وحدت در بيرون باشد 
هنوز وجود ندارد و بايد در س��ال جديد به آن برس��يم. 
حميدرضا فولادگر رييس شوراي راهبري بهبود محيط 
كسب وكار هم با بيان اينكه برخورداري از گفتمان واحد 
در دولت موضوع مهمي است افزود: متأسفانه ما شاهد 

چندصدايي در بحث هاي اقتصادي دولت هستيم. 
براي تحقق شعار سال و دستيابي به عدالت اجتماعي و 
رشد توليد، بهره مندي از ظرفيت هاي بخش خصوصي 
بايس��تي در اولويت قرار گيرد. او با پيشنهاد دو اقدام در 
مورد قيمت گذاري به ويژه در مورد بخش هايي كه به ارز 

وابسته هستند تشريح كرد: اولين اقدام استفاده از ظرفيت 
ماده 90 قانون اصل 44 است مبني بر اينكه در جايي كه 
دولت بنا به مصالح اجتماعي بايد قيمت ها را كنترل كند 
و اين قيمت با قيمت عادله تمام شده تفاوت داشته باشد 
بايد مابه التفاوت آن را به صورت يارانه پرداخت كند. اما 
متأس��فانه يارانه از اول به سمت يارانه نقدي مستقيم به 
سمت مردم رفت و فرصت اس��تفاده از اين قانون ايجاد 
نشد. فولادگر افزود: اقدام دوم هم بحث تنظيم گري كالا 
و خدمات است. چرا بخش خصوصي وارد توليد برق نشد؟ 
به اين دليل كه تسهيلات مربوط به آن در سال هاي 93 
و 94 و 95 پرداخت ش��د اما گفتند بايد بازپرداخت آن با 
قيمت روز باشد. از س��وي ديگر درحالي كه قيمت برق 
را از 6 س��ال قبل افزايش ندادند، با يك سال و نيم تأخير 
پول توليدكننده را پرداخت كردند و اجازه صادرات هم 
نمي دهند. اين چهار دليل موجب شد هيچ كس رغبتي 
براي ورود به حوزه توليد برق نداشته باشد. اين چالش در 
حوزه هاي ديگر هم وجود دارد و بايد يك  نهاد تنظيم گر آن 
را اصلاح كند. محمدرضا نجفي منش، رييس كميسيون 
رفع موانع توليد اتاق ته��ران نيز با بيان اينكه واحدهاي 
توليدي براي تهيه ارز دچار مشكل هستند، گفت: بايد 
اقدامات اورژانسي انجام شود كه فعاليت واحدهاي توليدي 
موجود متوقف نش��ود. ضروري ترين كار دولت خروج از 
قيمت گذاري است. چرا كه قيمت گذاري دستوري موجب 
افت جدي واحدهاي توليدي شده است. بهادراني، مشاور 
اتاق ايران نيز تأكيد كرد: خواس��ت ما اين است كه نقطه 
تعادلي وجود داشته باشد كه ضمن مبارزه با تورم به توليد 
و سرمايه گذاري آسيب وارد نشود.  چرا كه تاكنون در عمل 
دود مبارزه با تورم به چشم توليد رفته است. احمد آتش 
هوش، رييس كميسيون حقوقي و قضايي اتاق ايران هم 
با بيان اينكه متأس��فانه هر سال شاهد هستيم كه شعار 
سال در حد شعار باقي مي ماند و برنامه ريزي براي تحقق 
آن وجود ندارد، گفت: درحالي كه گفته مي شود بانك ها 
براي ارايه تس��هيلات و تأمين سرمايه در گردش توليد، 
منابع ندارند اما از طرف ديگر تسهيلات تكليفي مثل وام 
ازدواج و فرزندآوري براي آنها تعريف مي شود.  او با بيان 
اينكه ارز مورد نياز ش��ركت هاي دارويي بيش از 6 برابر 
شده، گفت: كمبود نقدينگي در شركت هاي توليدكننده 
و واردكننده دارو ش��رايط بحراني را در اين بخش ايجاد 
خواهد كرد. شهبازي، معاون اقتصادي مركز پژوهش هاي 
مجلس ه��م در ادامه، ضمن اهمي��ت توجه به كيفيت 
توزيع نقدينگي و برقراري مس��اوات در ارايه تسهيلات 
بانكي جهت بهره مندي مناس��ب بخش توليدي از اين 
تسهيلات، تصميم گيري مناسب در خصوص نرخ ارز و 
راهكارهاي دستيابي به رشد توليد و كاهش تورم را توسط 
كميسيون هاي اقتصادي دولت ضروري دانست. ضمناً 
مقرر شد همكاري مش��تركي ميان مركز پژوهش هاي 
اتاق ايران و مجلس شوراي اسلامي با رويكرد تحقق شعار 

سال انجام پذيرد.
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آخرين نرخ خودروهاي 
پرمتقاضي اعلام شد

نايب رييس اتحاديه نمايش��گاه داران خودروي تهران 
قيمت خودروهاي پرمتقاضي را اعلام كرد. اسد كرمي 
در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به آخرين نرخ خودروهاي 
پرمتقاضي اظهار داشت: در حال حاضر قيمت خودروي 
پژو 206 در بازار 620 ميليون توم��ان، پژو 207 دنده 
اتومات پارانوما يك ميليارد و 170 ميليون تومان و قيمت 
پژو 207 معمولي 900 ميليون تومان است. وي قيمت 
پژو پرشيا را 630 ميليون تومان اعلام كرد و افزود: نرخ 
پژو پرشيا با رينگ 660 ميليون تومان است. نايب رييس 
اتحاديه نمايشگاه داران خودروي تهران همچنين گفت: 
در حال حاضر قيمت خودروي كوئيك 400 ميليون 
تومان، شاهين 700 ميليون تومان، تيبا صندوقدار 400 
ميليون تومان است. وي همچنين قيمت دنا اتومات را 
يك ميليارد و 50 ميليون تومان، دناپلاس 800 ميليون 
تومان، تارا دنده اي 860 ميليون تومان، تارا اتومات را يك 

ميليارد و 70 ميليون تومان عنوان كرد.

قيمت خودرو كاهشي مي شود؟ 
رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو، 
گفت: اگر عرضه خودروهاي ثبت نامي در طرح يكپارچه 
خودرو از هفته آينده آغاز ش��ود، قيمت خودرو در بازار 
كاهش مي يابد. س��عيد موتمني در گفت وگو با فارس 
در مورد آخرين وضعيت قيمت خودرو در بازار، اظهار 
داشت: قيمت خودرو در بازار بستگي به ميزان عرضه دارد 
و از آنجا كه در تعطيلات فروردين عرضه به بازار به علت 
تعطيلي خودروسازها كم مي شود، اين كاهش عرضه 
افزايش اخير قيمت خودرو در بازار شد.  رييس اتحاديه 
نمايش��گاه داران و فروشندگان خودرو اظهار داشت: با 
توجه به كمتر شدن عرضه خودرو به بازار به دليل ذكر 
شده، قيمت انواع خودرو در بازار نسبت به اواخر اسفند 
سال گذش��ته، بين 8 تا 10 درصد افزايش يافته است.  
رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو  بيان 
كرد:  بايد قبول كرد كه هنوز نمي توانيم نياز بازار خودرو 
را تامين كنيم، اگر نياز بازار خودرو تامين شود شاهد اين 
افزايش قيمت ها نخواهيم بود. وي در پاسخ به اين سوال 
كه تاثير مشخص شدن نوبت دهي متقاضيان خودرو در 
طرح يكپارچه، چه تأثيري بر بازار خودرو داشته است؟  
گفت: فعلا عرضه اين خودروهاي ثبت نامي در بازار آغاز 
نشده است تا تاثيري در بازار داشته باشد، اما در صورتي 
كه بنا به اعلام وزارت صمت، از هفته آينده عرضه  برخي 
از خودروها آغاز شود قطعاً مي توان اميدوار بود كه اين 
عرضه ها بر روي قيمت خودرو در بازار تاثير داشته باشد 
و قيمت ها را كاهش دهد. موتمني با بيان اينكه از چهار 
سال پيش تاكنون نياز بازار خودرو تامين نشده است، 
گفت: براي كنترل بازار خودرو علاوه بر افزايش توليد 
و عرضه، بايد اجازه واردات خودروهاي كاركرده نيز داده 

شود تا التهابات خودرويي كاهش يابد. 

تقويت مطالبه گري براي 
اصلاح سياست هاي اقتصادي

مهراد عب��اد، عضو هي��ات نمايندگان ات��اق تهران 
اولويت هاي اتاق دهم در سال پيش رو را در دو سطح 
اصلاح و بهبود سازمان و نيز رفع بزرگ ترين موانع كسب 
وكار را تش��ريح كرد.  عباد اظهار كرد: اعضاي جديد 
هيات نمايندگان دوره دهم اتاق هاي بازرگاني از چند 
روز ديگر فعاليت رسمي خود را آغاز مي كنند. اينكه 
شرايط اقتصادي موجود با انتظارات فعالان اقتصادي 
فاصله بسياري دارد بركسي پوشيده نيست، اما اتاق 
تهران و اعضاي هيات نمايندگان آن موظف هستند 
كه گره اي از مشكلات بخش خصوصي باز كنند و در 
توسعه اقتصادي كشور سهيم باشند. در اين راه شايد 
لازم باشد، نمايندگان جديد پارلمان بخش خصوصي، 
براي اقدامي فوري و تاثيرگذار بر موارد كاري خاصي 
تمركز كرده و براي مطالبه گري خود گام هاي موثرتري 
بردارند. بدين ترتيب، اتاق ها بايد در دو س��طح اصلاح 
و بهبود س��ازمان و رفع بزرگ ترين موانع كسب وكار، 
اولويت بندي اوليه خ��ود را انجام دهن��د. به گزارش 
پايگاه خبري اتاق تهران، اي��ن فعال اقتصادي اظهار 
كرد: در عين حال، با توجه به عضومحور بودن اتاق ها، 
افزايش اعضا مي تواند مطالبه گري بخش  خصوصي را 
به سطوح بالاتري س��وق دهد. از اين رو تدوين برنامه 
جديد براي تقويت برند اتاق بازرگاني، توسعه خدمات 
اين نهاد و آگاه كردن جامعه از جايگاه اتاق مي تواند به 
افزايش تعداد اعضا كمك كند. در كنار آن لازم است 
اتاق تهران با احصا مهم ترين مسائل و ارايه راهكار سعي 
در نقش آفريني بيشتري در اصلاحات اقتصادي داشته 
باشد. به گفته او، به اين ترتيب، شايد چند مساله اي كه 
در ادامه به آن اشاره مي شود، بتواند جزو اولويت هاي 
فعاليت اتاق باش��د؛ نخس��ت، مطالب��ه حداكثري و 
همه جانبه در خصوص تسريع روند مذاكرات برجام و 
توافقات بين المللي مالي و اقتصادي، سپس مطالبه گري 
در مورد اصلاح بودجه نويسي دولت در راستاي كاهش 
تورم با ارايه راهكار و  همچنين مطالبه گري درباره اصلاح 
سياس��ت هاي ارزي و قوانين تجارت خارجي با ارايه 
راهكارهاي لازم در شمار رجحان هاي بخش خصوصي 
قرار دارد. عباد گفت: متاسفانه تحريم هاي خارجي و نوع 
مديريت داخلي، شرايط سختي را براي اقتصاد كشور 
رقم زده  است. مسائل اقتصادي كشور به نقطه اي رسيده 
كه اولويت بندي آنها كاري اس��ت بس دشوار. اما سه 
موضوع مورد اشاره در بندهاي پيشين كه در كوتاه مدت 
قابل اجراست، آثار مثبت بسياري را  مي تواند ايجاد كند. 
او در ادامه اظهار كرد: در اين شرايط، لازم است بخش 
خصوصي و اتاق بازرگاني ني��ز پويايي خود را افزون 
كنند تا بتوانند در مقابل مسائل و مشكلات داخلي 
و خارجي هر روزه عكس العمل س��ريع تري نشان 
دهند. لازم است كميسيون هاي تخصصي اتاق هاي 
بازرگاني به همراه تش��كل هاي اقتصادي مختلف 
مشكلات صنايع مختلف را به سرعت شناسايي و در 
جهت مطالبه اصلاح آن بكوشند و همچنين با پويايي 

خود از ايجاد مشكلات جديد جلوگيري كنند.

توسعه سرمايه گذاري
در افزايش ظرفيت توليد بنزين

رييس اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز 
و پتروشيمي ايران بر ضرورت توسعه سرمايه گذاري 
بخش خصوصي و دولتي در افزايش ظرفيت توليد 
بنزين تاكي��د كرد. احمد مع��روف خاني توجه به 
توسعه سرمايه گذاري، توجه به سياست گذاري هاي 
فرهنگ مصرف سوخت و بهينه سازي ناوگان حمل 
و نقل را از جمله عوامل ارتقاء جايگاه توليد، عرضه و 
صادرات بنزين برشمرده و افزود: با توجه به افزايش 
لجام گسيخته مصرف انرژي و عدم توسعه به موقع 
ظرفيت بنزين س��ازي پالايشگاه كش��ور، ناگزير 
به خريد بنزين حتي ب��ا قيمت هاي بالاي جهاني 

هستيم تا مصرف كشور را تامين كنيم. 

ايجاد مناطق آزاد مشترك
در دستور كار 

معاون اقتصادي دبيرخانه ش��وراي عالي مناطق آزاد 
تجاري � صنعتي و ويژه اقتصادي گفت: دبيرخانه شوراي 
عالي مناطق آزاد تجاري � صنعتي و ويژه اقتصادي تشكيل 
مناطق مشترك آزاد با كشورهاي پيراموني را تكليف 
 قانوني خود مي داند كه هدف آن رشد توليد و بهره وري

 بيشتر از ظرفيت هاي متنوع و متكثر اقتصادي كشور 
است. به گزارش فرينا، احمد جمالي با بيان اينكه ايجاد 
مناطق آزاد مشترك در دستور كار دبيرخانه شوراي عالي 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي قرار دارد افزود: ايجاد مناطق 
آزاد مشترك با كشورهاي ديگر از سال گذشته در دستور 
كاري دبيرخانه ش��وراي عالي قرار گرفته و بدون وقفه 
به دنبال پياده سازي اين مجموعه سياست ها هستيم. 
جمالي با اشاره به اينكه تشكيل مناطق آزاد مشترك 
نيازمند ايجاد زيرس��اخت هاي قانوني و حقوقي است 
گفت: در اين مدت جلسات متعددي با اعضاي محترم 
دولت برگزار شد كه نتيجه آن مصوبه دولت در بهمن ماه 
1401 مربوط به احكام مرتبط با مناطق آزاد بود كه اين 
مصوبه دبيرخانه را مكلف كرد كه موضوع ايجاد مناطق 
آزاد مشترك را با وزارتخانه هاي صمت، راه و شهرسازي 
و امورخارج��ه پيگيري كن��د. وي ادام��ه داد: موضوع 
مهم ديگر، وجود چارچوب متقن مورد تاييد معاونت 
حقوقي رياس��ت جمهوري و معاون��ت حقوقي وزارت 
خارجه در اين باره بود كه طي جلسات و هماهنگي هاي 
مختلف با اين دونهاد اين موضوع هم به سرانجام رسيد 
و متن مش��تركي با تاييد اين دونهاد حقوقي تهيه شد 
كه پايه مذاكرات دبيرخانه با كش��ورهاي هدف است. 
معاون اقتصادي دبيرخانه ش��وراي عالي مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي گفت: اين متن به 18 كش��ور پيراموني 
جمهوري اسلامي ايران براي ايجاد مناطق آزاد مشترك 
ارسال ش��د كه با اس��تقبال خوبي مواجه شد و عمده 
كش��ورهاي هدف در س��ريعترين زمان ممكن پاسخ 
دادند. جمالي با تاكيد بر اينكه تفاهم نامه هاي بين المللي 
زمانبر است افزود: تاكنون دبيرخانه با كشورهاي روسيه، 
قزاقستان، ازبكستان، س��وريه، عراق و تركيه به متن 
مشترك رسيده است و منتظر هماهنگي ها و تشريفات 
معمول براي امضاي نهايي هستيم. وي گفت: مذاكره با 
 كشور روسيه در خصوص ايجاد منطقه آزاد مشترك 
به صورت ويژه در دستور كارقرار گرفته كه شامل چندين 
مذاكره حضوري و ويدئوكنفرانس��ي بين مقامات دو 
كشور اس��ت و قرار است بين دو منطقه ويژه اقتصادي 
متروپليس مس��كو و لوتوس با مناط��ق آزاد چابهار و 
انزلي ايران همكاري لازم صورت گيرد. البته همزمان 
با پيشرفت كار پيشنهاد ديگري نيز مطرح شد كه به 
جاي همكاري دو جانبه ايران و روسيه اين همكاري 
با مشاركت دادن منطقه ويژه اقتصادي موندراي هند 
به همكاري سه جانبه تبديل شود . معاون اقتصادي 
دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي، 
ايجاد منطقه آزاد مش��ترك بين كشورهاي حاشيه 
درياي خزر را از ديگر اقدامات صورت گرفته توس��ط 
دبيرخانه شوراي عالي برشمرد و افزود: اين اقدام به طور 
همزمان در بهمن و اسفند سال گذشته صورت گرفت 
و متن پيشنهادي آماده امضاي وزراي 5 كشور است.

آمار دام سبك كشور 2 درصد 
كاهش يافت

تعداد دام س��بك موجود در دامداري هاي كش��ور در 
زمستان س��ال ١٤٠١ نسبت به زمستان سال ١٤٠٠ 
نزديك به 2 درصد كاهش يافت .به گزارش خبرگزاري 
مهر، نتايج طرح آمارگيري اندازه گيري تعداد و توليدات 
دام سبك در فصل زمستان ١٤٠١ نشان مي دهد كه 
در اسفند ماه س��ال جاري تعداد 72.4 ميليون رأس 
دام سبك شامل ٥٤.٤ ميليون رأس »گوسفند و بره« 
و ١٨ ميلي��ون رأس »بز و بزغال��ه« در دامداري هاي 
كش��ور موجود بود كه در مقايسه با زمان مشابه سال 
١٤٠٠، تعداد دام سبك ٢ درصد، تعداد گوسفند و بره 
٢.١ و تعداد بز و بزغاله ١.٥ درصد كاهش يافته است. 
تعداد دام سبك متولد ش��ده در اين واحدها در فصل 
زمستان سال گذشته شامل 13.2 ميليون رأس »بره« 
و ٣.٥ ميليون رأس »بزغاله« برآورد شد كه نسبت به 
فصل مشابه س��ال ١٤٠٠ به ترتيب ٣.٥ و ٣.١ درصد 
كاهش يافته اس��ت. در فصل زمستان ١٤٠١ بيش از 
3.4 ميليون رأس »گوس��فند و بره« و نزديك به ١.٢ 
ميليون رأس »بز و بزغاله« پروار شد كه نسبت به مدت 
مشابه سال قبل مجموعاً ٤ درصد افزايش داشته است. 
مقايسه يافته هاي مربوط به دام هاي پروار شده بيانگر 
كاهش 19.2 درصدي تعداد گوسفند و بره پروار شده 
و همچنين كاهش ٢٣.٧ درصدي بز و بزغاله پروار شده 
در فصل زمستان ١٤٠١ نس��بت به پاييز همان سال 
اس��ت؛ با اين حال ب��ا توجه به افزاي��ش زايش فصلي 
دام هاي مولد ماده در فصل زمستان، بررسي تركيب 
گله، مقايسه اطلاعات در س��ري زماني و مدت زمان 
پروار اين نوع دام ها انتظار مي رود پرواربندي و عرضه 
دام هاي سبك كشتاري در فصل هاي بهار و تابستان 

با افزايش مواجه شده و از پاييز به تدريج كاهش يابد.

فعالاناقتصادي:اگرتحريمرفعشود،كداممحصولرقابتيبرايعرضههست
تاسطحدرآمدسرانهكشوررادراقتصادبينالمللتغييردهد؟

چالش بزرگ اقتصاد ايران 

جلسهاستيضاحاحتمالا۱۰ارديبهشتبرگزارميشود

استيضاح وزير صمت اعلام وصول شد
يك عضو هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي، اعلام 
وصول تقاضاي اس��تيضاح محمدرضا فاطمي امين 
وزير صنع��ت معدن و تج��ارت را قرائت كرد. محمد 
رشيدي، عضو هيات رييسه مجلس در جلسه علني 
دوش��نبه 28 فروردين ماه مجلس شوراي اسلامي 
طرح استيضاح سيد رضا فاطمي امين، وزير صنعت، 
معدن و تجارت را به شرح زير اعلام وصول كرد: طرح 
استيضاح سيدرضا فاطمي امين وزير صنعت، معدن و 
تجارت طي نامه مورخ 27 فروردين 1402 كميسيون 
صنايع و معادن پس از بررسي هاي لازم مطابق ماده 
201 آيين نامه داخلي مجلس كه با امضاي 40 تن از 
نمايندگان تقديم هيات رييسه شده بود، اعلام وصول 
مي شود. وي تاكيد كرد: مطابق با ماده 223 آيين نامه 

داخلي مجلس، وزير صمت حداكثر ظرف مدت 10 
روز موظف به حضور در مجلس و ارايه توضيحات در 
جلسه علني خواهد بود. يك عضو هيات رييسه مجلس 
شوراي اس��لامي گفت كه احتمالا جلسه استيضاح 
سيدرضا فاطمي امين وزير صنعت، معدن و تجارت 
روز يكشنبه 10 ارديبهش��ت برگزار مي شود. احمد 
نادري در گفت وگو با ايس��نا اظهار ك��رد: طبق ماده 
223 آيين نامه داخلي مجلس شوراي اسلامي وزير 
صمت حداكثر ظرف مدت 10 روز موظف به حضور 
در مجلس و ارايه توضيحات در مجلس است. وي ادامه 
داد: بر اين اساس احتمالا جلسه استيضاح وزير صمت 

يكشنبه 10 ارديبهشت تشكيل خواهد شد.
لطف الله سياهكلي عضو كميسيون صنايع در خصوص 

استيضاح وزير صمت به جماران گفت: ما به دنبال افراد 
باعرضه و با تجربه هس��تيم. فاطمي امين نبايد دولت 
رييسي را در معذوريت اخلاقي قرار مي داد و بايد زودتر 
استعفا مي داد. شانسي براي راي اعتماد مجدد ندارد و 

رييسي بايد فرد باتجربه اي جاي ايشان معرفي كند.
او گفت: افزايش قيمت خودرو تنها موضوعي نيست كه 
دليل باعث استيضاح مجدد وزير شده است، شما بازار 
لوازم خانگي را نگاه كنيد، يك يخچال 80ميليون تومان 
شده اس��ت و هزينه يك جهيزيه حدود 500ميليون 
است. س��ياهكلي ادامه داد: س��والات ما از وزير همان 
چيزي اس��ت كه در جلسه گذش��ته بود. در استيضاح 

گذشته وزير قول هايي داد كه داد كه عملي نشد.
مصطفي رضاحس��يني قطب آبادي عضو كميسيون 

صنايع و معادن هم ني��ز در اظهاراتي عنوان كرد: آقاي 
رييسي اگر ادعا مي كند كه دلش براي مردم و كشور و 
انقلاب مي سوزد بايستي فكر كند كه زمان جنگ است. 
در آن زمان بسيجي ها روي مين و سيم خاردار مي رفتند 
تا مسير را براي عبور سايرين باز كنند. آقاي رييسي هم 
بايد روي مين استعفا برود و مجموعه دولتش استعفا 
كنند تا يك فرد توانمند با تيمي قوي روي كار بيايند. 
او گفت: حيف است كه ما در حال از دست دادن زمان و 
فرصت ها هستيم. جهان در حال پيشرفت است، ولي ما 
اندر خم يك كوچه و درگير و دار بعضي افراطي ها براي 
يك تار مو هستيم. با اين رويه، دولت نمي تواند كشور را 
اداره كند. اين اداره كردن مملكت در شان مردم نيست. 

ما نياز به يك دولت قوي، مقتدر، دانا و توانمند داريم.

ادامه از صفحه اول

نزاع»پوپوليستها«باطرفداران»بازارآزاد«

ضربهگيرتورمسال۱4۰2كداماست؟

 همه ايرانيان، زمينه سازي جهت اعمال تحريم ها، سياست 
تثبيت قيمت ها، ع��دم توجه به رويكرده��اي علمي و.. 
بخشي از مشكلاتي بود كه در زمان دولت هاي نهم و دهم 
اقتصاد ايران را با چالش هاي اساسي مواجه ساخت. براي 
آگاهي از اين رويكردهاي پوپوليستي است كه گروهي از 
اقتصاددان ها و فعالان اقتصادي در فضاي مجازي، پست ها و 
كامنت هايي را با موضوع »نه به پوپوليسم« منتشر مي كنند.

  پوپوليست ها را دريابيد
اما در براب��ر اين رويكرد گروه ديگ��ري نيز در فضاي 

مجازي ت��لاش مي كنند ب��ه آس��يب هاي تفكرات 
پوپوليستي اشاره كرده و مردم را متوجه اهميت علم 
اقتصاد و رويكردهاي علمي كنند. حسين سلاح ورزي 
نايب رييس اتاق ايران در اين خصوص مي نويس��د: » 
چرا مروجان نظريات شبه علمي، مدافعان ارز 1500 
توماني و انكار كنندگان يارانه پنهان در اقتصاد ايران 
به جاي لفاظي و هل من مبارز طلبي، رساله مكتوب، 
مقاله مستدل يا تحليل مستندي منتشر نمي كنند؟!«

در همين خصوص محمدجواد آذري جهرمي وزير 
ارتباط��ات دولت روحاني در كان��ال تلگرامي خود 

مي نويس��د: »اين بندگان خدا آنچنان هشتگ »نه 
به نئوليبراليس��م« مي زنند انگار كه الان كش��ور، 
غرق در انديشه هاي نئوليبرال است. مثلا اينترنت 
و مطبوع��ات آزادند؟ي��ا اينكه در ش��اخص آزادي 
اقتصادي جزو چندكشور اول دنيا هستيم؟«اشاره 
اين دست از تحليلگران به مسيري است كه اقتصاد 
ايران پيش از اي��ن و در زمان دول��ت احمدي نژاد 
هم آن را پيموده اس��ت اما نتيجه اي جز تحريم، بر 
باد رفتن 800ميلي��ارد دلار درآمدهاي نفتي، فقر 
بيش��تر و نصف ش��دن كيك اقتصاد ايران به دنبال 

نداشته است. بايد ديد نهايتا تنازع اين دو جريان در 
عرصه رسانه اي و فضاي مجازي چه سرانجامي پيدا 
مي كند. بسياري معتقدند، تحركات اخير جبرئيلي 
ب��ه نمايندگي از جبه��ه پاي��داري و نو اصولگرايان 
در واق��ع نوعي ريل گذاري ب��راي برنامه ريزي هاي 
اقتصادي دولت رييس��ي در نيمه دوم عمر دولتش 
اس��ت. اگر يك چنين پيش فرضي درست باشد در 
ادامه بايد منتظر اجراي طرح هايي چون س��ركوب 
نرخ ارز، ادامه گردش به سمت چين و روسيه و ادامه 

تحريم ها باشيم.

 براي هردو ب��ازار اگر بخواهيم به ش��كل جزيي تر 
بررس��ي كنيم در بازار مسكن شهرهاي كوچك تر 
كه خصوصا نس��بت به ش��هري مانند تهران رشد 
آنچنان��ي نداش��تند و در بازار س��رمايه نمادهايي 
ك��ه در اكث��ر جهش ه��اي قيمت��ي ب��ازار ج��زو 
پربازده تري��ن نمادها بودن��د خودنمايي مي كنند 
ك��ه عملا مس��تعد اي��ن هس��تند كه نس��بت به 

 كلي��ت بازار خ��ود ب��ازده مناس��ب تري را نصيب 
سرمايه گذاران خود نمايند.

 موردي كه در برخي از تحليل هاي كارشناسان جا 
افتاده )جا ماندگان( در هر بازاري هستند كه عملا 
ورود و س��رمايه گذاري در چني��ن نمادهايي عملا 
تبحر و تجربه خاصي را طلب مي كند زيرا هرچند 
در صورت تحليل درست در هر بازاري و پيدا كردن 

موارد مس��تعد بازار كه جاماندگ��ي خاصي از بازار 
خود دارن��د مي تواند همراه با بازدهي هاي بس��يار 
قابل توجه تر از بقيه باش��د ول��ي بايد اين را در نظر 
داشت كه بسياري از اين موارد جامانده عملا پس 
از گذر زمان زيادي همان جاماندگي خود را حفظ 
مي نمايند و اگر با تحليل صحيح همراه نباش��د در 
مهم ترين قسمت خواب س��رمايه قابل توجهي را 

مي تواند نصيب سرمايه گذار نمايد.
اندك نكاتي كه در اين يادداشت ذكر شد مي تواند 
تسهيل كننده تصميم گيري در چيدمان پورتفوي 
سرمايه گذاري افراد جهت ثبت مساعد ترين نتيجه 
تا پايان س��ال جاري باشد و بتواند افراد را يك قدم 
نس��بت به تورمي كه سايه به س��ايه دارايي اقشار 

جامعه در حركت است جلو بيندازد.
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خبرروز

وجود ۱۲۰ هزار كودك كار در كشور
سرپرس��ت دفتر امور آسيب ديدگان اجتماعي سازمان بهزيستي كش��ور از وجود ۱۲۰ هزار كودك كار در كشور خبر داد و 
گفت كه در سال ۱۴۰۱ حدود ۱۴ هزار و ۵۰۰ نفر از كودكان خياباني شناسايي شده اند. محمدرضا حيدرهايي اظهار كرد: 
در س��ال گذشته، ۱۴ هزار و ۵۰۰ كودك خياباني شناسايي ش��دند كه حدود ۱۰ هزار و ۵۰۰ نفر از آنها از خدمات سازمان 
بهزيستي استفاده كردند و مابقي آنها تمايلي براي دريافت اين خدمات نداشتند. او خاطرنشان كرد: به جاي اينكه موضوع 
س��اماندهي كودكان خياباني بين دستگاه ها پاسكاري شود و توپ را در زمين يكديگر بيندازند، ۲۰ دستگاهي كه قانون به 

آنها تكليف كرده، به موضوع ورود و وظايف خود را در كنار يكديگر با محوريت سازمان بهزيستي انجام دهند.

نرخهاهميشهدستوريكنترلميشوندامادرنهايتواقعيبالاميروند

ازكرايهتاكسيگرفتهتادريافتپولهايكلانبرايثبتنامدانشآموزان
ممنوعيت شعاري، افزايش واقعي

حالا ديگر مدتي است كه از افزايش نرخ هيچ 
كالا و خدماتي آنچنان هم تعجب نمي كنيم، 
اينكه عادت كرده ايم هر روز با يك نرخ تازه 
مواجه شويم و بعد هم در خبرها بخوانيم كه فلان مسوول 
گفته اين افزايش نرخ قانوني نيست و البته كسي هم نه 
براي اعتراض مردم و نه براي حرف مسوولان اهميتي قائل 

نباشد به روتين زندگي همه ما تبديل شده است.
همانطور كه قرار نبود نرخ اجاره بهای مس��كن تا اين حد 
افزايش پيدا كند، قرار نبود نرخ خودروهايي كه بيشتر ارابه 
مرگ هستند تا خودرو تا اين حد افزايش پيدا كند كه پرايد 
به بالاي 3۰۰ ميليون تومان برسد، همين كه قرار نبود نرخ 
گوشت قرمز از ۵۰۰ هزار تومان هم عبور كند و اگر بخواهي 
يك وعده عدسي به خانواده ات بدهي بايد يك كيلو عدس 

را به قيمت بالاي ۱۰۰ هزار تومان بخري و...

    نرخ هاي دستور كرايه ها
هميشه به آخرهاي فروردين ماه كه مي رسيم بحث 
بر سر نرخ حمل و نقل عمومي بالا مي گيرد، اما فارغ 
از اي��ن بحث هايی كه مس��وولان در رس��انه هاي به 
آن مي پردازند واقعيت به ش��كل ديگري در س��طح 
شهرها رقم مي خورد، وقتي كساني كه به اصطلاح در 
كنار تاكسي هاي شهري و... مسافركشي مي كنند، 
مجبورند لوازم يدكي ماش��ين خود را به نرخ روز و با 
افزايش قيمت بالا خريداري كنند ديگر منتظر مصوبه 
شوراي شهر و شهرداري براي افزايش نرخ نمي شوند. 
اينها نه بنزين سهميه اي دارند و نه طرح ترافيك و... 
پس تمام هزينه ها را با هم جمع مي زنند و نرخ كرايه 
بر اساس هزينه اي كه بايد پرداخت كنند تعيين كرده 
و از مسافر مي گيرند. البته گاهي بر سر همين كرايه ها 
دعوا و درگيري هم به وجود مي آيد ولي مس��اله اين 
است كه وقتي به موضوع با ديد انصاف نگاه كنيم هر دو 
طرف حق دارند هم مسافر كه بايد هر روز مسافتي را با 
اين وسايل نقليه طي كند و افزايش بي رويه كرايه ها بر 
روي حقوق او اثر منفي مي گذارد و هم فرد مسافركش 
كه مجبور اس��ت هزينه هاي جانبي خود را با افزيش 

قيمت كرايه ها تامين كند.

    نرخ هاي دستوري ثبت نام مدارس
مس��اله ديگر هزينه اي اس��ت كه مدارس براي ثبت نام 
از والدين دانش آم��وزان دريافت مي كنند، هزينه هايي 
كه توس��ط آموزش و پرورش براي مدارس غيرانتفاعي، 
خصوصي، نمونه دولتي، هيات امنايي و... مشخص مي شود 
اما در نهايت والدين وقتي براي ثبت نام مراجعه مي كنند 
رقمي كه به آنها گفته مي ش��ود با رقمي كه مثلا دولت 
مصوب كرده بسيار متفاوت است. اوليا در اين شرايط دو 
راه بيش��تر ندارند، يا اعتراض كنند كه اغلب با اين جمله 
مواجه مي شوند كه مي توانيد فرزندتان را در مدرسه ديگر 
ثبت نام كنيد، يا اينکه بي سر و صدا مبلغ درخواست شده 
را بپردازند كه اغلب راه حل دوم را در پيش مي گيرند. مساله 
اينجاست كه اين هم اتفاقي است كه سال هاي سال است 
رخ مي دهد، از زمان��ي كه تمام مدارس دولتي بودند اين 
مشكل وجود داش��ته تا حالا كه انواع و اقسام مدارس در 
كشور فعاليت مي كنند و تحصيل هم ديگر براي همگان 

نه مجاني است و نه از كيفيت يكسان برخوردار است.

    وقتي دستور عمل نمي كند
به هر حال در تمامي شرايط بارها و بارها مشخص شده 
است كه مسوولان نمي توانند با دستور دادن نرخ ها را 
كنترل كنند، از قيمت نان و گوشت و مرغ گرفته تا نرخ 
كرايه تاكسي و هزينه ثبت نام مدارس، اما باز هم هر 
سال براي خالي نبودن عريضه خبرهايي از مسوولان 
منتشر مي شود كه اعلام مي كنند افزايش قيمت ها 
غيرقانوني يا ممنوع اس��ت. اما در واقعيت آن اتفاقي 
مي افتد كه باعث مي شود هر روز بر تعداد افرادي كه 

زير خط فقر سقوط مي كنند افزوده شود.

    نرخ هاي اعلام شده براي كرايه ها
در حالي كه قرار بود كرايه وسايل حمل و نقل عمومي از 
جمله مترو و اتوبوس در سال جديد تنها ۲۰ درصد افزايش 
داشته باشد اما اين نرخ شناور شده از ۲۰ درصد تا ۴۱ درصد 
افزايش خواهد داشت، اما نرخ كرايه تاكسي ها قرار است 
افزايشي بين ۲۰ تا ۵۵ درصد داشته باشد. به هر حال اين 
نوع عملكرد هم دست راننده ها را باز مي گذارد تا بتوانند 

براي تامين معاش خود كرايه اي معقول در نظر بگيرند، 
نكته اينجاست كه وقتي قرار است حقوق كارگر تنها ۲۰ 
درصد افزايش پي��دا كند و در نهايت به 8 ميليون و ۲۰۰ 
هزار تومان برس��د هزينه رفت و آمد او را چه كساني بايد 
پرداخت كنند، در واقع بسياري از كارگران نه از سرويس 
دارند و نه هزينه اياب و ذهاب به حقوقشان اضافه مي شود 
پس يعني ماهيانه يك مبلغي هم از اين 8 ميليون و ۲۰۰ 
هزار تومان براي رفت و آمد به محل كار نيز كم مي شود و 
به اين ترتيب كسي كه بيشتر از بقيه فقير مي شود همان 
كارگري است كه بيشتر از بقيه كار مي كند اما متاسفانه 

هزينه ها هميشه از او جلوتر هستند.

    تحصيل رايگان و فراموشي مسوولان
اما مساله تنها پرداخت هزينه اي جاري و روزمره نيست كه 
كمر بسياري از خانواده ها را خم كرده است، در كشوري كه 
طبق قانون اساسي تحصيل براي همه بايد رايگان باشد 
حالا چند سالي مي شود كه ديگر حتي نمايي ظاهري هم 
از اين قانون باقي نمانده و هر چه هست پول هايي است كه 
اوليا بايد به ميزان توانايي خود براي تحصيل فرزندانشان 
پرداخت كنند. حالا ديگر اكثر كساني كه در كنكور هاي 
سراسر قبول مي شوند دانش آموزاني هستند كه در مدارس 
غير انتفاعي درس خوانده اند و در سال هاي پاياني تحصيل 
به خوبي براي شركت در كنكور آماده شده اند، امكاناتي 
كه براي خيلي از دانش آموزان به دليل عدم حضور در اين 
مدارس همچنان قفل است و در يك جدال نابرابر بايد به 
پيروزي دست پيدا كنند كه شايد حقشان باشد اما چون 
برايش��ان هزينه نكرده اند محكوم به شكست مي شوند. 
حالا ديگر مسوولان اصلا يادش��ان رفته در اصل سي ام 
قانون اساسي آمده اس��ت: »دولت موظف است وسائل 
آموزش وپ��رورش رايگان را براي همه ملت تا پايان دوره 
متوسطه فراهم سازد و وسائل تحصيلات عالي را تا سرحد 
خودكفايي كشور به طور رايگان گسترش دهد.« هيچ كدام 
از اين شروط حالا در كشور اجرايي نمي شوند، نه تحصيلات 
متوسطه رايگان اس��ت و نه تحصيلات عاليه تا سر حد 
خودكفايي رايگان در اختيار دانشجويان قرار مي گيرد. حالا 
ديگر مدارس دولتي به حاشيه رانده شده اند و دانشگاه ها 

هم از سراسر تا آزاد بر پايه پول هايي كه از دانشجويان 
دريافت مي كنند چرخشان در حال گردش است.

    نگاهي به شهريه مدارس مختلف
 در سال تحصيلي ۱4۰۲-۱4۰3

در حالي كه وزارت آموزش و پرورش مبالغي را به عنوان 
شهريه براي مدارس گوناگون در نظر مي گيرد اما در 
هيچ زماني هيچ كدام از مدارس اين ابلاغيه ها را جدي 
نگرفته و با توجه به هزينه هايي كه دارند شهريه را به 
اوليا اعلام مي كنند. در واقع راه هاي بسياري هم براي 
دور زدن اين ابلاغيه ها وجود دارد و اغلب اگر كسي هم 

شكايت كند در نهايت به در بسته خواهد خورد.

    شهريه مدارس نمونه دولتي
در اين مدارس طبق جدول اعلام شده از سوي وزارت 
آموزش و پرورش حداقل ميزان ش��هريه ۲ ميليون 
تومان و حداكثر آن 7 ميليون و ۵۰۰ هزار تومان در 
نظر گرفته شده است كه اين مبلغ براي دوره ابتدايي 
است. براي دوره متوسطه اول حداقل ميزان شهريه 

3 ميليون و ۵۰۰ هزار تومان و حداكثر آن 8 ميليون 
تومان اس��ت. براي دوره متوس��طه دوم هم حداقل 
ش��هريه ۲ ميليون تومان و حداكث��ر ان ۱۲ ميليون 
تومان اعلام شده است. اين در حالي است كه اگر شما 
به مدارس نمونه دولتي در هر مقطعي براي ثبت نام 
فرزن��د خود مراجعه كنيد ش��هريه ها از ۱۰ ميليون 
تومان به بالا اس��ت و اگر بگوييد مبالغ تصويب شده 
چيز ديگري است چندين ماده و تبصره به شما نشان 
مي دهن��د كه ما به دليل خدم��ات تكميلي كه ارايه 

مي دهيم مي توانيم شهريه بالاتري دريافت كنيم.

    شهريه مدارس شاهد
براي دانش آموزان غيرشاهد

اگر ش��ما دلتان بخواهد كه فرزندت��ان را در مدارس 
شاهد ثبت نام كنيد اما تمامي شرايط ثبت نام را نداشته 
باشيد با پرداخت مبلغي مي توانيد فرزندتان را به اين 
مدارس بفرستيد. شهريه هايي كه براي دانش آموزان 
غير شاهد مدارس ش��اهد در نظر گرفته شده است 
از حداق��ل 7۰۰ هزار تومان ت��ا حداكثر ۲ ميليون و 

۴۰۰ هزار تومان است كه البته در مقاطع مختلف و 
رشته هاي انتخابي اين مبالغ تغيير مي كند اما وقتي 
براي ثبت نام مراجعه مي كنيد با مبالغ ديگري مواجه 
مي شويد كه البته هيچ سنخيتي با اين مبالغ مصوب 
ندارد و هميشه بيشتر از آن چيزي است كه دولت و 

آموزش و پرورش اعلام مي كنند. 

    مدارس غيرانتفاعي
در واقع م��دارس غيرانتفاعي گران ترين مدارس��ي 
هستند كه در كشور وجود دارد، شهريه ها ميليون ها 
تومان اس��ت و البته در مورد اين م��دارس آموزش و 
پرورش نيز دست گردانندگان را باز گذاشته در واقع 
اين مدارس يك شهريه ثابت دارند و يك شهريه متغير 
شهريه ثابت را آموزش و پرورش از ۴ ميليون تومان تا 
3۵ ميليون تومان در نظر گرفته است اما شهريه متغير 
با توجه به خدماتي كه ارايه مي شود كاملا فرق مي كند، 
پس اگر از كسي شنيديد كه براي ثبت نام فرزندش در 
يك مدرسه غير انتفاعي 7۰ ميليون تومان پرداخت 

كرده است اصلا تعجب نكنيد واقعيت دارد.

گزارش

رويداد

رويخطخبر

ادامهازصفحهاول

معاون پژوهش��ي موسس��ه كادراس با بي��ان اينكه بر 
اساس مطالعات شيوع شناس��ي كه در دهه ۹۰ در مورد 
س��وءمصرف مواد مخدر در ايران انجام شد ماده مخدر 
»گل« يا »ماريجوانا« جزو ۱۰ ماده مخدر مصرفي در ايران 
و در رتبه ۶ و 7 قرار داشت، مي گويد: اما امروزه مصرف ماده 
مخدر گل پس از ترياك و شيشه در كشور در رتبه سوم قرار 
گرفته است. براساس آخرين آمارهاي اعلام شده از سوي 
ستاد مبارزه با مواد مخدر، ميانگين سن اعتياد در كشور ۲۴ 
سال است كه در مقايسه با ميانگين دنيا، شرايط بهتر اعلام 
شده است. در مقايسه جهاني نيز ايران از نظر شيوع مصرف 
شرايط بهتري دارد و شيوع مصرف در ميانگين دنيا هفت و 
در ايران حدود پنج است- پنج درصد جامعه فعال-. در اين 
ميان و در تقسيم بندي كلي مواد صنعتي و سنتي در كشور 
ما، 7۵ تا 8۰ درصد استفاده به صورت سنتي و ۲۰ تا ۲۵ 
درصد به صورت صنعتي است كه در اين بين، ترياك رتبه 
اول را دارد. همچنين دومين ماده پرمصرف به ويژه ميان 
نسل جوان در حال حاضر گل است و سپس مصرف شيشه 
سومين ماده مصرفي در كشور است، اما در مورد مصرف 
ترياك بايد به اين نكته مهم نيز اشاره كرد كه اين ماده چون 
به صورت سنتي و از زمان هاي دور مصرف آن رايج بوده 
است، مي توان گفت بيشتر افرادي كه در رنج سني ۴۰ تا 
۶۰ سال هستند، ترياك مصرف مي كنند. به گفته او در 
اين ميان مقبوليت ماده اي در جامعه به نحوه مصرف آن 
نيز باز مي گردد، چون شيوه مصرف ترياك سخت است، 
يعني نياز به اين است كه فرد در مكاني مشخص و با ابزاري 
ويژه مصرف كند، گرايش جوانان به آن را كمتر كرده است، 
در مقابل از آنجا كه مصرف موادي مانند گل و شيشه 
راحت تر بوده در ميان جوانان رايج تر است و گروه هاي 
سني جوان را بيشتر در معرض تهديد قرار داده است.

    گل محدود به جغرافيا نيست
منصور براتي، معاون پژوهشي موسسه كادراس نيز 
در مورد اعتياد به مخدر »گل« مي گويد: »گل« از 
مواد مخدري است كه محدود به جغرافيا نيست و در 

همه جا قابل كشت است و به همين جهت مصرف 
آن س��هل تر و ميزان مصرف آن در دو دهه گذشته 
در دنيا زياد شده اس��ت و در برخي از كشورها نيز 
ممانعت قانوني مصرف اين ماده برداشته شده است.

    تمايل به مصرف روانگردان بيشتر
اين كارشناس پژوهشي با بيان اينكه متاسفانه در بين 
اقشار جوان و نوجوان اين تصور ايجاد شده كه اين ماده 
اعتيادآور نيست، بيان مي كند: از زماني كه اين قبح زدايي 
انجام گرفته مصرف اين ماده مخدر در جهان بالا رفته و از 
طرف ديگر ميزان HTC )ماده روانگردان( موجود در گل 
نيز افزايش يافته است به طوري كه مثلا در امريكا در سال 
۱۹۹۵ ميزان HTC موجود در گل حدود ۴ درصد بوده 
و در سال ۲۰۰۵ به ۱۶ درصد رسيده است كه اين مهم 
بيانگر اين است كه بازار روانگردان بيشتري را مي طلبد. 
مصرف گل در برخي كشورها پزشكي بوده و با تجويز 
پزشك به شكل دارو مصرف مي شود و در برخي كشورها 
مانند كشور هلند مصرف تفريحي داشته و مصرف آن 
بر اساس قوانين و چهارچوب هاي تعيين شده آزاد است 
در امريكا نيز مصرف پزشكي و تفريحي گل در ۱3 ايالت 
قانوني شده است.براتي در ادامه به تجاري سازي مصرف 
»گل« اش��اره مي كند و ادامه مي ده��د: وقتي توليد و 
مصرف گل تجاري سازي مي شود بنگاه هاي اقتصادي 
به شدت درگير اين مسير ش��ده و لابي انجام مي شود 
و فروش��گاه ها و توليدكنندگان جزو سياست گذاران 

مي ش��وند و به همين دليل براي برگش��ت از اين 
مسير و قانوني شدن، مسير سختي بايد طي شود.

    اثرات توهم زای گل
داريوش تقي زاده، كارش��ناس حوزه اعتياد نيز در مورد 
 )HTC( اعتياد به گل معتقد است: تترا هيدروكانابينول
محرك عصبي و م��اده اصل��ي و خطرناك ترين بخش 
م��اده مخدر گل اس��ت كه اث��رات توه��م زا دارد و علت 
خطرناك بودن مصرف گل همين عامل توهم زاست كه 
 از درختچه شاهدانه گرفته مي شود. او ادامه مي دهد: ماده

 تترا هيدروكانابينول موجود در گل باعث مي شود بخشي از 
مغز تخريب شود و عملكرد شناختي، ادراك و احساس فرد 
دچار اختلال شود و سوء مصرف اين ماده مخدر عوارض و 
آسيب هاي زيادي براي فرد و جامعه در پي خواهد داشت. 
اين كارشناس حوزه اعتياد با اشاره به اينكه ماده مخدر گل 
به عنوان خطرناك ترين ماده مخدر و دروازه ورود به مواد 
مخدر ديگر است، بيان مي كند: 7۶ درصد از معتادان اعلام 
كرده اند كه در سنين بين ۱۶ تا ۱8 سال الكل يا حشيش 
اس��تفاده مي كرده اند كه اين نش��ان مي دهد 7۶ درصد 

معتادان از اين دروازه و مسير عبور كرده اند.

   كنجكاوي 
عامل اصلي گرايش به مواد مخدر

به گفته وي، بر اساس مطالعات انجام شده كنجكاوي 
اولين عاملي است كه منجر به مصرف مواد مخدر در 
جوان��ان و نوجوانان مي ش��ود ۲7,۲ درصد معتادين 
ب��ا انگيزه كنجكاوي و كس��ب يك تجرب��ه جديد يا 
ماجراجويي مواد مخدر را استعمال كرده اند. تقي زاده 
يادآور مي شود: ابراز وجود و فشار همسالان مخصوصا 
در مصرف ماده مخدر گل كه به صورت دسته جمعي 
مصرف مي شود از ديگر عوامل گرايش به مواد مخدر 
است. براي واكسينه شدن در برابر اعتياد بايد اطلاعات و 
آگاهي نوجوانان و جوانان در اين زمينه بالا باشد و ارتباط 

خانواده و فرزندان صميمي و عاطفي و كامل باشد.

معاون درمان وزارت بهداشت، ارتقاي خدمات درماني، 
دسترسي عادلانه بيماران به خدمات درماني و حفاظت 
مالي را سه محور اصلي ارايه خدمات به بيماران هموفيلي 
در سال جديد عنوان كرد. دكتر سعيد كريمي با اشاره 
به تعداد بيماران هموفيلي ثبت شده در سامانه معاونت 
درمان، گفت: حدود ۱3 هزار بيمار هموفيلي كه شامل 
كليه اختلالات خونريزي دهنده است، در سامانه معاونت 
درمان ثبت شده كه بيشترين تعداد مربوط به بيماري 
هموفيلي A و B )كمبود فاكت��ور 8 و ۹( و فون ويلبراند 
است. او افزود: شعار امسال فدراسيون جهاني هموفيلي 
»دسترس��ي همه بيماران به درمان پيشگيرانه از بروز 
خونريزي ها« اس��ت كه دولت ها با سياست گذاري در 

جهت مديريت بهتر درمان و بهبود كيفيت زندگي بيماران 
هموفيلي برنامه ريزي مي كنند. كريمي خاطرنشان كرد: 
با توجه به ش��عار روز جهاني هموفيل��ي و هدف وزارت 
بهداشت مبني بر ارتقا و تعالي نظام سلامت، برنامه هاي 
كلي معاونت درمان مطابق با رسالت خود در جهت درمان 
به روز و بهبود كيفيت زندگي بيماران، حول سه محور 
اساسي ارتقاي خدمات درماني، دسترسي عادلانه بيماران 
به خدمات درماني و حفاظت مالي استوار است. معاون 
درمان وزارت بهداشت گفت: با توجه به پراكندگي بيماران 
و گستردگي كشور و مشكلات دسترسي به مراكز جامع 
مراقبتي موجود و با هدف كاهش رفت و آمد غيرضروري 
بيماران هموفيلي و خونريزي دهنده شناسنامه استاندارد 

خدمات مراقبتي درمان در منزل براي بيماران هموفيلي با 
پوشش خدمات پزشكي، پرستاري و فيزيوتراپي سرپايي 
در منزل پس از دو سال بررسي و كار كارشناسي دقيق 
در حوزه معاونت درمان و معاونت پرستاري، تدوين و به 
تصويب رسيد و مراحل اجرايي خود را پس از تاييد شوراي 

عالي بيمه در سال جاري آغاز خواهد كرد.

 بايد به جايي دورتر ب��رود و رفتن به جايي دورتر 
در حاش��يه دور افتاده شهر يعني ديگر نمي تواند 
با ف��روش جوراب هايش كمك خ��رج آن حقوق 
ناچيز بازنشستگي باش��د و كمتر مقابل همسر و 

فرزندانش خجالت زده شود.
مفهوم ساده اقتصاد براي مردم همين است، خيلي از 
مردم اقتصاد را در گران شدن ناني كه روزانه مي خرند 
مي بينند، آنها وقتي براي خريد يك س��طل ماست 
به مغازه مي روند و ب��ه دليل مبلغ بالاي آن از خريد 
منصرف شده و دس��ت خالي به خانه بازمي گردند، 
اقتصاد برايشان اينگونه معنا مي شود كه همه چيز 
گران شده اس��ت كه ديگر توان خريدن حتي يك 
سطل ماس��ت را هم ندارند، اقتصاد براي آنها همان 
گوشتي است كه ناگهان از كيلويي ۹۰ تا ۱۰۰ هزار 

تومان به كيلويي نيم ميليون تومان مي رسد و آنها 
ديگر نمي توانند قرمه سبزي شان را با گوشت درست 
كنند، حتي ديگر نمي توانند لوبيا هم در قرمه سبزي 
بريزند، براي خيلي ها خريدن همان لوبيا هم سخت 

شده است. 
اقتصاد به زبان ساده يعني اينكه بنا به گفته بانك 
مركزي نرخ تورم بيش از ۴۵ درصد باشد اما حقوق 
كارگران تنها ۲۰ درصد افزايش پيدا كند، اين را 
همه خيلي خوب مي فهمند چون در ادامه جمله 
كاه��ش قدرت خريد را مي ش��نوند و در نهايت با 
واقعيتي تلخ مواجه مي شوند كه قرار است باز هم 
سختي ها دو چندان ش��ود. اقتصاد به زبان ساده 
خيلي وقت اس��ت در بين م��ردم كوچه و خيابان 
تحليل و بررسي مي شود و اغلب پيش فرض هايي 

هم كه ارايه مي ش��ود درست از آب درمي آيد و اما 
 باز هم مسوولان سعي دارند با پيچيدن الفاظ در 
بس��ته بندي هاي ش��يك ميزان آس��يبي را كه 
قرار اس��ت به قش��ر فرودس��ت جامعه وارد بيايد 
كم و بي اهمي��ت جلو دهند اما ديگ��ر نمي تواند 
از واقعيت ه��ا فرار كرد، از اينكه ه��ر روز بر تعداد 
كودكان كار افزوده مي شود، از اينكه تكدي گري 
به اوج خود رسيده از اينكه مرگ هاي خودخواسته 
هر روز بيشتر و بيشتر مي شود از اينكه جوانان هر 
چه تلاش مي كنند تا دورنمايي درست از زندگي 
شان بسازند هر بار سرخورده تر به نقطه شروع باز 
مي گردند. اقتصاد به زبان ساده در حال فروپاشي 
است و مسوولان س��عي دارند همچنان با كلمات 

بازي كنند.

»گل«سومينمخدرمصرفيدركشور

ثبت۱۳هزاربيمارهموفيليدروزارتبهداشت

مفهوماقتصادبرايمردمعادي


